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EL SR. PRESIDENT:

Bon dia, buenos días a tots. Vamos a continuar la sesión.

Antes de empezar, Sra. Presidenta, Sra. Prohens, sí, le pido
si va a contestar de manera conjunta o individualmente a los
portavoces... Conjuntamente, de acuerdo.

Punt únic. Debat de política general del Govern de les
Illes Balears.

Muy bien, pues empezaremos por la intervención del Grupo
Socialista. Tiene la palabra el Sr. Negueruela.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Bon dia, diputades, diputats, ciutadanes i ciutadans,
autoritats. Presidenta, després d'escoltar-la ahir només puc
constatar allò que em temia: el progrés d'aquestes illes es va
aturar ja fa gairebé any i mig...

(Alguns aplaudiments)

... i no només es va aturar, donam passes de gegant cap a la
pèrdua d'oportunitats, drets i llibertats. 

L’exemple més clar el tinc al meu darrere, ahir no la vaig
sentir dir ni una paraula de caliu a les persones i familiars de
víctimes que es varen sentir agreujades en aquesta mateixa
cambra per l’odi de qui la presideix, és un president indigne
que desfila pels tribunals mentre vostè, Sra. Prohens -vostè-, li
ho permet. Vostè ha elegit, protegeix qui odia enfront de qui
cercava la reconciliació, protegeix qui divideix i dóna l'esquena
a les víctimes. 

Aquest és part del seu balanç d'un inici de legislatura que ha
aturat el progrés, i no només el progrés de llibertats i valors
ètics i democràtics, el progrés s’ha aturat en totes les polítiques
clau per millorar la vida de les persones que viuen a Mallorca,
Menorca, Eivissa i Formentera. 

Sra. Prohens, aquestes illes tenen tres reptes enormes:
possibilitar l'accés a l'habitatge, frenar la saturació turística i
enfortir els serveis públics essencials. Tres desafiaments que
demanen valentia i la demanen ja, però vostè no va donar
resposta a cap d'ells, perquè ahir va repetir moltes vegades la
paraula “canvi”, però no va dir el més important: que el seu
canvi ha estat cap a pitjor. És un canvi dissenyat per beneficiar
uns pocs a costa del nostre territori.

(Alguns aplaudiments)

El primer que va fer, el primer que va fer vostè fa un any va
ser paralitzar la compra d'una promoció de Metrovacesa al Nou
Llevant de Mallorca. Havia de ser per a lloguer a preu reduït.
Avui aquests mateixos pisos es lloguen a 2.500 euros al mes i
es venen gairebé exclusivament a no residents, per preus de
luxe. És terrible. La major zona d'expansió per als residents de
Palma convertida en un nou barri de luxe de vacances, mentre

els seus preus s’acceleren cada dia més, i és gràcies també a la
seva feina. 

El mateix es pot aplicar a les poques polítiques pròpies que
ha activat, totes tallades per un mateix patró: beneficiaris de
sempre, els que més tenen, en perjudici d'una societat que no
els importa. 

De fet, el seu canvi de model era només un canvi de discurs.
Vostè mateixa i el seu portaveu d'aleshores varen arribar al
poder dient que érem turismòfobs per pretendre reduir places
turístiques, i avui dia diuen el contrari, que ja n'hi ha prou. I jo
els donaria la benvinguda al discurs de la contenció, però no
puc, perquè vostè continua fent el contrari del que diu i segueix
la recepta de Cañellas, Matas, Bauzá, Delgado i Martínez:
generar més i més places turístiques, perquè el seu canvi ha
tornat turisme d'excessos. El seu canvi era inaugurar
personalment agroturismes il·legals, era tirar per terra una llei
històrica que obliga la indústria turística a apostar pel producte
local. El seu canvi per al camp i el sector primari era convertir
les granges i explotacions locals que queden en nous negocis
turístics. Era que aquell sector agrari local doni pas a
macrogranges de gallines amb les quals pretenen aromatitzar
tot Sineu, Sr. Conseller.

(Alguns aplaudiments)

El seu canvi, Sra.  Prohens, és deixar de dir-nos turismòfobs
per prometre límits mentre legalitza 30.000 construccions
il·legals en rústic i possibilita una tornada a la construcció de
grans mansions en terreny protegit o, fins i tot, en zones
inundables com les afectades por la tragèdia de Sant Llorenç. 

El seu canvi és aturar el progrés i la lluita contra el
deteriorament climàtic el qual ahir no va parlar. I perquè... (...)
el progrés d’aquestes illes condemnades a retrocessos i a
populisme barat, perquè mentre el món desenvolupat, fins i tot
a molts de països governats per la dreta, com França, plantegen
i aproven nous imposts a la riquesa per finançar avanços en
l'estat del benestar, vostè ha decidit que és millor privilegiar els
que més tenen. 

Per això, el 89% de l'estalvi de la seva baixada d'imposts se
la quedarà el 6% més ric de la població. I per això diu mentides
com que l'eliminació de l'impost de successions beneficia la
classe mitjana, quan la realitat és que la classe mitjana ja tenia
aquest impost bonificat abans. Fins i tot dóna i diu mentides en
això. No, Sra.  Prohens, només els més rics es beneficien del
seu populisme, perquè aquesta és la realitat del seu canvi: es
tractava d'arribar al poder per tornar a posar les Illes a la venda. 

(Alguns aplaudiments)

I això han fet. 

Ens conten que legalitzen allò que és il·legal per afavorir els
residents. Vostè va dir “els raconets”, però estan fent justament
el contrari: cada modificació que fan atreu nous especuladors
que no parlen precisament la llengua pròpia d'aquestes illes.
N'hi ha prou a veure com es promociona a distints bufets la
seva legalització en rústic, venuda sobretot en anglès i alemany,
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amb anuncis com aquest, també en castellà, que et conviden a
comprar luxe a Mallorca i legalitzen la teva il·legalitat. 

Crec que això és el millor exemple del que representava
vostè: “Tiene la propiedad ilegal, nosotros la legalizamos”.

(Alguns aplaudiments)

Això és vosté, i això no és per a la gent d'aquesta terra. No
ens conti que ho fa per a la gent d'aquesta terra. Ho fa per a la
gent que vol comprar aquesta terra i que no és d’aquesta terra.

I per això, solars on s'havia de fer habitatge públic -com
alguns de l'Ajuntament de Calvià- es posaran en mans de
promotors que se’n beneficiaran durant 75 anys, Sra.  Prohens.
Vostè hipoteca tres generacions, sòl públic, benefici privat -el
PP de sempre-, perquè el canvi, quan parlem d'habitatge, és que
el negoci és l'únic que importa. 

Per això, la seva única política d'innovació, tecnologia i
recerca, quina va ser la que va dir ahir? Convertir el ParcBit en
solars per construir habitatge, cap...

(Alguns aplaudiments)

No va dir res d'innovació. No va dir res de ciència. No va
dir res del que faran, del que invertiran en ciència. L'únic que
va dir és que invertiran per fer habitatges al ParcBit. Gran
mesura per a la gent jove de les nostres illes que vol
desenvolupar-s’hi.

Aquest és el seu canvi de model?, convertir granges en
turisme i investigació en totxos i ciment?, convertir indústria
portuària en oci de luxe?, canviar el petit comerç per més grans
superfícies?, possibilitar com fan més tipus de negoci en
rústic?, perquè això és el que duen entre mans, perquè el seu
canvi és que el negoci arribi fins als serveis públics. 

És un canvi radical de model que els fa, fins i tot, renunciar
a fons europeus perquè els acompanya un terrible pecat
original: són fons europeus per crear places públiques...

(Alguns aplaudiments)

... places d'escoletes de 0 a 3 anys o de residència o d’FP, i això
sí que no. 

No és així, Sra.  Prohens? Fins aquí podríem arribar. El seu
canvi era per al negoci privat, no per millorar els serveis
públics. De fet, els grans trets del seu canvi i de la seva forma
de governar s’observen a la perfecció en el sistema educatiu.

Primer tret del seu canvi a pitjor: és vostè una experta a
crispar i a sembrar discòrdia, per això no ha tardat...

(Remor de veus)

... un any a convertir la pau educativa en una manifestació
massiva contra les seves polítiques que atacaven la llengua
d'aquestes illes i que han tornat a dur la tensió a les aules.
Afortunadament, la gent li ha dit que no, que el conflicte no
existeix i les famílies han triat majoritàriament el català ...

(Alguns aplaudiments)

... la nostra llengua, per cert, de la qual ahir només va parlar per
presumir que l’ha retirada com a requisit en alguns àmbits.
Hem arribat fins aquí, Sra.  Prohens. 

Segon tret del seu canvi cap al retrocés: avui gestionen des
de la ineficàcia, perfectament demostrada en el primer inici de
curs planificat per vostès, un inici tan desastrós que encara hi
ha interins buscant les seves places, col·legis i famílies cercant
el seu autobús i centres que no saben com aplicar els preus de
menjador ni troben en la conselleria ningú que els ho expliqui.

És a dir, el canvi era que la gent esperi més, també la gent
gran i les persones amb dependència. Des que varen arribar
s’han més que duplicat els que esperen serveis com atenció al
domicili, mentre que la llista d'espera per a residències continua
creixent. També en això és vostè el PP de sempre, que durant
dècades ha deixat caure els serveis públics a territoris com
Madrid, Galícia i la Comunitat Valenciana, per, una vegada
destruïts, privatitzar-los, convertint en lucre i privilegis per a
alguns els drets de tots i totes. 

Un altre exemple. Ahir ens deia que el seu gran assoliment
en matèria d'igualtat era que no hi ha hagut retrocessos. Va ser
el seu principal anunci, que no hi ha hagut retrocessos en
matèria d'igualtat. Felicitats, Sra. Prohens, gran assoliment.
Això és aturar el progrés. Cal avançar més aviat, però vostè es
conforma a no retrocedir; encara que la realitat és que sí hi ha
hagut de passes enrere, han eliminat les ajudes per a activitats
extraescolars. A canvi, ha anunciat vostè un programa per
donar xecs a qui contracti un cangur per tenir cura dels seus
fills. Però, qui té diners per pagar un cangur i cotitzar per ell?
Molt poques famílies. Per tant, mentrestant retallen les
extraescolars que beneficiaven tots els infants,
independentment de la butxaca dels seus pares. Promouen
privilegis, no drets, Sra. Prohens. 

Per això va votar vostè en contra de la reforma laboral, que
avui permet qualitat en l'ocupació a les Illes Balears, de la qual
vostè va presumir ahir. Per això varen criticar vostès que
l'anterior govern treballàs amb empresaris i sindicats per fermar
les majors pujades salarials de la història autonòmica. Per això
deixaran els treballadors sols en la negociació. Per això vostè
no va dir ni una sola paraula de salaris en el millor any de
turisme de la nostra història.

(Alguns aplaudiments)

Ni una paraula de salaris, ni una paraula de treballadors, de
l’esforç dels treballadors, de l’esforç de les cambreres de pis...
vostè no va dir ni una paraula a la gent que fa feina cada dia
perquè aquest país pugui ser el que és ara mateix. Ni un
agraïment, ni una bona paraula; i ni tan sols ho té al seu cap.

Perquè el seu canvi, Sra. Prohens, era per a altres. Perquè
per a vostès aquestes illes són només un producte en venda, per
a benefici d'alguns, on els treballadors viuen en caravanes i
campaments. Això representa els treballadors per a vostès.

(Alguns aplaudiments)
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El seu canvi era una gran mentida, com ho són els seus
resultats. Miri, ahir la Sra. Prohens va dir que ha complert el
70% del seu programa -el 70% ha dit-, i resulta que la vida de
la gent ha anat a pitjor, i són les dades que diu.

Per, tant, la realitat és que avui el lloguer d'habitatge és un
18% més car que quan varen arribar, i ja donam el 70%. Les
llistes d'espera per a una consulta ha augmentat un 12%, les
d'atenció a persones dependents puja un 125%. No sé, Sra.
Prohens, o no compleix el seu programa, com diu, el seu
programa no funciona o el seu programa era per a altres
persones que no són aquestes. 

(Alguns aplaudiments)

I aquí som, gairebé un any i mig després de la seva presa de
possessió, en una situació contrària a la que hi havia
prèviament. Perquè, Sra. Prohens, més enllà de l’arcàdia feliç
que va dibuixar ahir, la realitat és que vostè governa en la
inestabilitat, en la falta de diàleg i en la crispació, des de la
ineficàcia i la desconnexió amb el carrer, i sense més projecte
que el seu canvi continu de criteri i el seu acusat servilisme als
designis de Feijóo i del PP de Madrid. Anem a pams.

Inestabilitat. Després de vuit anys de pactes de progrés, en
els quals cada any varen aprovar-se els pressuposts en temps i
forma, arriben a uns acords les dretes i les ultradretes, que si
per alguna cosa es caracteritzen és per la seva volatilitat. Fa uns
mesos el seu vicepresident ens deia aquí, frustrat i abandonat
per VOX, que ell pensava que vostès tenien un pacte. I avui és
vostè, només després que Abascal li pegàs portada, que diu que
no, que no el tenen; tot i que continuen aplicant les polítiques
dels ultres. No és ja que hagi consumit el seu govern en la
inestabilitat, és que aquesta inestabilitat afecta totes les
institucions de les quatre illes. 

Per cert, va parlar molt poc de la governança de les quatre
illes i del federalisme insular. Té al PP de Palma en tensió per
si els seus negocis amb VOX, i amb els que abandonen VOX,
acaben dinamitant el pacte local. 

Governa aquí amb un trànsfuga que presideix Formentera
en solitari, expulsat pel seu partit i que alimenta un conflicte
insular rere l’altre. Vostè ahir el va premiar. La inestabilitat
afecta també Menorca, on els seus embolics fan que no hagin
estat capaços ni de tirar endavant un pressupost. Vostè mira
molt lluny, però el pressupost que no hi ha aprovat és el de
Menorca ara mateix.

Perquè aquesta és la realitat, vostè ha generat més
inestabilitat que mai. Ahir va parlar aquí des de la supèrbia,
com si tengués majoria absoluta. Però la veritat és que el ritme
d'aquesta legislatura el marca el seu conflicte constant amb
VOX i els acords ocults amb els que surten de VOX.

Sra. Prohens, la seva submissió als deliris dels ultres i a les
exigències dels trànsfugues és molt preocupant. Més encara
després que ahir no ens expliqués una cosa ben important, amb
qui pensa governar? Perquè no suma...

(Alguns aplaudiments)

... i si vol sumar, ho haurà de fer amb un partit ultra que
darrerament li ha exigit la cadira d’investigat per delicte d’odi;
tot i que els demanaren més, com va anunciar el mateix líder
ultra nacional, el Sr. Abascal. Ja veurem les imposicions que
vendran, però és probable que continuïn mirant de cobrar-se els
vots a ocurrències d’ultra, ja sigui duent els infants als toros o
noves formes de muntar batalles a les escoles. 

I en això, en la submissió a Madrid, no hi ha només els
ultres de VOX, Sra. Prohens, vostè mateixa demostra estar
rendida al seu líder. Entre Feijóo i els ciutadans d'aquestes illes,
tria Feijóo. Vostè sempre tria Madrid. Per això diu
conciliació...

(Remor de veus)

... -tranquils, tranquils-, per això diu conciliació, però quan
vostè era diputada a Madrid el seu partit va votar en contra del
permís de maternitat i paternitat de setze setmanes...

(Alguns aplaudiments)

... veritat?, no és veritat? Perfecte. El seu partit no va votar en
contra, té raó. Per això vostè no va votar a favor dels 855
milions per rescatar milers d’empreses durant la pandèmia.
Tampoc no és veritat, Sra. Prohens? Per això va votar fins i tot
en contra de les pujades de les pensions per a la ciutadania de
les nostres illes. Vostè sap que les pensions de les nostres illes
no són de les més altres de l’Estat? I fins i tot vostè va votar
que no. Tria Feijóo, acatament, perquè no vol escoltar aquesta
societat.  

Vostè es va fer la foto quan units al voltant de la presidenta
Armengol aquestes illes varen reclamar a l’Estat tot allò que
acab de dir. Però ara, quan li toca a vostè, dóna l’esquena a
aquesta societat; i aquest és un altre dels trets del seu govern:
l'engany. Nosaltres li deim que ens cridi, i vostè diu, ja els
cridaré. Després ve aquí i diu “faré un gran pacte”. No ho ha
fet. Ni cridarà i anirà a veure el president del Govern i no haurà
fet els seus deures.

Perquè diu que vol pactar amb tota la societat mesures claus
i que aquestes es planifiquen sempre amb dades a la mà. Però
mentrestant aproven les seves mesures de més impacte sense
pactar amb ningú. Això ho han fet amb l'amnistia urbanística...

(Alguns aplaudiments)

... amb la segregació lingüística. Amb quines dades han calculat
que legalitzar milers de piscines il·legals serà sostenible?, en
quin fòrum civil o amb quins agents socials han parlat per
saturar platges i carreteres amb pàrkings en sòl rústic?, amb qui
de la comunitat educativa han acordat una segregació que va
treure milers de persones al carrer? Jo li ho diré, amb ningú...

(Alguns aplaudiments)

... i sense transparència ni qualitat democràtica. Li ha faltat
pudor amb al qual falseja la realitat, la va dur ahir a presumir
-presumir- de qualitat democràtica. Sra. Prohens, com
s’atreveix a presumir d’això? Recapitulem. 
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S’ha carregat l’Oficina anticorrupció, manté un president
del Parlament investigat per odi, derogarà la Llei de memòria
democràtica, se suporta en trànsfugues, i ahir mateix va
anunciar dos decrets lleis que són, per definició, mesures
d'urgència amb mig any d'antelació: urgència en diferit.

(Alguns aplaudiments)

Tot molt democràtic, Sra. Prohens, però no enganya ningú.
Per això la gent li ho retreu des del carrer, des del carrer que va
parlar vostè, menyspreant aquest parlament ahir. Ni Bauzá va
generar tanta contestació al carrer en el seu primer any i mig.
És cert. 

(Remor de veus)

Home, jo el primer any de Bauzá no anava tant al carrer a
milers de manifestacions com aquest any i mig, Sra. Prohens.
I ho sap. Ha superat el seu mentor.

Perquè, Sra. Prohens, vostè pot jugar a la il·lusió del diàleg,
mentre s'aprova barbaritats per depredar el territori i dur la
segregació a les aules, mentre alimenta el retrocés en drets,
l'especulació immobiliària i el turisme sense límits. Però la gent
se n’adona, Sra. Prohens, i això ha de ser el mètode Prohens,
dir a la gent el que vol escoltar i fer el contrari. Per això, milers
de persones li ho han cridat al carrer en grans manifestacions,
en defensa de la nostra llengua, en favor de la pau educativa, en
la lluita pel respecte a la memòria democràtica o en favor de
mesures per frenar la turistificació; mesures, per cert, com les
que vostè va criticar durant anys, pur mètode Prohens.

Es va passar una dècada anomenant-nos turismòfobs quan
aprovem l'ecotaxa, la moratòria de places, la prohibició del
lloguer turístic o la limitació de creuers. I avui diu que no hi ha,
que no farem res i que cal frenar el creixement turístic, Sra. 
Prohens. Per això diu avui que cal posar límits, mentre vostè
se’ls salta tots, posa més places de turisme i autoritza més
depredació per fer mansions. I ho fa perquè és més fàcil dir a
cadascú el que vol escoltar i després fer el que li doni la gana,
que fer feina -i és un altre dels trets de vostè i del seu govern,
no és que treballin molt, treballen de vegades poc i malament. 

Va arribar vostè aquí parlant del Govern dels millors i, des
d'aleshores, dels 186 càrrecs els quals va digitar, se n’han anat
ja 46, un 25% del seu govern ha escapat del seu govern...

(Alguns aplaudiments)

..., i veient el llistat, és clar que sempre se’n van els millors,
Sra. Prohens, se’n va anar al seu amic i responsable d’ètica del
Govern al qual va acompanyar a la inauguració sense límits
d’un agroturisme il·legal; se’n va anar també l’amic del seu
vicepresident, avui conegut per agredir una dona i un policia;
se’n va anar la consellera amiga dels fons voltor, recordada per
haver regalat a l'especulació una promoció que havia de ser
habitatge protegit; i la setmana passada se’n va anar un altre
amic seu, del seu poble, a més, un director d'Emergències que
veia venir les alertes per temporals des d'una cafeteria a Sa
Ràpita, mentrestant veia venir, com a responsable d'Urbanisme
de Campos, les investigacions de l'Oficina Anticorrupció que
vostès varen tancar.

Així que sí,...

(Alguns aplaudiments)

... definitivament se’n van els millors.

Em demanen, per això, si es quedarà el conseller
d’Empresa, que està tirant convocatòries de fons europeus; el
conseller d'Educació, que renuncia a fons perquè no té la
capacitat per gestionar-los; i parlam de més de 400 milions
d'euros de fons europeus que va costar molt a aquesta societat
aconseguir, vostès en contra, i que han posat en risc o han
començat directament a retornar. Per això ahir no va dir ni una
paraula de fons europeus, del principal element d’inversió per
transformar aquest territori, ni una paraula de fons europeus. 

Pensa aprofitar aquest debat per retre comptes del que fa
amb la major oportunitat de modernització que han tengut
aquestes illes? Com ha de passar de liderar l’execució amb
Armengol a ser els últims amb vostè? Perquè si miram qui
queda en el Govern dels millors el que preocupa més és la
incapacitat de gestió, endarrereixen totes les inversions que es
deixen fins al punt que encara van lliurar aquesta setmana 56
habitatges protegits a Es Molinar, que els vàrem deixar fets
durant el traspàs de poders, i en tenen 99 d’acabats i sense
lliurar des de fa 15 mesos a Calvià, on també té cedit solars
municipals des de fa any i mig per construir, i no han fet ni un
sol tràmit.

Fa tot just un any, un 2 d'octubre, varen aprovar vostès un
decret llei de mesures urgents d'habitatge en què varen
prometre que sortirien immediatament 7.000 pisos, ahir la
mateixa promesa, un altre conseller. Quina és la realitat dels
fets? Que encara no ha sortit ni un sol habitatge al mercat, és
més, encara no s’han començat a construir cap, fins al punt que
aquesta mateixa setmana el seu nou conseller, el Sr. Mateo, va
dir que les obres començaran, si comencen, cap a l'any 2026,
renuncia ja a tota la legislatura per a aquests habitatges.

(Alguns aplaudiments)

Es decir, venían ustedes a cambiar ocho años de Francina
Armengol y resulta que lo único que han hecho es retrasar las
actuaciones y políticas en marcha o inaugurar lo que el pacto
de progreso les legó. Por eso, Sra. Prohens, creo que tendría
que aprender a decir una palabra que es preciosa, “gracias”,
gracias, porque si hoy puede presumir...

(Alguns aplaudiments)

... del mayor presupuesto de la historia es por herramientas
fiscales y acuerdos que impulsaron administraciones
progresistas, con la que usted ni siquiera soñó; dé las gracias
por el impuesto turismo sostenible, que usted criticó y que
sacamos adelante con MÉS per Mallorca, MÉS per Menorca,
Unides Podem y Gent per Formentera; ya que es mucho pedir
que luche por mejorarlo, al menos dé las gracias por el
sistema de financiación cerrado por Zapatero y Antich; dé las
gracias por la entrega a cuenta de Pedro Sánchez, que le
aportarán 291 millones extras en 2025, aunque no quiera ni
hacer la foto el Sr. Vicepresidente; dé gracias por el factor de
insularidad que les legó la presidenta Armengol y que les
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entrega otros 127 millones más para inversiones; dé las
gracias porque sin todo esto sería imposible que usted
anunciara un presupuesto récord, gracias a los instrumentos
que ni trabajo y que criticó usted y/o su partido.

(Alguns aplaudiments)

Agradezca también los centros de salud y colegios en los
cuales ya se ha hecho una foto, o alguien de su gobierno se ha
hecho una, dos, tres o cuatro fotos en el mismo sitio, como se
las hará en el Hospital General, en el metro, que ya se ha
hecho, o en la estación Terminus, que ya se ha hecho; dé las
gracias por la Renta Social Garantizada que protege a
centenares de familias, impulsada por la consellera Fina
Santiago, quien, por cierto, también puso en marcha los
controles contra el fraude, que ahora venden como propios, lo
único que vende usted de la renta social no es mejorarla,...

(Alguns aplaudiments)

... es luchar contra el fraude, porque ni siquiera son capaces
de pensar en nuevos derechos, usted no es capaz de pensar en
nuevos derechos, usted solo piensa en cómo limitar derechos
no piensa jamás en ampliar derechos, sí lo hacía la Sra.
Santiago.

Y haga algo más importante que dar las gracias, empiece
a trabajar, y sé que le costará mucho agradecerle a una
persona, pero sí, agradezca lo de Armengol, que no pasa nada,
dar las gracias no le hace menos presidenta,...

(Alguns aplaudiments)

... agradézcalo, no tenga problemas, puede decirlo: gracias,
agradezco lo de Armengol, como diría usted.

Dé continuidad al esfuerzo de toda la sociedad civil,
porque, a diferencia de usted, todo lo que se ha dicho se pactó
en sociedad, escuchando a todos y mirando juntos hacia un
futuro compartido.

Sr. Sagreras, hasta la presidenta le dice que se tranquilice
un poco.

Ese proyecto compartido se paró hace un año y medio y es
su responsabilidad reactivarlo y enriquecerlo con nuevas
iniciativas, no puede usted continuar viviendo de rentas y de
inercia de los proyectos de Armengol. Le pongo un ejemplo:
estas Islas disfrutan, desde 2022, de una gratuidad del
transporte público, que no pagan las administraciones
responsables del transporte de las islas, sí el Gobierno de
España. Ahora le toca a usted, Sra. Prohens, estoy seguro que
en el mayor presupuesto hay margen... si hay margen para
perdonar tributos a los ricos, hay fondos para pagar la
gratuidad del transporte.

(Alguns aplaudiments)

Porque, Sra. Prohens, las inversiones en movilidad
colectiva y limpia es lo que ha permitido un aumento del uso
del transporte público, eso supone centenares de coches que
no salen del garaje, no contaminan, y este el camino. Le toca

darle continuidad, le toca seguir desarrollando otro legado de
Armengol, un plan director de movilidad que incluía un
tranvía que paga el Estado, y el desarrollo de trenes a Llevant,
a Alcúdia i a Es Migjorn.

Usted dijo ayer que no presenta power points, de hecho, lo
que presentó son fotocopias de nuestros power points, pero
quédese algo mejor...

(Alguns aplaudiments)

... que un power point, le entregaré después el proyecto
completo del tren de Campos, de Campos, no de Llucmajor, no
sé si también lo ha recortado, con fecha de la pasada
legislatura, mayo del 2022, es que se llama así, Sra. Prohens,
está en el nombre de licitación, no me llame barriobajero, lo
pone bien grande “Tren de Campos”, en la licitación hecha.

(Alguns aplaudiments)

Y lo hemos encontrado, y ¿sabe dónde lo hemos
encontrado? En el traspaso de poderes que le hicimos, en el
traspaso de poderes que decía usted de lo de Armengol, pues
ahí está, ahí está todo el power point, todo el proyecto que
licitará, todo lo que usted presentó ayer. Y ¿sabe dónde no he
encontrado el tren de Campos? En su programa electoral, en
su programa electoral no estaba el tren de Campos.

(Alguns aplaudiments)

Y lo entiendo, Sra. Prohens, entiendo que también en esto
prefiere usted lo de Armengol, porque era bastante más
sostenibles hacer y diseñar los trenes en todo nuestro
territorio.

(Alguns aplaudiments)

Y está bien, Sra. Prohens, pero no se quede solo con
nuestros proyectos, escuche a la gente, aproveche para estar
con la sociedad, al lado de los trabajadores y trabajadoras,
hacia los que ayer obvió, junto a los sectores de empresarios
y autónomos que también obvió, como los comerciantes, los
payeses, la industria náutica, con los que nosotros en la
oposición seguimos trabajando para intentar que no se hagan
nuevos centros comerciales, solo se prometen nuevos planes
comerciales cuando ustedes gobiernan, como la ampliación de
Alcampo en Marratxí, y que querremos convertir, a ver si lo
votan, ese centro comercial, en vivienda a precio asequible.

(Alguns aplaudiments)

Nosotros tenemos claro con quién estamos y ustedes solo
dicen a veces con quienes están. También con los autónomos
del taxi, tampoco dijo nada, ni siquiera de las leyes que hemos
hecho de forma conjunta. Estamos con los payeses de estas
islas, no con sus amigos, Sra. Prohens, los de las 750.000
gallinas en Sineu; con los restauradores, y no con sus amigos,
esos que quieren una ampliación salvaje del puerto de Palma,
sacrificando la industria náutica. Porque estamos en la
modernización, con el progreso, con las ganas de trabajar y
mejorar la sociedad, no estamos con el sectarismo y el
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privilegio, con las ocurrencias y retrocesos que la han guiado
de la mano de sus socios ultras.

Ha llegado la hora de que elija si quiere progreso o
retrocesos. ¿Quiere que esta sociedad avance? ¿Quiere que se
apliquen las políticas valientes necesarias para hacer frente a
los dos grandes retos de esta tierra, vivienda y masificación?
Porque, de momento, está haciendo lo contrario de lo que es
necesario, y no solo lo está haciendo, ayer prometió volverlo
a hacer con dos decretos leyes: uno para depredar más
territorio, puro PP; otro, medidas valientes para frenar la
congestión turística, ¿cómo lo va hacer? No tiene mayoría
absoluta, ¿se da cuenta?, ni mayoría absoluta en esta cámara,
ni mayoría absoluta en la calle, no tiene mayoría social en
ningún sitio para hacerlo.

(Alguns aplaudiments)

¿Se lo va a aprobar VOX? ¿Le va a aprobar VOX un
decreto ley en febrero, con medidas valientes para contener la
masificación o tendrá que llamar a la izquierda de verdad? 

¿Tendrá que llamar a la izquierda?, porque nosotros ya le
hemos hecho muchos pactos, siempre los ha despreciado, viene
aquí y desprecia, desprecia, es lo que mejor sabe hacer y lo
que ha hecho toda su carrera política. Pero nos llamará en
algún momento o no serán valientes sus medidas?, porque si
las pacta con ellos no serán medidas valientes. No frenarán la
depredación, no frenarán la construcción en rústico, no harán
nada para transitar a menos turismo y, por supuesto, acabará
en más de 20 millones de turistas esta legislatura, este año en
más de 19. 

Por tanto, tendrá que llamarnos para negociar. Tendrá que
elegir llamarnos si quiere tener un decreto ley en esa dirección
o no tendrá normativa valiente. 

Y venga a negociar lealmente, no como usted dijo ayer: nos
ofrece negociar el presupuesto que anuncia que presentará
este viernes, vaya forma de negociar. 

Y una cosa clara: no negociará con nosotros si tiene
pactadas cosas con VOX...

(Alguns aplaudiments)

... no vamos a blanquear su inacción ni los pactos con ultras,
ni con ampliaciones de carreteras o autopistas, ni con retrasar
las limitaciones a las entradas de diesel. 

Termino, Sr. Presidente. No nos repita que la ecotasa
hunde el turismo. Prepárase para profundizar en ella elevando
tipos, porque ocho años después de su creación por nuestra
parte, y visto que hemos acertado, es imprescindible ir más
allá. 

Sra. Prohens, elija progreso,..

(Alguns aplaudiments)

... nos encontrará para avanzar en un futuro ilusionante. Al
contrario de lo que dijo usted ayer, al contrario de su visión

negativa y pesimista, hay caminos -y parafraseo sus palabras-
hay caminos que siempre merece la pena recorrer,...

(Alguns aplaudiments)

... siempre merece la pena recorrer caminos para buscar
soluciones nuevas, para ser valientes, por, si no hay vivienda,
intentar limitar los precios para ayudar a nuestros jóvenes, al
menos hay que intentarlo. Si la saturación asfixia la
ciudadanía, al menos hay que tomar medidas valientes para
limitar ese crecimiento. Si los servicios públicos son la mejor
garantía de igualdad, siga recorriendo ese camino y siga
reforzando los servicios públicos y nos encontrará. 

Sueñe, Sra. Prohens, no es malo. Recorra el camino de la
ilusión, Sra. Prohens, aunque usted no la transmita...

(Remor de veus)

..., hágalo por quienes nos han de mover a todos los presentes,
los ciudadanos y ciudadanas de estas islas, los de hoy y los de
mañana, porque la gente de estas islas y la del mundo en que
vivimos, Mallorca, Menorca e Ibiza y Formentera, sabemos en
qué lado de la historia estamos. 

Y quiero decirle algo que no le puedo dejar de decir, Sra.
Prohens: a usted ayer le faltó enormemente la fortuna y la
sensibilidad citando a Golda Meir,...

(Alguns aplaudiments)

... mientras continúa la tragedia en Gaza, mientras continúa la
tragedia en Gaza, Israel y Líbano, Sra. Prohens, muy
desafortunada.

Solo haré una cita hoy, Sra. Prohens, porque cuando el
dolor crece me acuerdo de un premio Nobel israelí, Yitshaq
Rabín, asesinado por sus ideas de reconciliación entre
pueblos, que proponía siempre -y cito sus palabras- la
solución más radical: la paz. 

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. A continuación es el turno del Grupo
Parlamentario VOX. Tiene la palabra, Sra. Cañadas.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Sra. Prohens, en su discurso de ayer
reconoció que, gracias a VOX, usted es presidente de las Islas
Baleares y además por generosidad su partido gobierna en
solitario en nuestras islas, y es de agradecer su reconocimiento. 

Tal y como hemos demostrado tras la ruptura de los
gobiernos autonómicos por la política del Sr. Feijóo en
inmigración ilegal, no estamos en política por sillones ni
cargos, sino para cambiar las políticas de un bipartidismo
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sistémico que ha gobernado nuestro país los últimos cuarenta
y dos años. 

Tras ocho años de gobierno de ultraizquierdas y
separatistas, los ciudadanos de Baleares votaron cambio. Hace
poco más de un año, más de 62.000 ciudadanos de Baleares
votaron a VOX, casi triplicando nuestros escaños y dando un
vuelco histórico en las islas que permitió sacar del poder a la
Sra. Armengol y su banda. 

Pero a pesar de que hace más de un año que las urnas
fueron claras en su deseo de cambio, a día de hoy seguimos
sufriendo las consecuencias de ocho años de políticas
separatistas y de extrema izquierda, y no solo por la nefasta
gestión de los gobiernos anteriores, sino por la falta de valentía
política para revertir todas y cada una de las leyes que aprobó
en Baleares la mejor aprendiz de Pedro Sánchez. 

El Partido Popular nos tiene acostumbrados a decir una
cosa en cada comunidad autónoma, diecisiete discursos
diferentes que son complicados de entender a nivel nacional.
Suelen ser muy duros en la oposición y algo más tímidos
cuando gobiernan. 

El Sr. Feijóo está dando apoyo al peor presidente de nuestro
país en ochenta años de historia y votando en Europa con el
PSOE el 90% de las leyes y propuestas que luego perjudican a
todos los españoles, pero no por conocido debemos dejar de
denunciarlo, sobre todo si ustedes quieren los votos de VOX
para aprobar unos presupuestos o seguir gobernando, porque
los votos de VOX son incompatibles con gobiernos, políticas
o presupuestos que promuevan la inmigración ilegal, las
imposiciones separatistas o el mantenimiento de todas y cada
una de las leyes de la izquierda, así como la destructiva agenda
2030 que imponen desde Europa. 

Eso lo sabe usted, lo saben nuestros votantes y lo sabe
también una importante parte de los votantes del Partido
Popular que no entiende cómo ustedes pueden vivir en la
artimaña y confusión permanente. Y usted me dirá sorprendida:
“¿Qué artimaña y qué confusión? Pues mire, yo se lo explico. 

Confundir a los votantes es hacer una campaña prometiendo
derogar las imposiciones lingüísticas y llegar al Gobierno y
mantenerlas todas. Confundir a los votantes es prometer
derogar las leyes ideológicas y totalitarias de la Sra. Armengol
y mantenerlas todas. Confundir a los votantes es decir que uno
está en contra de asumir más inmigración ilegal, pero acudir a
una conferencia de presidentes convocada por Pedro Sánchez
para repartir inmigrantes ilegales por toda España. Y podría
seguir, pero tenemos un tiempo limitado. 

Más allá de sus promesas y sus grandes anuncios, la
realidad es que los ciudadanos de Baleares apenas han notado
el cambio de gobierno y lo poco que hayan podido notar, usted
ha decidido empezar a revertirlo porque eran propuestas de
VOX.

Ustedes siempre hablan de consenso, moderación..., pero no
lo ponen en práctica en muchas ocasiones. ¿Les parece
moderado mantener leyes que prohíben a las familias poder
elegir la lengua en la que estudian sus hijos? Yo creo que no. 

Si VOX no estuviera, ustedes no habrían podido cumplir el
80% de su programa como dijo ayer y, por lo tanto, deben
asumir que deben entenderse con nosotros en todos los temas
que son fundamentales para VOX, porque de los 110 puntos
que firmamos del acuerdo de investidura realmente solo se
cumplieron 58, es decir, un 53%, y de esos 58 puntos que se
pueden dar por cumplidos solo el 13% eran puntos exclusivos
del programa de VOX. 

Por lo tanto, la mayoría de los puntos del acuerdo con VOX
se han cumplido porque a ustedes les interesaba. Del 13% que
eran exclusivos de VOX la mitad todavía no están
definitivamente aprobados ya que se encuentran en tramitación
parlamentaria. Por tanto, permítame ser prudente vistas las
últimas decisiones de su partido en otras comunidades
autónomas tumbando la derogación de la ley de concordia en
Castilla y León y aquí con el pin parental y la oficina
lingüística. 

Esto es especialmente sangrante cuando su presidente, el Sr.
Feijóo, y desde su partido no paran de hacer guiños al Partido
Socialista de Sánchez y al separatismo más extremo mientras
desprecian cada vez que pueden la mano tendida de VOX.

Pero, bueno, ustedes sabrán qué le permiten a su presidente,
porque le recuerdo que su constante desprecio a VOX ya les
costó en las pasadas elecciones el Gobierno de España.

A día de hoy, todos los ciudadanos saben cuáles son las
propuestas de VOX y, sobre todo, muchos de los votantes del
Partido Popular las comparten, no sé si a usted le compensa
agradar al Sr. Feijóo o hacer lo mejor para nuestras islas y sus
votantes. Nosotros lo tenemos claro, siempre actuamos en base
al bien común, a nuestras convicciones y a lo que será mejor
para nuestros ciudadanos. Los métodos y los cálculos políticos
se los dejamos a otros, nosotros no hacemos encuestas para
redactar nuestro programa electoral.

Pero deben tener en cuenta que representamos a decenas de
miles de ciudadanos de estas islas y, si alguien quiere nuestros
votos, que tendrá que atender nuestras demandas, que creo son
de sentido común.

O dígame si no es de sentido común decir: no podemos ser
cómplices del drama de la inmigración ilegal, ni de las políticas
buenistas que alientan el efecto llamada que acaban
multiplicando las llegadas de pateras y la inseguridad en
nuestras calles.

No podemos ser cómplices del tráfico de seres humanos y
del negocio multimillonario que mantienen a las mafias y ONG
que lo rodean.

Dígame si no es de sentido común decir: hay que erradicar
de Baleares cualquier rastro de leyes y normas separatistas
aprobadas por anteriores gobiernos. No podemos permitir que
el separatismo prohíba a las familias poder elegir la lengua en
la que estudian sus hijos, ni que se expulse el talento de
nuestros servicios públicos.
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Dígame si no es de sentido común decir: hay que acabar con
el adoctrinamiento ideológico en las aulas y garantizar los
derechos de las familias.

Dígame si no es de sentido común decir: tenemos que
proteger la principal industria de nuestras islas, el turismo,
frente a los que pretenden criminalizar una actividad que da de
comer a cientos de miles de familias de Baleares y pretenden
acabar con nuestra prosperidad. 

Dígame si no es de sentido común decir que hay que poner
en marcha políticas valientes que nos ayuden a solucionar el
gravísimo problema de la vivienda en Baleares. No podemos
admitir que una vivienda digna se haya convertido en un lujo
al alcance de muy pocos.

Dígame si no es de sentido común decir: hay que proteger
y cuidar a las familias y trabajadores del atraco fiscal del
Gobierno de Pedro Sánchez. Hay que poner a las familias en el
centro de todas las políticas públicas y fomentar la natalidad.

Dígame si no es de sentido común decir: tenemos que
acabar con la degradación de los servicios públicos y unas
listas de espera insoportables. Hay que implantar la prioridad
nacional en el acceso a todas las ayudas sociales.

Dígame si no es de sentido común decir: hay que defender
a nuestro sector primario y al mundo rural de las imposiciones
globalistas de los burócratas de Bruselas y de la Agenda 2030.

En 2023, las llegadas de pateras a Baleares aumentaron,
especialmente en los meses de verano. A lo largo del año, más
de 2.000 personas llegaron en pateras, según los últimos datos
del Ministerio del Interior. A lo largo de este 2024, han llegado
a las costas de Baleares al menos 3.124 inmigrantes en 184
embarcaciones, sobrepasando con creces las cifras del año
pasado, a pesar de que todavía quedan tres meses para concluir
el año.

Sobre la inmigración ilegal, usted no puede escudarse más
en que no tiene competencias, sí puede hacer algo, y debería
hacerlo, porque, como ayer recordó en su discurso, la
inmigración ya es el principal problema de los españoles, según
el último CIS. Y ¿sabe por qué le digo que está en su mano?
¿Sabe por qué vienen los inmigrantes? Los inmigrantes ilegales
vienen porque alguien les llama, porque hay un efecto llamada
que hace que vengan; y este efecto llamada se produce cuando
el Partido Popular y el Partido Socialista votan a favor de una
regularización masiva de medio millón de inmigrantes ilegales,
que ayer nos enteramos que ya serán 700.000.

Ese efecto llamada se fomenta cuando los inmigrantes
ilegales reciben ayudas y atenciones que muchas veces no
llegan a los españoles. Muchos ciudadanos de Baleares mal
viven, incluso trabajando, y no llegan a final de mes, no hay
derecho que vean cómo las ayudas van a los que llegan
invadiendo nuestras fronteras, mientras ellos sufren cada día
para pagar el alquiler o la hipoteca, comida, colegios, luz, agua,
gas, entre otros.

Y los que entran legalmente y tardan más de dos años en
conseguir regularizar su situación, son también discriminados
por sus nefastas políticas de inmigración.

Y usted y su gobierno sí que podrían hacer algo, y no lo
hacen: primero, usted podría hablar con el Sr. Feijóo y pedirle
que deje de pensar en cómo gestionar la inmigración ilegal y
que empiece a pensar en cómo hacer que se acabe; usted podría
poner en marcha la prioridad nacional en el acceso a todas las
ayudas sociales. No vale excusarse en que son medidas
xenófobas para VOX y para una mayoría de ciudadanos, es
sentido común. Primero hay que ayudar a los de casa y después
a los que hayan venido de forma legal, ordenada y con
capacidad y voluntad de integrarse y aceptar nuestra cultura,
porque es una gravísima anomalía que estemos manteniendo los
niños de un rey multimillonario como el de Marruecos, a 7.300
euros al mes por niño, y no los enviemos de vuelta con sus
familias...

(Remor de veus)

... Esto es absolutamente incomprensible, así como lo es que se
hagan pasar por menores el 80% de los que invaden nuestras
fronteras y que ni huyen de guerras ni del hambre, porque ni en
Marruecos ni en Argelia hay hambre ni hay guerra.

Mientras nosotros tenemos que cumplir con la ley, nos
invade un ejército de hombres sin papeles, sin que nadie
compruebe sus antecedentes penales y sin ningún control
sanitario. Todo esto pone en riesgo cada día nuestros barrios,
nuestras familias, nuestro sistema económico, desbordando
nuestra sanidad, nuestra educación y todos los sistemas de
protección del Estado. Cada agresión, muerte, robo o violación
es responsabilidad única y directa del Partido Socialista...

(Remor de veus)

..., y será del Partido Popular si lo siguen apoyando. ¿No se dan
cuenta de que Sánchez y sus cómplices están cambiando los
censos y comprando votos a costa del dinero de todos los
españoles?...

(Remor de veus)

... ¿Qué no hay para pensiones, pero sí para la inmigración
ilegal descontrolada? Parece que no; en lugar de abrazar el
sentido común de VOX, que, por cierto, comparte una parte
importante de sus votantes, e incluso de partidos de extrema
izquierda, prefieren acordar con Pedro Sánchez el reparto de
MENA y romper sus pactos con VOX, que propiciaron nuestra
salida de los gobiernos y del acuerdo de investidura.

La delincuencia no ha parado de aumentar en nuestras islas,
las violaciones y agresiones sexuales se han disparado en los
últimos años. A ¿qué se debe esto? Nosotros lo tenemos claro,
aunque muchos traten de ocultarlo. Y ¿qué hay que hacer para
frenar esto? Mano dura contra el delincuente y billete de vuelta
para todos los inmigrantes ilegales y los legales que cometan
delitos graves o que hagan del delito leve su forma de vida, y,
si no es posible, billete a Bruselas pagado, que nos saldrá
mucho más económico, y que los mantenga su socia Ursula von

 



2524 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / fascicle 2 /  Núm. 47 / 2 d'octubre de 2024 

der Leyen y los burócratas que nos imponen la inmigración
ilegal y nos obligan a financiarla.

Sobre lengua solo hay dos modelos posibles: o el modelo de
la ultraizquierda y el separatismo que pretenden desterrar de la
vida pública a una de nuestras lenguas propias, como es el
español, persiguiéndolo y marginándolo, o el modelo de VOX,
que pretende defender la libertad, la riqueza y la pluralidad
lingüística que tienen nuestras Islas. Porque nosotros sí
defendemos la pluralidad y riqueza lingüística de nuestras Islas,
en VOX sí defendemos nuestra lengua y nuestra cultura,
defendemos nuestra lengua balear, con sus modalidades propias
de cada isla; y también el castellano, defendemos nuestra
cultura balear y española frente a los que pretenden hacerlas
incompatibles imponiendo delirantes tesis separatistas, un
idioma ajeno y unos inexistentes y ficticios países catalanes.

No nos ponemos de perfil ni tenemos miedo a los lobbys
catalanistas ni a las asociaciones de ultraizquierda. Usted firmó
con VOX un acuerdo, en el que se comprometía a derogar
todas las normas que suponían una imposición lingüística, así
como para que el desconocimiento del catalán no penalice en
el acceso a la Función Pública. Hace pocas semanas hemos
conocido que ustedes siguen sin ofrecer a las familias la opción
de que sus hijos puedan estudiar en español, dejando fuera de
numerosas matrículas la elección de lengua el pasado mes de
junio. El impulso de leyes que imponían el catalán y
expulsaban el castellano de las aulas fue un error en el que su
gobierno sigue insistiendo; porque, de lo contrario, no habrían
rechazado, junto a la izquierda, la Oficina de libertad
lingüística de Baleares que ustedes acordaron con nosotros
crear. O hubieran modificado ya la ley que impide el
bilingüismo en las administraciones públicas y la libertad de
opción de lengua en los trámites y comunicaciones de las
administraciones, que también acordaron con nosotros. 

Ustedes siguen sin garantizar que cualquier ciudadano
pueda dirigirse a las administraciones en cualquiera de las dos
lenguas oficiales ni recibir comunicaciones en ambas lenguas.
En Baleares no tenemos una, tenemos dos lenguas oficiales. Y
mientras sigan compartiendo las tesis de la izquierda y el
separatismo, difícilmente vamos a poder entendernos.

Sobre educación hay algo básico, que las familias puedan
elegir en libertad la lengua en la que estudian sus hijos en todas
las etapas educativas y en todos los colegios públicos y
concertados. A nosotros nos parece básico, y ustedes hace un
año se comprometieron con nosotros a ellos, pero siguen
incumpliéndolo. 

Su gobierno se ha reunido con todos los lobbies, sindicatos,
directores de centros, comunidad educativa, menos con los más
importantes y los que realmente tienen que decidir sobre la
educación de los menores de Baleares: las familias. Ningún
interés en una campaña informativa ni en una reunión con las
familias para explicarles el Plan piloto de libre elección de
lengua. Sin información de un derecho, éste no se puede
ejercer.

Pero nosotros no dejaremos de decirlo, hay que sacar el
fanatismo lingüístico del catalán de las aulas; hay que eliminar
el adoctrinamiento ideológico de los colegios; hay que asegurar

la igualdad de oportunidades para que las circunstancias
económicas o sociales a un estudiante no sean un impedimento
para poder alcanzar sus metas. 

Nosotros creemos en un modelo educativo basado en el
mérito, el esfuerzo, la capacidad y el respeto a los docentes,
que sea capaz de generar oportunidades. Para ello es
fundamental acabar con el adoctrinamiento ideológico de la
nefasta LOMLOE y garantizar a las familias que puedan elegir
libremente el centro escolar en el que estudien sus hijos, así
como la lengua, sin mínimos impuestos. En definitiva, eliminar
la imposición y la dictadura lingüística del catalán. 

Libre elección de lengua, igualdad de oportunidades. Todo
esto estaba en nuestro acuerdo que firmamos hace un año, y
ustedes ¿qué han cumplido? Yo se lo diré, lo que desde 1986
obligaba la ley y ninguno de los que han gobernado
anteriormente lo cumplía. Cuando quieran cumplir lo que se
comprometieron con VOX, aquí nos tendrán, porque de lo
contrario tendrán que pactar con la izquierda y el separatismo
que de momento, en este tema, son los únicos que les aplauden. 

Referente a vivienda, otra gran preocupación de los
ciudadanos de Baleares y otra cuestión más en la que ustedes,
en 14 meses, no han hecho nada más allá que anuncios que
poco o nada han contribuido a solucionar este gravísimo
problema. Tenemos a más de 4.300 personas en listas de espera
del IBAVI para un alquiler y más de 6.000 personas en busca
de un alquiler fuera de oferta pública y unas 36.000 personas
esperando para poder acceder a una vivienda de compra. 

Nuestros jóvenes deben poder acceder a una vivienda digna
y adecuada en la que poder desarrollar un proyecto de vida,
porque compartiendo pisos patera, en los que ha aumentado el
alquiler por habitaciones, no se puede formar una familia. 

Tener una vivienda de alquiler o compra no puede ser un
lujo al alcance de unos pocos. La falta de vivienda no puede
seguir ahuyentando el talento de nuestras islas ni a trabajadores
que no pueden venir a aportar porque no tienen dónde vivir. Y
aquí la Administración tiene mucho que decir. ¿Qué propone
VOX?, si realmente se quieren poner en el mercado 20.000
viviendas tenemos que recuperar todo el suelo que desclasificó
de forma espuria el anterior gobierno de izquierdas. No se trata
de hacer solo viviendas de protección oficial, que hay que
hacerlas. La mayoría de la clase media, que son sus votantes,
no pueden acceder a este tipo de viviendas. Se tienen que hacer
viviendas de precio libre para crear toda la oferta necesaria
para satisfacer la demanda de los ciudadanos de las islas. De
esta manera conseguiremos bajar los precios. 

En un mundo liberal existe la ley de la oferta y la demanda.
Cuanto mayor es la oferta, más bajan los precios; cuanto mayor
es la demanda y menor es la oferta, los precios suben. Ese es el
escenario que estamos actualmente. 

Hay muchas medidas valientes que se deben tomar para
paliar esta situación. Como construir viviendas de 7 alturas con
parking para no saturar las zonas ya tensionadas sin
aparcamientos y construir también viviendas VPT además de
VPO. Transformación de hoteles obsoletos en residenciales o
poder tener usos residenciales en solares de uso turístico.
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Finalizar edificios de viviendas fuera de ordenación en suelo
urbano que actualmente están abandonados. Convertir locales
comerciales en viviendas; hay un parque importantísimo de
locales que podrían ser la solución para muchas familias.
Dotación prioritaria de seguridad jurídica a todos los
propietarios, no solo a los 2.000 que han anunciado que se
acogerán a su plan de alquiler seguro. Tienen que distanciarse
de lo que defiende la ultraizquierda, que apuesta por seguir
protegiendo a los “okupas”, espantando la inversión y
criminalizando y asustando a todos esos pequeños propietarios
a los que han sembrado de inseguridad jurídica. Y, por
supuesto, priorizando siempre en toda política y ayuda de
vivienda a los ciudadanos nacionales; que es lo que ha
defendido VOX en cada reunión con su partido. 

Es verdad que hemos avanzado en medidas fiscales que
benefician a las familias. Hay que seguir protegiendo a las
familias y ponerlas en el centro de todas las políticas. Las
familias son el núcleo de nuestra sociedad, las que recogieron
a muchos españoles en los peores momentos cuando las
administraciones fallaron. Las administraciones deben
reconocer su importancia y poner todos los recursos para
protegerlas. Hay que fomentar que los jóvenes puedan formar
una familia y con uno de cada cuatro menores de 25 años en
paro, es muy difícil. Debemos impulsar las ayudas a la
natalidad y poner en marcha medidas de conciliación. 

La situación de muchas familias, trabajadores y empresas es
insoportable. Cada vez nos encontramos con peores servicios
públicos y unos impuestos que no paran de subir. Hay que
recortar inmediatamente el estado de bienestar de los políticos
para mejorar el estado de bienestar de los ciudadanos. El
Gobierno de Sánchez ya sabemos lo que está haciendo, pero
desde la administración autonómica debemos hacer todo lo
posible para aliviar la asfixia fiscal, primero apretándonos el
cinturón nosotros. No tiene sentido que, mientras nuestra gente
no llega a fin de mes y los servicios públicos no paran de
degradarse, no se emprenda un plan urgente de recorte del
gasto político superfluo. Hay que eliminar y suprimir todas las
duplicidades y recortar drásticamente la industria política que
no aporta nada al bienestar de los ciudadanos. 

Sabemos que ustedes se resisten a ello, pero es una
necesidad urgente. Hagan, como pactamos, una auditoría de
cada uno de los organismos, empresas y entes públicos para
eliminar aquellos que no reporten beneficios claros para la
ciudadanía y supongan un gasto superfluo e innecesario,
duplicado o con fines ideológicos. Solo así podremos bajar los
impuestos directos a los ciudadanos, porque el dinero debe
estar en manos de las familias, no de los políticos, que ya
vemos cómo algunos se creen que el dinero público no es de
nadie y por eso lo roban o malgastan. 

Hay que proteger a los autónomos, pequeños y medianos
empresarios, reducir trabas burocráticas y ponerles todas las
facilidades para que puedan seguir ejerciendo su actividad.
Debemos proteger el comercio local y nuestro producto frente
a la competencia desleal. Basta de subvenciones espurias.
Apostemos por la creación de empleo fomentando los sectores
que crean empleo, como el turismo, la construcción, la
restauración, entre otros. Apoyemos al pequeño y mediano
empresario, a los profesionales y a las personas que quieran

trabajar y progresar con su esfuerzo; no con el esfuerzo de los
demás. Basta de ser políticamente correctos. Apuesten por la
libertad, y no hay libertad sin ley ni sin el apoyo al esfuerzo, al
trabajo y a la propiedad privada. Hemos de seguir apostando
por la bajada de impuestos. El dinero tiene que estar en manos
del trabajador, que es el que lo genera, no en manos del Estado
y de la Administración. 

La degradación de nuestros servicios públicos es un hecho
que ustedes han sabido afrontar en este primer año de gobierno,
pero queda muchísimo por hacer. Sabemos que ocho años de
nefasta gestión de la Sra. Armengol no son fáciles de revertir,
pero puede hacerse mucho más. 

Seguimos teniendo unas listas de espera insoportables en
sanidad, en valoraciones a la dependencia; y hasta la sanidad
privada empieza a verse desbordada con los pacientes
derivados de la pública. 

Las administraciones son lentas en atención al usuario.
Pedir citas se ha convertido en una misión imposible en muchos
casos. No podemos permitir que los usuarios dejen de ser
atendidos por los mejores profesionales por una mala gestión
o que los profesionales sanitarios se sigan marchando por no
saber catalán. Esto no puede seguir pasando, porque los
idiomas no salvan vidas, como bien le dijimos a la Sra.
Armengol hace ya seis años en una histórica y multitudinaria
manifestación desde Mos Movem.

Otro sector importante para nuestra economía y la vida de
nuestros pueblos es el sector primario. Ustedes aquí pueden
hablar mucho, hacerse muchas fotos, subirse a muchos tractores
e intentar quedar bien, pero la verdad es que el engaño es cada
vez más evidente y sus votantes no son tontos, son empresarios
que madrugan para que todos nosotros comamos tres veces al
día.

Ustedes han participado en una campaña de las pasadas
elecciones europeas en las que han hecho muchas promesas que
han quedado en nada porque el Partido Popular ha votado a
favor de la corrupta Ursula von der Leyen, la mayor enemiga
de nuestro campo, de nuestra prosperidad y del modo de vida
de decenas de miles de agricultores de nuestras islas. Usted
podrá decirme que eso queda muy lejos de aquí, pero sabe que
no es cierto. Cada decisión, cada norma y cada votación que el
Partido Popular hace en Bruselas junto al Partido Socialista
tienen influencia directa en nuestro día a día y si no, que se lo
pregunten a nuestros agricultores. 

Por eso no entendemos cómo ustedes siguen votando contra
nuestro campo en Bruselas, la última vez la semana pasada a
favor de que los productos de terceros países que ejercen
competencia desleal contra los nuestros... para que puedan traer
fitosanitarios que ustedes prohíben usar a nuestros agricultores.
Es un escándalo. Creo que a nuestros agricultores ya les ha
quedado claro quién defiende sus intereses y quién les
traiciona.

Referente a infraestructuras, no podemos seguir culpando
al turismo de todos los problemas de movilidad e
infraestructuras en Baleares. La realidad es que la falta de
inversión en infraestructuras viarias y de transporte durante los

 



2526 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / fascicle 2 /  Núm. 47 / 2 d'octubre de 2024 

últimos veinte años ha sido el verdadero culpable del colapso
en nuestras carreteras y el deterioro de la movilidad
interinsular. 

El PP, al igual que el PSOE, ha preferido hacer políticas de
gestos y restricciones. En VOX presentamos a las mesas de
turismo nuestro plan de infraestructuras con algunas medidas,
entre las que se encuentran: finalización y mejora de las
conexiones de la autopista de Palma-Inca-Manacor mediante un
sistema de conexión horizontal; incremento a tres carriles en las
autopistas de Palmanova para descongestionar los accesos y
salidas ante los continuos atascos; ampliación de la autopista de
Inca que termina en Sa Pobla hasta Alcudia; mejora del
desdoblamiento de la carretera antigua a Campos; finalización
del segundo cinturón mediante la extensión de la conexión de
la autopista del aeropuerto con Son Ferriol hasta las carreteras
de Sóller y Valldemossa; creación de un tercer cinturón
conectando Inca, Manacor, Felanitx y Campos; ampliación de
la autopista del aeropuerto que ahora llega hasta Llucmajor
como autopista, permitiendo la ampliación a terceros carriles
en el interior; construcción de un tramo ferroviario en el sur de
la isla de Mallorca, de levante, conectando Palma con
Llucmajor, Campos y Santanyí, Manacor con Artà y Alcúdia
con Sa Pobla. Entre otras muchas medidas, en VOX tenemos
propuestas, solo falta un gobierno valiente para aplicarlas. 

Y para finalizar, hoy más que nunca debemos recordar por
qué estamos aquí. No es por cargos ni sillones. Estamos aquí
por cada familia que lucha por el futuro de sus hijos, de sus
nietos, por cada joven que sueña con tener un futuro mejor, con
poder formar una familia, por cada trabajador que madruga
para cumplir sus metas. Nuestro compromiso es con ellos, con
sus esperanzas y con sus sueños. No hay que olvidar a quienes
representamos y lo que nos exigen y esperan de nosotros. 

En VOX seguiremos defendiendo a los ciudadanos que con
sus votos se ilusionaron por unas Islas Baleares con unos
servicios públicos eficientes, sin dictaduras lingüísticas y con
familias liberadas de una asfixia fiscal insoportable. Y con esa
convicción no daremos ni un paso atrás, sin miedo a nada ni a
nadie.

Si ustedes realmente están dispuestos a cambiar las cosas,
nos encontrarán y nos entenderemos, por el bien de todos los
ciudadanos de Baleares que votaron cambio.

Muchas gracias.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. A continuación és el turno del Grupo MÉS
per Mallorca, Sr. Apesteguia, té la paraula.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta, ja fa més d'un
any que sou al capdavant del Govern del nostre país, quinze
mesos amb tota la capacitat governamental, quinze mesos que
podem resumir en inestabilitat, dogmatisme i poca ambició a
l’hora d’afrontar els autèntics reptes que tenim al davant. 

En el debat de la vostra investidura vaig dedicar una bona
part de la meva intervenció a argumentar a favor un gran
consens democràtic per evitar que l'extrema dreta tengués
capacitat d'influència política, un consens que vaig anomenar
compromís històric, en memòria de l’acord bastit entre el Partit
Comunista i la Democràcia Cristiana italiana dels anys setanta
davant l'auge del postfeixista Moviment Social Italià, un
consens que ens equipararia a les grans democràcies com
l'alemanya, davant aquest fantasma que ara recorre Europa. 

El resultat és sabut per tothom. Vós -i exclusivament vós-
vàreu decidir pactar amb VOX i després d’aquesta mitja hora
només li puc dir: quin fetge, Sra. Presidenta!

(Alguns aplaudiments)

I vós -vós- vàreu decidir fiar-hi la governabilitat d'aquesta
terra a canvi dels famosos 110 punts de la Presidència del
Parlament i dels governs compartit dels consells de Mallorca i
de Menorca. 

Ja en aquell moment, vàrem anticipar els retrocessos
democràtics que aquesta decisió ens duria, però no vàrem saber
veure l'enorme inestabilitat a què ens sotmetria. 

La inestabilitat política és una de les senyes d'identitat del
seu mandat, Sra. Prohens. A Menorca, el PP ha estat incapaç
d'aprovar els pressupostos; a Formentera vivim una crisi
institucional més forta de la història de la nostra autonomia,
amb un president rebutjat per la seva pròpia candidatura, sense
govern i que no està en minoria, sinó que està en solitari; al
Parlament tenim l'únic president d'una cambra legislativa
europea al qual la majoria dels diputats li han dit que no el
volen i que es manté no pels suports democràtics, sinó per la
covardia reglamentària del grup majoritari...

(Alguns aplaudiments)

... un president que es manté malgrat que 25 diputats li vàrem
dir que era indigne de la Presidència, davant només 7 que varen
votar a favor de la seva continuïtat. 

Vós, presidenta, vàreu veure com un senyor des de Madrid
trencava el vostre pacte d'investidura, de fet, trencava un
govern de coalició que no existia en base a l'exercici d'una
competència que no era d’aquest govern, però què els és la
nostra realitat? Antònia Font canta Bamboo ets tu, però en
aquest cas Bamboo per a ells és España i la resta es tierra
conquistada.

Un tracte denigrant no només per a vós, sinó també per a
tots els illencs, i del qual vós, Sra. Presidenta, en sou la
responsable, perquè vós vàreu decidir pactar amb aquest partit
que creu que el futur del nostre país i de les nostres institucions
es pot teledirigir des de Madrid, com si fóssim no ja una
província, sinó una simple colònia. 

Ahir i en aquest context, vós vàreu fer una sèrie d'anuncis
que ningú no sap si podreu complir, perquè a dia d'avui ni tan
sols sabem amb quina majoria sustentau el vostre govern. De
fet, i el més greu de tot, no és que no sapiguem quina és la
majoria amb què pensau aprovar aquestes propostes, sinó que
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no sabem quina és la majoria amb què voldríeu aprovar
aquestes propostes. I no ho dic per la possibilitat legítima de
recórrer a majories variables, sinó perquè, davant la
descomposició constant dels vostres antics socis, vós no heu fet
un acte de rebuig al transfuguisme. 

De fet, ahir mateix, i per les declaracions del Sr. Cardona i
del Sr. Buades, vàrem  saber que la presidenta en persona hi
manté negociacions. Jo us deman: Sra. Prohens, què pensa la
presidenta del meu país del transfuguisme? Considera que és
una acció reprovable, que perverteix la democràcia
representativa, que segresta la voluntat dels ciutadans des d'una
visió i des d'uns interessos espuris, messiànics i individuals? O
creu que és un assumpte intern de cada partit, una possibilitat
legítima de cada diputat i que, per tant, s’hi pot negociar, si
convé?

Sra. Presidenta, concretaré, si us sembla, les meves
preguntes, som dia 2 d'octubre, i a dia d'avui, malgrat que ahir
ens oferíssiu a tots un gran pacte, amb qui negocia el seu
vicepresident l'aprovació del sostre de despesa o del
pressupost? Jo li puc dir que amb MÉS per Mallorca no, ni un
document, ni un missatge, ni una insinuació, ni tan sols una
telefonada, com les que sí que han rebut -sembla, segons han
afirmat ells mateixos- dos trànsfugues. 

Però si pensava negociar amb les restes de VOX, es pot
estalviar la telefonada, al Sr. Galmés ja li han dit que els
comptes del Consell de Mallorca es negociaran des de Madrid.
Bamboo es España, y lo demás es tierra conquistada. Si fa un
any varen ser el primer govern de la història a rebre un no
d’aquest parlament per al sostre de despesa, no vull pensar què
pot passar enguany.

I aquesta és la certesa més incontestable del darrer any,
després de passar-vos tots els mandats d’esquerres pronosticant
l'apocalipsi, vós, Sra. Presidenta, amb pacte i sense pacte, sou
la presidenta de la legislatura més inestable de la història
d'aquest país.

(Alguns aplaudiments)

I tot plegat, a canvi de què? Què n’ha aconseguit la gent
d'aquesta inestabilitat? Perquè, Sra. Presidenta, sent honesta, i
avui que en té la possibilitat, de bon de veres, creieu que allò
que necessitava aquesta terra era el fracassat Pla de segregació
lingüística?, que necessitam que es derogui la llei que protegia
els infants de la violència dels toros?, que necessitam que es
derogui la Llei de memòria democràtica, aprovada també amb
els vots del PP? Vós de veres creieu que tot això ens farà un
país millor, que farà que la gent visqui millor, que ens farà
mirar el futur amb més seguretat i més confiança?

Els xous i els dogmatismes dels seus antics socis ens han
abocat a desenes de debats absurds que empetiteixen la nostra
democràcia i desvien la nostra atenció respecte del que ens
hauria d'ocupar: com ser capaços de millorar la vida de la gent.

Ahir vàreu parlar del renou, que, certament, massa sovint ha
fet que no se sentissin les veus, que massa sovint ha fet que no
ens sentissin les veus. Presidenta, evidentment no en sou la
causant, l’enrenou que devora el diàleg públic és un problema

mundial, però, honestament, crec que des de la vostra
responsabilitat heu de ser la primera a replantejar la forma de
fer política i durant aquest any no heu estat tan exemplar com
caldria. En aquest sentit, a MÉS he de lamentar que sovint
faceu més d'oposició partidista de Pedro Sánchez que de
presidenta de les Illes Balears. Aquí, l'absurd recurs contra la
Llei d'amnistia n'és un clar exemple, a més d'una tudadissa de
recursos i doblers públics. Tots en som responsables de
l’enrenou, però no tots hi tenim la mateixa responsabilitat.

Aquí vull reivindicar la capacitat del meu grup parlamentari
per exercir una oposició dura -sovint molt dura- i contundent,
però també vull reivindicar que ens caracteritzam per escoltar
qualsevol demòcrata, per molt que sigui diferent, que pensi
diferent o que actuï diferent, per parlar-hi, per negociar-hi i per
ser capaç d’arribar-hi a acords. I per això som aquí, per
millorar la vida de la gent, i per això us proposam cinc grans
acords en els següents àmbits: 1. Per garantir el dret d'accés a
l'habitatge. 2. Per transformar el nostre model econòmic. 3. Per
impulsar una mobilitat sostenible. 4. Per promoure l'ús social
de la llengua catalana. I 5. Per desenvolupar el nostre
autogovern.

L'habitatge és el principal problema que assola la nostra
societat, cada vegada més illencs som incapaços d'accedir a una
casa en condicions de dignitat, sigui via compra o via lloguer.
Aquesta dificultat ja no només afecta les persones més
necessitades, sinó que s'ha escampat entre l'antiga classe
mitjana, avui empobrida, i, de forma molt acusada, entre la gent
més jove. El trencament social i generacional cada vegada és
més gran, el darrer any el preu de compra a les Illes Balears ha
crescut un 8,4%, el preu del lloguer s'ha incrementat un 18%,
i un terç de les famílies no té cap propietat. Però, mentrestant,
105.000 habitatges romanen buits a les Illes Balears i hi ha
15.000 persones que acumulen més de 10 habitatges cadascuna.

La situació, certament, no és per mor d’aquest govern, però
ahir vàreu demostrar que seguiu errant en l'anàlisi, perquè
proposau seguir actuant sobre la manifestació i no sobre les
causes del problema. No és que faltin cases, és que no les
podem pagar; no és que falti oferta...

(Alguns aplaudiments)

... és que sobra especulació. El seu govern ho ha fiat tot al
mercat, amb el mantra liberal que més oferta suposarà una
baixada dels preus. Una fal·làcia -si m’ho permet- que no
s'aguanta amb un escrutini mínimament rigorós: si fos així, i
tenint en compte que des de 2000 a les Balears s'han construït
80.000 habitatges, com pot ser que el preu mitjà hagi
augmentat un 80% en el mateix període? El mercat no és la
solució, el mercat és el problema.

Per això cal que l’intervenguem, que el controlem, perquè
això va d’una cosa tan essencial com garantir que cadascú
tengui un ca seva per poder viure dignament, per poder fer un
projecte com a persona i, si ho vol, com a família, per poder
ser, sí, lliures.

De moment heu plantejat mesures a mig i a llarg termini,
quan el problema necessita de solucions urgents també,
necessitam impulsar l’IBAVI com a agent transformador i,
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davant d’un discurs que ahir ens va semblar excessivament
triomfalista, li vull dir que enguany, l’IBAVI just ha llançat 4
contractes: un per a subministrament de paper, un per al servei
de neteja, un per a la redacció del projecte bàsic i executiu de
12 habitatges a Alaior, que això està bé, i un quart, per a la
reforma d'un camp de futbol a Palma...

(Algun aplaudiment)

... Res pus, presidenta.

Pel que fa a l'actual model de subvencions al lloguer,
proposam transformar-lo cap a un model de deducció a l’IRPF,
universal, per a tothom que acompleixi els requisits.
Necessitam simplificar la vida de la gent, assegurar que els
doblers públics arribin a tothom de forma àgil, i no haver de
tributar per l’ajuda al lloguer. Perquè la simplificació
administrativa no hauria de ser per als infractors urbanístics,
sinó per fer senzilla la vida de la gent que més ho necessita. Per
això us deman, Sra. Presidenta, a la tramitació de l'actual llei de
simplificació administrativa, votareu a favor de la nostra
esmena que garanteix una prestació a tothom que acompleix els
requisits per optar a un pis de l’IBAVI mentre sigui a la llista
d'espera?

Ahir vàreu dir que ara la política d'habitatge d’aquestes illes
es planifica per als residents, i defensàveu: l'habitatge per als
residents, per als que ja són aquí i no en tenen. Presidenta, hi
estam completament d'acord, i, per això, anuncii...

(Alguns aplaudiments)

... que aquest mes d'octubre, MÉS per Mallorca presentarem en
aquest parlament la proposició de llei per a la garantia del l’ús
residencial dels habitatges i en contra de l'especulació a les Illes
Balears. Amb aquesta llei, d'acord amb els paràmetres definits
per la Unió Europea, els municipis on es produeixin una sèrie
de tensions en el mercat de l'habitatge, els plens podran decidir
amb llibertat aplicar temporalment qualsevol d'aquestes
regulacions: restringir la compra d'habitatges per part de no
residents, restringir la compra d'habitatges per part de persones
jurídiques i restringir la compra d'habitatges com a segones o
terceres residències.

(Alguns aplaudiments)

Esperam obtenir el suport de la cambra a la seva tramitació,
perquè, a més, ho feim des d’un dels plantejaments del seu
govern, la llibertat en els municipis per aplicar les mesures que
creguin necessàries, que no sigui només en favor dels
constructors, que sigui per afrontar les emergències socials.

En el mateix sentit, també anuncii la presentació d'una altra
proposició de llei, en aquest cas perquè el Parlament de les Illes
Balears faculti els ajuntaments a aplicar la limitació dels preus
dels lloguers, prevista a la Llei 12/2023, pel dret a l'habitatge.
També en aquest cas esperam tenir el seu suport, ja que es
tracta de donar la possibilitat de triar als ajuntaments, de triar
en llibertat, o és que només voleu deixar triar en allò que al PP
li interessa?

En definitiva, presidenta, l’habitatge ha de deixar de ser el
principal destí de les inversions d’aquest país, si volem
diversificar l’economia i poder tenir una casa, l’habitatge ha de
deixar de ser un bé per invertir i guanyar-hi doblers, i els
estalvis se n'han de poder anar a inversions productives.
Necessitam deixar de basar el nostre sistema econòmic en un
creixement constant il·limitat, impossible també des del punt de
vista demogràfic.

Ahir vàreu dir: “som perfectament conscients que avui en
dia ni el creixement econòmic ni les dades d'ocupació no es
tradueixen sempre en benestar per als ciutadans d'aquestes illes.
I aquest avui és el gran repte: transformar l'èxit econòmic en
benestar”. Hi estam d'acord, però hi afegim un matís important,
del que es tracta és de transformar l'economia per aconseguir
un major benestar, perquè no hi ha èxit econòmic, no existeix
èxit econòmic si no és en el benestar. 

La feina del vicepresident Costa hauria de ser fer més
atractiva la inversió en PIME que la inversió en construcció i
turisme. Teniu la nostra mà estesa per fer les polítiques de
diversificació que, a més, requereixen inevitablement un
decreixement turístic. I per a això fan falta fons, públics i
privats. 

Pel que fa als fons públics, ja hi ha en aquest parlament una
proposició de llei de MÉS per Mallorca per duplicar la quota
tributària de l'impost de turisme sostenible. Sra. Presidenta, us
ho deman directament, hi donareu suport, com per cert pareix
que demanen líders del vostre mateix partit? Això permetria un
increment de la recaptació de, com a mínim, 130 milions
d'euros. I aquí i avui us faig una proposta concreta, us
proposam distribuir-los de la següent manera.

65 milions d'euros destinats a la compra d'oferta turística
obsoleta, la major inversió pública de la història en
decreixement turístic i esponjament de zones saturades.
L'objectiu és amortitzar-ne les places i destinar els immobles i
els espais aconseguits a allò que triïn els ajuntaments d'entre
aquestes quatre possibilitats: habitatge social, serveis públics,
vivers d'empreses o espais públics oberts. 

I 65 milions d'euros per al foment de la diversificació
econòmica, per a la reconversió laboral amb passarel·les de
transició des del turisme, la formació i impuls de nous sectors
productius, la reindustrialització de les nostres illes, per apostar
per la innovació, la cultura, la recerca, la ciència, la
intel·ligència artificial i la transició energètica. Tenim, com
vàreu dir, un entorn privilegiat per fer-ho i unes capacitats
sobradament demostrades. Aquesta quantitat superaria en 200
milions d'euros per al decreixement turístic i 200 milions
d'euros per a la diversificació econòmica d'aquí a 2027. La
major injecció pública en tota la nostra història. 

I això sense renunciar a reclamar fons estatals amb aquesta
finalitat, similars als que destinaren en el seu moment als
processos de transformació de regions siderúrgiques o mineres
del País Basc o d’Astúries. Exactament com vostè va dir ahir
i jo li vaig dir al discurs d'investidura. En aquest camí ens hi
trobarem. 

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / fascicle 2 /  Núm. 47 / 2 d'octubre de 2024 2529

I això ha d'anar acompanyat del foment de la inversió
privada, efectivament, i per a això cal apostar per una millora
del Règim especial de les Illes Balears, que de forma temporal
ha d'incloure especials incentius fiscals extraordinàriament
potents perquè les empreses apostin per aquesta
reindustrialització, que us vaig proposar al debat d'investidura
i que celebr que hagueu inclòs a la vostra agenda.

Ahir  vàreu dir que treballau per evitar els episodis de
saturació que de manera recurrent pateixen els residents. Lluny
queda el SOS Turisme i també els episodis de saturació a
moments puntuals i a llocs puntuals. Reconeixem que
progressau adequadament, ja som a la saturació recurrent. Però
jo us he de dir que la societat no és aquí, la societat ja ha anat
molt més endavant en l'anàlisi. No som en el moment de la
saturació, no som en el moment de la massificació; som al
moment del col·lapse. Estam col·lapsats per terra, mar i aire. 

Per això, lamentam que el vostre partit votàs en contra de
la nostra proposició de llei per regular l'entrada de vehicles a
Mallorca en un exercici absurd de gelosia política, argumentant
que el Consell necessitava uns estudis que són innecessaris per
elaborar la llei, que són necessaris per a la seva aplicació. I
mentrestant Mallorca està col·lapsada de cotxes. 

El PP es va oposar a limitar l'entrada de vehicles a l'illa,
però dissabte matí es va haver de tancar el túnel de Sóller i les
cues de cotxes per arribar a Valldemossa era de 4 quilòmetres,
i la cua per arribar a Deià era de 2 quilòmetres. Qui no pot
entrar... 

A Deià i a Valldemossa no hi ha hagut mai un túnel amb un
peatge, i havia 4 quilòmetres de cotxes per arribar a
Valldemossa i 2 quilòmetres per arribar a Deià. El problema és
que hi ha massa cotxes, no que abans féssim pagar als residents
per anar a segons on. 

(Alguns aplaudiments)

Qui no pot entrar a molts de pobles som els que hi vivim. I
no podem esperar pus. Ja us avanç que MÉS per Mallorca
respondrà amb responsabilitat i si mai duis a aquest parlament
una llei com la que tenen Formentera i Menorca i com la que a
Eivissa ja s’està tramitant, hi votarem a favor. Com ja hauríeu
d’haver votat a favor a la que nosaltres vàrem proposar.
Nosaltres hi votarem a favor la proposi qui la proposi. 

I en aquest mateix sentit, us anuncii que la setmana que ve
el Grup Parlamentari MÉS per Mallorca presentarem la
proposició de llei de creació de l'impost als rent a car. Per sort,
aquest país ha normalitzat que els que ens visiten paguin per
l'impacte que generen. És l’hora que també ho facin els cotxes
de lloguer amb un fons finalista per invertir en una mobilitat
sostenible; i esperam també obtenir el suport de la majoria
d'aquesta cambra. 

Heu parlat sovint de gestió. Parlem-ne. Parlem de congestió
viària, i l'única zona escolar no farà més que augmentar els
embossos. I la solució que planteja el PP és ampliar la via de
cintura i fer el segon cinturó a Palma. El que ens proposau,
presidenta, és exactament com si a un malalt de colesterol en
lloc de medicar-lo, canviar-li els hàbits de vida i millorar-ne

l’alimentació, decidissin posar-li un stent a cada vena i a cada
artèria. 

En contraposició, aplaudim la modificació de les
concessions d'autobusos del TIB per al període 2024-2030, que
ahir vàreu anunciar i que esperam veure prest com es
concreten. Tot i que ens sorprèn que al conseller se li oblidàs
esmentar-ho a la interpel·lació que li vàrem fer la setmana
passada, precisament amb el partit que ha estat més propositiu
en aquest tema amb desenes de propostes de millora que hem
aconseguit aprovar en aquest parlament. 

I pel que fa al tren, i sent honestos, ahir només vàreu dir que
faríeu feina amb el Pla director existent, amb les ampliacions
fins a Llucmajor, Alcúdia o Capdepera. Som els primers a dir
que els darrers vuit anys hauríem volgut molt més en aquest
sentit; que l'electrificació al tren -que va ser molt important,
encara que sigui poc visible-, no va ser suficient. Però ahir
vàreu obviar comentar que heu renunciat a 185 milions estatals
que s'havien aconseguit per al tramvia o que no pensau aplicar,
en principi, els 30 del tren de Llevant de l'impost de turisme
sostenible. 

Miri, estam farts dels anuncis del PP i del PSOE. MÉS
negocia un conveni ferroviari i n’inicia l'execució, arriba el PP
i ho atura. El PSOE durant anys ens dóna llargues. Aconseguim
fons estatals i propis, el PP hi renuncia. N’estam farts. Ara heu
fet un anunci, us acompanyarem, però sobretot us vigilarem
perquè aquests fons tirin endavant. 

Aplaudim que es facin passes amb el tren de Llucmajor,
evidentment. Som els primers a celebrar-ho, tant que és un dels
punts que vàrem dur a votació en aquest parlament el mes de
febrer. Però vós sabeu com jo que, malgrat l’ampliació de línia
amb una major capacitat de demanda, és la de més difícil
execució per la llargària i perquè l’antic traçat s'ha perdut a
quasi tots els trams. Per això, cal un gran acord en mobilitat,
perquè cal donar estabilitat a les mesures per poder assegurar
la seva execució, perquè sempre sobrepassen la capacitat d'un
govern de quatre anys; perquè si no, són allò que precisament
vàreu criticar, focs d'artifici per a un debat parlamentari. I això
just genera frustració entre la ciutadania. 

I en aquest acord no dubteu que des de MÉS per Mallorca
us estenem la mà per reivindicar a l'Estat el que ens deu amb el
conveni ferroviari o un paquet d'inversions equiparables als
promesos a Catalunya o als que es varen dedicar al rescat de les
autopistes de Madrid. 

També us proposam un gran acord lingüístic, de la mà del
Consell Social de la Llengua, no només per evitar mercadejar-
hi amb aquells que la voldrien proscrita. En efecte, no vull
perdre un segon amb reials acadèmies o oficines de persecució,
que aquest parlament feliçment ha rebutjat. Us vull parlar de
l'emergència lingüística que pot conduir en poques generacions
a la desaparició de la nostra llengua en un procés
“d’irlandització” que pot fer que tothom la sàpiga, però que
ningú no l'empri. 

Segons l'Informe CAT 2024, només el 12,1% dels joves la
parlen com a llengua habitual, i menys de la meitat l’usa sovint.
I això no passa de forma espontània. Això no passa perquè sí.
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Que el castellà sigui la llengua habitual a Logronyo i el català
retrocedeixi a Palma no és casual, no és perquè sí. És fruit
d’una dinàmica històrica concreta i es produeix en un context
social, econòmic, demogràfic i polític concret. I per això són
necessàries polítiques lingüístiques que exerceixin de contrapès
d'aquest context advers. 

I el manteniment del català com a llengua plenament viva
i dinàmica a les Illes Balears és un deure de tothom, sigui quin
sigui el seu idioma familiar, perquè aquesta llengua és un
patrimoni compartit que ens identifica i que enriqueix a tots,
sigui quin sigui el nostre idioma familiar. I és un deure de
tothom, sigui quina sigui la seva ideologia i el seu projecte
nacional. I si la situació és extraordinària, fan falta mesures
extraordinàries, complementàries, però diferents del que hem
fet fins ara, i una forta implicació de l'Estat en assumir la seva
responsabilitat en el que podríem denominar la via quebequesa
de la recuperació de la vitalitat de la llengua pròpia. 

I de la mateixa manera que us propòs aquest acord en
llengua, us propòs un desplegament ambiciós amb el nostre
autogovern, en aquest sentit us plantejo tre grans línies. 

La primera: assumpció de les competències pendents de
transferir. A curt termini des de MÉS per Mallorca us
proposam inspecció laboral, justícia i presons, però estam
disposats a parlar de quines són les prioritats del Govern i
donar-hi suport. 

Segona: desenvolupament de l'Estatut. En aquest sentit, vull
recordar-vos un fragment del vostre discurs d'ahir, quan
parlàveu de seguretat pública: “Jo, com a presidenta del
Govern, no puc quedar de braços creuats i assumiré la
responsabilitat de donar resposta als temes que Sánchez
abandona les Illes Balears”, nosaltres celebram la licitació de
les obres de la futura Escola Balear de Seguretat Pública, una
passa indispensable, però directament us demanam per una
responsabilitat major i que és vostra: assumireu el que diu
l'article 33 de l'Estatut d'Autonomia? I, per tant, donareu suport
a la proposició de llei de MÉS per Mallorca, que ja és en
aquest parlament, per crear la policia autonòmica de les Illes
Balears, que tendrà naturalesa complementària i compensarà
l'abandonament a què ens tenen sotmesos tots els governs
estatals?

De la mateixa manera i per anar completant i millorant el
nostre marc institucional, pos en coneixement que des de MÉS
per Mallorca seguim treballant en la proposició de llei de la
Sindicatura de Greuges que possibiliti la consecució d'aquesta
peça cabdal, i que també abans de final d'any presentarem en
aquest parlament una proposició de llei per modificar la Llei
electoral de les Illes Balears per acabar amb una anomalia
històrica, que entre el 10 i el 20% dels ciutadans que acudeixen
a les urnes quedin sense representació en aquest parlament.
Malgrat que els partits que hi som present no siguem
precisament els afectats, per pur esperit demòcrata, confii rebre
el seu suport. 

I tercera: finançament, ja sabeu que en aquest sentit a MÉS
per Mallorca defensam la plena sobirania a través del concert
econòmic. Reivindicam l'acord estatutari de 1991 en el qual un

PP més valent del que tenim ara va participar, i que va morir
bloquejat pel PSOE amb la benedicció de José María Aznar. 

Qualque dia el PP ens haurà d'explicar per què els ciutadans
de Balears no mereixen el mateix que els ciutadans de Navarra
o el País Basc, o per què el concert de Navarra i País Basc no
romp Espanya, i el nostre sí.

Però davant la insistència del Sr. Costa de mantenir-nos en
el règim comú que tant i tant ens ha perjudicat i ens perjudica
i que, malauradament, ja els avanç que segurament ens seguirà
perjudicant, us feim tres propostes senzilles per començar a
parlar de cara a un gran acord social i polític. 

Però si em permeteu una prèvia, presidenta, un consell,
deixau de preocupar-vos de Catalunya. Ahir en el vostre discurs
vareu anomenar Catalunya sis vegades; Menorca, quatre;
Mallorca, dues...

(Algun aplaudiment)

Preocupem-nos molts dels nostres problemes, que són
molts, i defensem els nostres drets amb la vehemència que
requereixen.

Però passem a les propostes en finançament: primer,
quitament del deute, com a mínim de la part imputable a
l’infrafinançament; introducció del factor d'ordinalitat pura, a
més de la insularitat o de l’augment de població; i tres,
eliminació dels elements obscurs de distorsió, com el fons de
suficiència. Perquè només un autogovern ple i amb la capacitat
pressupostària plena ens permetrà respondre de forma
adequada a les necessitats dels ciutadans, com l'habitatge, com
l’aigua, com l'educació, com la salut o el transport públic, per
dur a terme la transformació d'aquestes illes, per projectar-nos
des de la pròpia cultura i llengua en un món divers i ric, com un
país de pau; per fer-ne una terra moderna, sostenible,
innovadora, acollidora, lliure i sempre generadora
d'oportunitats i garantia de justícia social.

No puc acabar aquesta intervenció sense destacar un fet: no
es pot citar Hannan Arendt en un discurs en què s'equipara
MÉS per Mallorca amb la formació que ens vol il·legalitzar per
pensar com pensam. No tot és relatiu. “La diferència -i emprant
paraules de Hannah Arendt- entre el bé i el mal, entre la veritat
i la mentida, entre els discursos contraris al tractament
humanitari de qualsevol persona i aquells que sempre defensam
la seva dignitat, sigui quina sigui la seva condició
administrativa, no és igual, és la base de la democràcia”.

Però aprofit que citàssiu Hannah Arendt perquè avui més
que mai en què a l’altra banda de la Mediterrània milers de
morts pesen sobre la consciència internacional i en què el
capitalisme global aboca milers de persones a morir en aquesta
mateixa mar, cal recuperar unes paraules de la pensadora jueva:
“La violència no és la solució als conflictes, sinó la causa de
més violència”. Visca la pau. Maleïdes siguin les guerres i
condemnats els miserables que les provoquen. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. A continuación es el turno del Grupo
Mixto... divide su tiempo. En primer lugar, Sr. Castells, quince
minutos. Tiene la palabra.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia a tothom. Bon dia,
Sra. Presidenta, i vagi per endavant una cosa que solc fer jo en
aquest tipus de debat, que és agrair la feina de tots i cadascun
dels membres del seu govern i també la seva perquè, malgrat
les diferències polítiques i malgrat les crítiques que
evidentment faré a la seva feina, crec que tothom que assumeix
aquesta responsabilitat i hipoteca en gran mesura, molts
d’elements de la seva vida personal, mereix un reconeixement,
no?, i crec que és una pràctica que hauríem de tenir, no? I,
evidentment, hi ha polítiques que no ens agraden, hi ha actituds
que no ens agraden, però no podem posar tothom al mateix sac
o tractar-ho del mateix color, no? 

Per això a mi no m'agrada gaire el maniqueisme polític ni
d'uns ni d'altres, i a vegades li ho he criticat i crec que el seu
discurs ahir també va ser força maniqueu, que ho feien tot
malament i ara ho farem tot bé, no?, i ara els que estem aquí ho
fem tot bé, sí, hi va haver-hi molts d’elements, Sra. Presidenta,
que anaven en aquesta línia. 

Li posaré només dos exemples. Resulta que les errades en
el programa d'assignació de professors, això sí que ho destaca,
que era una cosa rebuda de l'anterior govern, i, en canvi, el 600
habitatges que estan programats, que s'estan construint, d’això
no va dir que estan programats gràcies que els va programar
l’anterior govern; amb una diferència: que un programa de
gestió d’assignacions en un any sí que es pot canviar; en canvi,
el programa de 600 habitatges no es pot fer en un any. Per tant,
havia d'haver estat fet.

Per això, he volgut posar aquest exemple perquè quan dic
que vaig trobar maniqueu el discurs s'entengui per què ho dic
i no... m’ho empesc ni és una crítica buida, sinó que ho vaig
veure, no?, ho vaig veure així i em sembla que feim un flac
favor a la política, perquè això no “cola”, Sra. Presidenta, per
dir-ho d’una forma... popular, això no “cola”. 

Vull dir, el ciutadà aquestes coses no les compra, deixem de
fer eslògans i parlem concretament de les polítiques i
reconeixem el que ha fet bé, moltes de les coses que vostè va
vendre com a consecucions del seu primer any de mandat,
òbviament, lògicament, són coses que s'havien començat en el
mandat anterior. Ara penso, per exemple, en la licitació de les
obres de l'Escola de Policia, òbviament, coses que s'havien
començat, i ho dic perquè és un tema que jo havia reclamat en
el seu moment que fes l’anterior govern.

Per tant, Sra. Presidenta, vostè que va començar dient-nos
que no volia fer un discurs ni triomfalista ni superb, li he de dir,
amb tota la pena del meu cor, que no se'n va sortir. És a dir, va
fer un discurs triomfalista, superb i autocomplaent, que no fa
més que fer èmfasi en el que jo considero que és el gran defecte
del seu govern i que és transversal a totes les seves polítiques,
que és el desajust entre les paraules i els fets. 

Vostès tenen el costum de vendre les seves polítiques
explicant exactament el contrari d’allò que fan les seves
polítiques. És perfectament legítim que vostès vulguin fer les
seves polítiques. El que no és legítim és que enganyin la gent
intentant fer-los combregar amb rodes de molí, fent-li creure
que estan fent una cosa quan estan fent tot el contrari.

I començaré amb el tema que també vostè va tocar en
primer lloc, el tema de la fiscalitat. Jo, una vegada li vaig
mostrar unes xifres,vostè em va dir que no els veia, però que
eren molt eloqüents. Els grans beneficiaris de la seva reforma
fiscal no són les classes populars, són les classes adinerades i
li vaig posar les xifres. 

És a dir, al primer tram, els que declaraven herències fins a
700.000 euros pagaven de mitjana 700 euros, i són milers de
persones, milers de persones s'estalvien una mitjana de 700
euros; i desenes de persones s'estalvien centenars de milers
d'euros, Sra. Presidenta. 

I quan nosaltres els dèiem això, vostès canvien de tema, els
entra per una orella i els surt per una altra. I altra vegada estem
que les paraules van per un camí i els fets van per un altre. I
açò sí que no ho trobem legítim. I això ho hem denunciat.

Com el tema del finançament, en el tema del finançament es
verifica el famós aforisme aquell, no?, quan el savi assenyala
la lluna, el beneit no mira la lluna, li mira la punta del dit.
Vostès fan això amb el finançament, és a dir, tenim un bloqueig
de fa anys amb el sistema de finançament, que és summament
injust per a les nostres illes i, per tant, per als nostres ciutadans,
i quan sorgeix la possibilitat de replantejar-ho, una reforma que
ens beneficiaria, vostès, en lloc de reconèixer que el que es
proposa en aquests moments ens beneficia, vostès prefereixen
aplicar l’agenda Feijóo, l'agenda del PP estatal, i criticar,
criticar i dir que si Catalunya surt del règim comú nosaltres en
sortirem perjudicats.

Home, perdoni, és evident que si Catalunya surt del règim
comú, amb uns mecanismes que li permeten una millor
autonomia financera, evidentment nosaltres també ens en
podrem beneficiar! Per això dic: vostès, en lloc de mirar la
lluna, miren el dit.

I què dir en matèria de territori? I dins territori hi afegesc
l'urbanisme, el medi ambient, que han tergiversat, han pervertit
el terme “simplificació administrativa”, una qüestió amb la qual
ens podríem haver posat tots d'acord, i vostès per què fan servir
aquesta simplificació administrativa? Doncs, bé, per legalitzar
el que era il·legal i per suprimir la Comissió de Medi Ambient,
per llevar garanties, per facilitar més construcció, per facilitar
més expectatives privades i disminuir el control sobre el nostre
territori, que és un bé escàs i altíssimament preuat, que ens
dóna molta qualitat de vida. 

Doble llenguatge: les paraules van per un camí
-simplificació administrativa- i els fets van per un altre -
desprotecció del territori. Per tant, un altre exemple de
propaganda per fer creure a la gent que fem una cosa quan el
que fem és tot el contrari.
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I en turisme, què dir de turisme? A turisme passa una cosa,
Sra. Presidenta, la història els ha passat per damunt, la història
els ha passat per damunt, hi ha algunes opcions polítiques, com
el sobiranisme, que des de fa quaranta anys diem, avisam, que
arribaríem al punt a què hem arribat. Hi ha hagut un moment en
què a vostès, que sempre hi han estat en contra -que sempre hi
han estat en contra-, el tren de la història els ha passat per
damunt i han vist que, efectivament, ens havíem passat de
frenada, ens trobam a un moment de col·lapse. I llavors, de
pressa i corrents, improvisa una mesa, un pacte, que en diu, en
el qual no estan clars els objectius, no està clar el mètode, en
què no se sap quin en serà el resultat final, i que no és més que
una cortina de fum per mirar de veure com es recol·loquen en
aquesta crisi de discurs absolut en què estan, on s’adonen que
el que fa quaranta anys que estam dient ha fracassat
estrepitosament.

A Eivissa ja ho veuen d'una forma galopant i a la resta
d’illes va arribant. Llavors, evidentment, com que no estan
disposats a fer un acte de contrició i dir: escoltin, ens hem
equivocat, a partir d'ara hem de fer la política que l'esquerra, i
específicament el sobiranisme, ens ha estat reclamant durant els
darrers quaranta anys. La gran hipocresia -i aquí sí que he de
pujar una mica el to, Sra. Presidenta, la gran hipocresia que de
forma repetitiva diuen que hem arribat a la situació que hem
arribat per culpa de les polítiques d'esquerres, quan vostès,
quan es feien aquestes polítiques d'esquerres, les criticaven
perquè eren massa restrictives! Vostè ha d'assumir la seva part
de responsabilitat, el PP ha d'assumir la seva part de
responsabilitat d'haver vetat, d'haver lluitat, d'haver bloquejat
les polítiques perquè trobaven que eren massa restrictives!

 Per tant, trobo que és molt hipòcrita que ara vinguin a dir
que la situació que tenim és culpa de l'esquerra. Sí, tal vegada
és culpa de l'esquerra per no haver-se plantat de forma molt
més contundent contra les seves pressions i les dels lobbies que
vostès controlen, gran hipocresia.

Per tant, tenim una mesa que s'ha improvisat, si us plau, per
força, per fer veure que fem alguna cosa i que ens serveix
d'excusa per bloquejar-ho tot. És a dir, vostès en aquest
parlament què han fet? Quan s'ha vingut a parlar de limitar el
turisme, de mesures concretes per limitar el turisme, vostè ha
dit: no, hi ha una mesa; és a dir, la mesa, a banda que els ha
servit per fer una cortina de fum per intentar fer oblidar que
vostès, en gran part, són responsables de la situació de
col·lapse turístic al qual s’ha arribat o de col·lapse territorial
per mor del turisme, vostès creen la mesa i els serveix de
pretext, els serveix de subterfugi per evitar que es debati sobre
cap tema de turisme, quan a vostès no els interessa, quan a
vostès els interessa fan decrets lleis i fan les iniciatives que els
dóna la gana. 

I ara mateix vostè va anunciar un decret llei de mesures. En
què quedem, Sra. Presidenta? És a dir, vostè: hem de governar
amb dades -que n’hi ha moltíssimes, perquè plans i dades n’hi
ha a milions, Sra. Presidenta-, l'excusa és: hem de governar
amb dades, fem unes meses, i així guanyo temps per endarrerir
tot el que calgui les mesures que hauria d'adoptar ja ara. I ara
anuncia un decret llei perquè algunes mesures diuen que no
poden esperar. Bé, Sra. Presidenta, inconsistència, té molta
inconsistència en tot el tema aquest de la mesa, en la qual,

realment, la gent que hi participa té molts dubtes que realment
en pugui sortir una feina profitosa, i no és que ho digui jo, vostè
ho sap, ha sortit a la premsa, ho han dit molts agents, en públic
i en privat.

Per tant, jo ja li vaig dir a la reunió que ens vam trobar, li
ho vaig dir de forma amical, així com li ho dic ara: escolti,
posin més serietat en aquesta qüestió.

A més a més, quan va parlar del turisme, que va dir que
parlaria del model econòmic, del model econòmic no va parlar
res, quan vostè va parlar del model econòmic de les Illes
Balears només va parlar de turisme, és a dir, diversificació
econòmica, no sé ni si tan sols la paraula la va dir, però no ens
va donar cap pista, cap pista de com potenciaran la resta de
sectors. D’innovació va parlar que farien pisos en el Centre Bit,
com aquell qui diu això és tota la diversificació econòmica que
vostès poden promoure o volen promoure. Per tant, molt
preocupant també tota aquesta qüestió.

I també en turisme, la gran hipocresia, el tema de la
massificació, i una mesura molt concreta: la lluita contra la
massificació de cotxes, la lluita contra la saturació de les
nostres carreteres. Vostè treu pit, parla d'Eivissa, diu que a
Mallorca es fan estudis, que a Palma fan estudis, i a Menorca,
que els estudis ja estan fets, les dades -vol dades?- ja les té, a
Menorca ja les tenen, aquí hi passen de puntetes; com que la
seva gent a Menorca no ho vol ni en pintura això, vostè hi
passa de puntetes i no parla de Menorca. Per tant, escolti, si
vostè parla d’una política global a nivell d’Illes, de limitar
l'entrada de vehicles, vostè hauria de ser conseqüent i, si vostè
demana dades, a un lloc on ja hi ha dades, ja hi ha la llei, que
vostès s'hi van oposar, ja allà la llei ho permet, miri, amb la
Llei de Reserva de la Biosfera es veu perfectament el canvi
d'actitud que vostès han hagut de fer, fa quatre dies, fa un any
i escaig s'hi oposaven. I ara ja les mesures que hi ha a aquella
llei les volen posar a tot arreu, curiosament menys a Menorca,
que és on les podrien fer.

Em sap greu, Sra. Presidenta, però aquí es veu la
inconsistència, el doble discurs, el doble llenguatge d’unes
mesures que vostès van seleccionar a la carta a favor o en
funció de les percepcions de les persones del Partit Popular que
governen a cada illa.

I per acabar també amb el tema de l’habitatge, que vostè hi
va dedicar una part important, doble llenguatge altra vegada:
les paraules, per una banda, els fets per una altra. Fan un decret
llei de mesures urgents, mesures urgents, que si veiem els
resultats, tardarem anys a veure’ls, i, en canvi, deixen de fer
mesures que tendrien un efecte immediat, com, per exemple, els
500 habitatges buits en mans de grans tenidors, que vostès
deixen dormir el son dels justos aquests pisos, en lloc
d’expropiar l'ús, com els permet la llei, i posar-los al mercat en
un termini de temps molt més breu que les seves mesures
urgents.

O el programa de “Lloguer Segur”, que ha hagut d'esperar
un any, que ara diuen que sortirà tot d'una, ja ho veurem, un
any, i que és una mesura que tendria un efecte molt més
immediat, hagués tengut un efecte molt més immediat. O haver
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deixat perdre els habitatges de Metrovacesa, que ara es veuen
com un gran dipòsit d'habitatge que van deixar perdre.

És a dir, fan un decret llei per fer mesures urgents que
tardaran anys a tenir efecte i deixen de fer mesures que tindrien
un efecte immediat. Sra. Presidenta, condemnam els joves a
fugir d'aquestes illes, perquè els habitatges que deixen buits els
ocupin estrangers que vénen a passar, pel cap alt, dos mesos, a
aquestes illes. Calen mesures urgents, no podem fer mesures
que es torbin cinc, sis o set anys a tenir efecte.

Per tant, aquesta és la crítica que faig a alguns dels elements
del seu discurs, amb aquest fil conductor del doble llenguatge
i de la propaganda, la propaganda consistent a fer creure a la
gent que fem coses quan en realitat en fem unes altres.

I tot això, evidentment, acompanyat d’unes crisis que ha
patit el seu govern d’inestabilitat, hi ha hagut... vostè potser no
ho vol veure, però s’ha de treure la bena dels ulls, vostè té uns
socis que l'han sumida en una gran inestabilitat política, amb les
seves obsessions d’arraconar el català, va quedar in albis el
sostre de despesa, amb les seves obsessions amb la memòria
històrica s’ha creat una crisi institucional, a càrrec de l'actitud
del president d'aquesta cambra, que ens ha posat en els
telenotícies de tot l'Estat; les seves obsessions amb els toros,
que ens retorna a l’Espanya en blanc i negre; les seves
obsessions amb les banderes, per posar la bandera espanyola a
tot arreu i treure les banderes de dret i d'igualtat també de tot
arreu...

(Algun aplaudiment)

Amb tots aquests elements, tots aquests elements, sí, vostè
alguns elements intenta fer veure que no van amb vostè, però
aquests són els seus socis, vostè els ha donat carta de naturalesa
i els ha donat la importància i la capacitat que tenen d'incidir en
la governabilitat d'aquestes illes, aquests són els seus socis.

I també ja hi he fet una mica de referència al que jo dic
l’agenda Feijóo, és a dir, tota una sèrie d’accions que vostè du
endavant, com a presidenta de les Illes Balears, i que, en lloc de
ser dignes de presidenta de les Illes Balears, són dignes de la
baronessa del PP, vostè moltes vegades prioritza el seu paper
de baronessa del PP, de líder regional del PP, per sobre del seu
de presidenta de les Illes Balears. 

I això va començar un dia d’una forma molt lamentable,
Sra. Presidenta, quan vostè va mostrar aquí un retrat d'un
convicte per terrorisme, que no venia per a res a to amb el
debat que es produïa aquí perquè hi havia un debat a Madrid;
o quan ha destinat els recursos d'aquesta comunitat autònoma
per presentar un recurs contra una llei d'amnistia, que ni ens va
ni ens ve; o quan ha rebutjat una millora del finançament
autonòmic perquè, clar, quedaria molt malament amb el Sr.
Feijóo i amb l'estratègia del PP a Madrid si digués, ostres!,
doncs això que s'està plantejant a nosaltres també ens
convindria.

Altra vegada, Sra. Presidenta, es demostra com diu una cosa
i després en fa una altra, i aquí he posat una sèrie d'exemples. 

Tot i així, Sra. Presidenta, vostè va acabar amb una
proposta en positiu, que jo considero que és positiva. Vostè va
estendre la mà als grups per negociar elements del pressupost.
I jo li dic ja, des d'aquí, que nosaltres -i ja ho sap vostè, és que
no cal que li digui-, nosaltres agafam el guant, perquè nosaltres
venim aquí a aconseguir coses positives per a la ciutadania de
les Illes Balears; no a fer un teatre on tot el que fa el Govern
del PP està malament i tot el que feim nosaltres està bé. 

No, senyora, nosaltres estam disposats a acceptar que,
evidentment, vostès faran coses que a nosaltres no ens
agradaran. Vostès tenen la majoria. Vostès han guanyat.
Nosaltres ho acceptem. És el joc democràtic. Però com que
nosaltres volem ser aquí per ser útils a aquells que ens han
votat, nosaltres estam disposats a agafar-li el guant i estam
disposats a negociar elements del pressupost, evidentment. Però
li vull deixar una cosa molt clara, és incompatible tenir el
nostre suport i tenir el suport de VOX. Nosaltres no podem
donar suport a una política en què hi hagi concessions a les
obsessions de VOX. Per tant, si vol el nostre suport, no només
haurà de prescindir del suport de VOX sinó que, a més a més,
haurà de revertir algunes de les obsessions que li ha fet fer
VOX i que, a més a més, a vostè no li agraden i no les vol. I
quan jo li repassava els temes, ja mostrava la seva
disconformitat i la seva incomoditat amb algunes de les coses
que VOX li ha imposat. 

També, com a segona condició, Sra. Presidenta, per donar
suport a uns pressuposts s'hauran d'implementar mesures
realment urgents i d'efecte immediat en matèria d'habitatge.

I, en últim lloc, volem polítiques per lluitar contra la
massificació i contra el creixement turístic. Sra. Presidenta, les
Illes se’ns estan quedant a les mans. Estam en una situació de
col·lapse. Els indicis que ho anunciaven ja es veuen des de fa
temps. La disminució de la renda per càpita ja ve d'enfora. I
nosaltres els ho hem dit moltes vegades. Això és a causa d’un
model turístic que o estam disposats a canviar o si juguem a
mitges tintes, com vostè està intentant fer amb la Mesa per la
sostenibilitat, no ens en sortirem. Si vostè...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor, Sr. Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

... està disposada -acab tot d’una, Sr. President, i moltes
gràcies-, si vostè està disposada a posar fil a l’agulla i a lluitar
contra alguns d’aquests elements tan negatius del nostre model
turístic, tindrà el suport de MÉS per Menorca.

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. A continuación tiene la palabra la Sra.
Gómez, por siete minutos y medio. 
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LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sra. Prohens, encara estam embadalides respecte de la seva
intervenció d'ahir. Si l'ordre dels temes que va anat exposant
manté correlació respecte de les seves prioritats polítiques, va
quedar clar que l'habitatge, tot i ser el principal problema que
afecta una gran majoria de la ciutadania de les nostres illes, li
preocupa ben poc. No serà que no en vol parlar perquè fa més
d'un any que governen i les Illes Balears som el territori on més
ha augmentat el preu durant l’any 2024? Un 8,4%, i a Palma
encara més, un 10,1%.

Varen passar quasi seixanta minuts dels vuitanta que va
ocupar la seva intervenció fins que vàrem poder escoltar com
pronunciava la paraula maldita: “habitatge”. Abans -que fort!-
fins i tot va considerar pertinent parlar de Catalunya. I és que
vostè evita el tema, ja ho sabem. Ha constituït dotze grups de
treball en el marc del PP pacte per la sostenibilitat social,
econòmica i ambiental, i no ha considerat oportú muntar un
grup per tractar aquest problema. Per açò li demanam la mesa
tretze d’habitatge. I vostès al Consell d'Eivissa -sí, sí, a Eivissa,
l’illa dels “milionetis” i també dels assentaments de caravanes,
barraques i tendes de campanya de treballadores i treballadors-
ja han dit que no. També és l'illa on fins i tot les infermeres i
mestres d'escola han d’anar i venir diàriament en avió perquè
ni pagar una habitació els surt més econòmic que anar i venir
cada dia a Mallorca. 

Però bé, vostè, sense respirar i amb el nas tapat, després de
dir “habitatge”, ja més alleujada, va pronunciar un altre paraula
que li agrada molt més: “ocupació”. Perquè, igual que la
ultradreta de VOX, ens vol fer creure que el problema de la
nostra ciutadania és l'ocupació i no que els propietaris demanin
cobrar 2.000 euros al mes per llogar un habitatge a Eivissa o
1.400 a les altres illes.

Miri, Sra. Prohens, la millor política per evitar ocupacions
és donar habitatge a la gent, no fer-li la feina a Securitas Direct
o a Desokupa amb el discurs de la por. El mateix que també,
demagògicament, va fer ahir quan va parlar de criminalitat. 

Miri, si vol competir amb VOX, sàpiga que les còpies mai
no guanyen l'original. Però bé, comença a semblar alumna
avantatjada en classisme i aporofòbia. Què serà el següent?,
immigrants i persones racialitzades?, els menors no
acompanyats? Estan fent darwinisme social i permetent
discursos d'odi al seu soci; o més bé, exsoci.  I de l'humanisme
cristià del que podien fer gala alguns i algunes, ja no en queda
res. 

Vostè ha pensat i ha volgut que la ciutadania cregués que
produint decrets màgicament tindrem habitatges per fer front a
la situació d'expulsió residencial i emergència habitacional de
moltes famílies de Balears. Però és clar que no és així, perquè
pot ser a mig i llarg termini n’aconsegueix algun, però és
imperdonable que s'hagi deixat perdre els habitatges que ja
tenia a mà; com els 88 de Metrovacesa o els 526 que consten
al registre de grans tenidors. 526 habitatges buits en mans de
fons voltor que podrien posar-se a disposició de l'IBAVI demà
mateix i que suposarien més del 25% dels quals ja va anunciar
ahir que trauria en el seu pla de “paguetes” a rendistes. Alguns

d'ells haurien permès que les famílies de Can Rova no els
plogués damunt, Sra. Prohens, perquè encara són al carrer.

Miri, en el que són lliga Champions és en incoherències.
Diuen que estan en contra de les paguitas si es tracta d'ajudar
a migrants, menors no acompanyats o col·lectius vulnerables,
però quan pretenen pagar rendes especulatives als propietaris
amb el programa Lloguer Segur, ja no són  paguitas?, què són
llavors, Sra. Prohens?, pagotas? Cal dir-ho clar. Els majors
subvencionats d'aquestes illes són els hotelers. Sí, Melià, Riu,
Iberostar... tots regats amb diners públics. Clar que vostès
subvencionen, subvencionar els rics i els poderosos, perquè es
dediquen a desviar doblers públics a mans privades i a
subvencionar l'especulació. Açò és el que fan quan governen. 

També diuen que estan en contra dels “xiringuitos”, i n’han
anunciat un contra les ocupacions, quan no és ni d'enfora un
problema generalitzat. 

Diuen que estan en contra de l'intervencionisme, però en
realitat només estan en contra d'intervenir per donar un cop de
mà als més desafavorits o vulnerables. Perquè per marcar preus
dels habitatges a preu limitat o del lloguer segur, sí que
intervenen. Intervenen per assegurar que es mantinguin els
preus especulatius i que continuï l'extractivisme de capital a
favor dels que ja van sobrats, dels mateixos a qui han perdonat
impostos milionaris. 

Diuen que no són intervencionistes, però vet aquí que sí que
ho són per legislar a favor dels tramposos, dels que van
construir il·legalment en rústic. I ara s'asseguren que no hi hagi
límit al pelotazo de les plusvàlues; i, a més, dels lloguers
turístics. Sí que intervenen, i tant, però per ajudar els amics, els
espavilats de sempre. 

La seva regularització d'edificis il·legals en rústic deixa en
ridícul a la feta per l’inefable Bauzá, que no va permetre tantes
amnisties, però sobretot que sortissin tan barates. Mirin que
permetre desgravar les sancions, ... no tenen vergonya. 

Diuen que creuen en la llibertat. Quina llibertat?, la que en
seu d'aquesta cambra es  permeti que la força bruta i de qui està
rere meu continuï presidint el Parlament tot i estar  imputat per
un delicte d’odi?, la llibertat d'haver tingut un director general
imputat en delictes d'agressió sexual i atemptat contra
l'autoritat?, la llibertat de tenir directors generals amb
expedients oberts als consorcis en rústic per tenir negocis
il·legals i fins i tot falsejar el nombre de llicència davant les
plataformes de lloguer turístic?, la llibertat de pactar el
tancament de l'Oficina anticorrupció perquè s’estava
investigant un expedient de gent propera del seu poble? Açò no
és llibertat, Sra. Prohens, açò és llibertinatge.

I la grossa va venir ahir sobre el programa Lloguer segur i
els requisits dels llogaters: cinc anys de residència a les
persones que carreguen sobre les seves espatlles el turisme
d'aquestes illes o les que tenen cura dels nostres avis i àvies.
Per què augmenten el termini previ de dos a cinc anys i alhora
permeten que milionaris que no resideixen aquí comprin
habitatges de trenta en trenta?
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Una bona part del seu discurs, Sra. Prohens, sobretot en
sanitat, és una presa de pèl. Concretament, a Menorca, el servei
de digestiu no ha aconseguit cobrir les vacants a la plantilla i
tota la declaració de llocs de difícil i molt difícil cobertura no
ha servit per a res. I arriben notícies de persones que fa més de
mig any que esperen proves diagnostiques essencials i urgents.

Quant als vectors ambientals, l'abocament d'aigües fecals a
la mar és un no aturar, tenim platges tancades cada setmana en
plena temporada turística.

I des del vessant dels drets humans i civils estan infringint
principis i drets reconeguts internacionalment, com ara el dret
a la veritat, memòria i justícia, i reparació de les víctimes de la
Guerra Civil; el dret de la infància a viure una vida sense
violències, i, com no, els drets lingüístics d'un territori que té
dues llengües cooficials, però que en té una de les dues, el
català, que retrocedeix a passes forçades. 

Tots aquests temes estan retrocedint, a més, pel peatge que
vostès paguen a VOX, un partit que pretén recuperar l'Espanya
uniforme i uniformadora de temps, sortosament, superats.

I en relació amb els drets de les dones i els drets LGTBI,
només dos exemples avergonyidors: el centre de crisi 24 hores
per atendre víctimes de violència sexual, el situaran a la planta
tretzena d'un edifici d'un polígon industrial; i quant al segon
tema, Sra. Prohens, vostès permeten que el president d'aquesta
cambra mantingui el seu càrrec tot i haver interposat una
demanda al jutjat del contenciós contra l'acord democràtic
adoptat per la majoria dels grups parlamentaris de penjar la
bandera LGTBI a un balcó d’aquest edifici.

I poc més, jo també acabaré aquesta intervenció amb una
cita, Sra. Prohens, i citaré una gran persona, l'expresident
uruguaià Pepe Múgica: “Vamos a invertir, primero, en
educación; segundo, en educación; tercero, en educación. Un
pueblo educado tiene las mejores opciones en la vida y es muy
difícil que lo engañen los corruptos y los mentirosos”.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. I per acabar... con el Grupo Mixto, el Sr.
Córdoba tiene la palabra por siete minutos y medio.

EL SR. CÓRDOBA I MARÍ:

Gracias, presidente. Bon dia a tothom, presidenta, Mesa,
diputades i diputats, personal del Parlament, mitjans de
comunicació i resta de persones que ens acompanyen. Avui és
un dia important perquè tenim l’oportunitat de fer balanç d'un
any de govern i sembla que des de Formentera no ho veim igual
que els grups que han intervingut fins ara, ja diuen que som una
miqueta rars.

(Remor de veus)

Aquest és un govern que ha sabut estar a l'alçada de les
circumstàncies i que, sense cap mena de dubte, ha treballat amb
fermesa per millorar la vida dels ciutadans de totes les illes. 

És en aquest context que vull destacar especialment el
treball fet a Formentera, una illa que, per fi, ha estat
considerada i atesa com es mereix. Formentera ha estat sovint
una illa oblidada per part de les administracions autonòmiques.
Els anteriors governs han deixat de banda les nostres
necessitats més urgents i durant anys hem hagut de lluitar per
obtenir allò que altres illes rebien com a part de la seva
normalitat, però en aquest poc més d'un any de mandat aquest
govern ha canviat el rumb d'aquesta situació. 

Ara puc afirmar amb seguretat que, per primera vegada en
molt de temps, Formentera és al centre de les decisions
polítiques i de les inversions públiques. 

Les darreres eleccions varen ser un moment clau en la
nostra història política, on els ciutadans van votar
majoritàriament per un canvi real al Govern balear i a tres dels
quatre consells; Eivissa, amb el president Marí, es va mantenir,
ja havia estat l’inici d’aquest canvi en la legislatura passada, i
els ciutadans varen premiar a les urnes la seva gestió. 

Aquestes eleccions guanyades pel Partit Popular varen
donar pas a un govern en minoria, un govern que va ser
possible gràcies a un pacte de legislatura amb VOX, que va
propiciar la seva abstenció, i un pacte d'investidura amb el
diputat per Formentera, que va donar el vot necessari i
imprescindible per a la investidura de la presidenta Marga
Prohens.

Lluny de penedir-me, vull manifestar que vistos els resultats
comprovats al llarg d'aquest primer any de legislatura va ser
una decisió encertada, mesos on ja hem vist realitzats alguns
dels vint punts d’aquest acord amb el Partit Popular i de molts
altres que han començat i que van per bon camí. Tot això
acompanyat d'una feina i una comunicació reals i contínues tant
amb la presidenta com amb tots els consellers i conselleres,...

(Alguns aplaudiments)

... mesos on el Govern del Partit Popular ha rebut el meu suport
parlamentari, no perquè hi hagués un pacte signat per a tota la
legislatura, que no hi és, sinó pel convenciment personal que
les coses s'estan fent bé, pel convenciment que hi ha un projecte
de futur, que els majors beneficiats d'aquest projecte són els
ciutadans i els visitants de les Illes Balears i els de Formentera
en particular. 

Un exemple clar d'això que dic són les inversions en
infraestructures que s'han iniciat o ja estan previstes, inversions
en infraestructures tan importants com les educatives, les
sanitàries i les del cicle de l'aigua. 

A Formentera estan en marxa reformes de millora a dos dels
tres col·legis i a l’únic institut de l'illa, tots tres molt necessitats
d'aquestes inversions. Això repercutirà en una clara millora per
als alumnes, docents i personal de serveis de l'educació pública
a Formentera.
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També està en marxa la construcció d'un nou centre de salut
d'atenció primària per tal de solucionar l'actual saturació que té
l’hospital de l’illa, que així podrà dedicar les instal·lacions
íntegrament a l’ús hospitalari, en treure l’atenció primària al
nou centre i aconseguir d'aquesta manera una millor atenció als
pacients i usuaris de la sanitat pública a Formentera, i un millor
lloc de feina per al personal sanitari i de serveis. 

Al mateix, temps, s'està invertint en millores en la
depuradora, la dessaladora, els dipòsits d'aigua dessalada i en
la bassa de reg d'aigües depurades. Tot això per posar a
disposició de la població de l'illa un subministrament constant
d'aigua de qualitat; també per afavorir, per una banda, la
recuperació de l'aigua depurada per a usos agrícoles a l’hora
que es redueixen vessaments d'aigua depurada en els emissaris
marins.

Un exemple més de les passes que hem d'anar fent cap a una
sostenibilitat real, però a les infraestructures per si soles no
donen serveis, s'han de prendre mesures perquè es
complementin amb les persones necessàries. 

Aquestes inversions en edificis públics s'han de
complementar amb mesures que afavoreixin la continuïtat i la
nova incorporació de professionals que donen els serveis,
personal sanitari, docents i de serveis.

Una mesura molt encertada ha estat la creació de places de
difícil i de molt difícil cobertura, especialment a Formentera,
que sempre ha estat on més dificultats hi hagut per retenir el
personal. Aquesta sola mesura no soluciona aquest problema,
però és un punt molt important per aconseguir-ho, i aquí es
demostra de nou aquesta sensibilitat amb les particularitats de
Formentera. A la nostra illa, aquests complements de molt
difícil cobertura ja estan vigents des d’aquest mateix setembre,
per als docents, des de l'inici de curs, que és l’important. 

Una d'aquestes particularitats de Formentera és el patiment
de la doble i triple insularitat, una realitat que ens pesa com una
llosa de pedra a nivell social i econòmic. També tenim el
compromís del Govern d'estudiar i prendre mesures per mitigar
els seus greus efectes. Parlant de greus efectes sobre
Formentera, no puc deixar de parlar del problema de la crisi
migratòria, de la ruta ja establerta entre Algèria i Balears. Amb
un 1% de la població i 1% del territori, Formentera rep el 50%
d'aquesta pressió migratòria que arriba a les Illes Balears. La
meitat de les pasteres i de les persones arribades i quasi la
meitat dels menors no acompanyats arriben a la nostra illa, la
frontera sud de Balears. 

Perquè es pugui entendre millor a les altres illes, amb el
ràtio actual de 7,5 menors per habitant, que és la proporció que
té Formentera, es pot dir que té tres vegades més menors que
Canàries, i si la resta d'illes tengués la mateixa pressió, Eivissa
en lloc dels 80 menors no acompanyats que té actualment en
tendria més de 1.200; Menorca en lloc dels 4 actuals en tendria
713, i Mallorca en lloc dels 300 actuals, és com si en tengués
6.800.

Com poden veure amb aquestes dades s’entén millor que és
una situació insostenible per a tots, més encara quan el Govern

de l'Estat es renta les mans i deixa aquests menors i els consells
a la seva sort sense els recursos necessaris.

No vull deixar de parlar de la preocupació que tenim a
Formentera per l'actual Llei de costes nacional que expropia a
les famílies els béns que han estat sempre propietat seva,
problemàtica que afecta amb molta injustícia la nostra illa per
la seva realitat geogràfica. Agraïm el suport del Govern de les
Illes per executar i reclamar totes les accions que resultin
necessàries per garantir una delimitació justa per a Formentera,
de manera que es garanteixi un equilibri entre la protecció del
domini públic maritimoterrestre i les activitats humanes a la
costa i al litoral. 

Finalment, permeteu-me que acabi aquesta intervenció amb
un agraïment especial. Agraesc a aquest govern que hagi
escoltat Formentera. Agraesc que a cada presa de decisió s'hagi
tengut en compte la nostra realitat, les nostres necessitats i que
s'hagin fet les inversions que tant de temps hem esperat. 

A diferència de governs anteriors, aquest govern ha mostrat
una veritable voluntat de fer que Formentera sigui una part
activa d'aquesta comunitat autònoma. Formentera ja no és una
illa oblidada, sinó una illa que ha trobat el seu lloc dins el
projecte comú de les Illes Balears. 

Per això, des d'aquí reitero el meu suport a la feina feta per
aquest govern i l’encoratjo  a continuar per aquest camí, un
camí que posa les persones, les nostres illes i el nostre futur
com a prioritats absolutes. 

Moltes gràcies, presidenta. Moltes gràcies, consellers i
conselleres d’aquest govern.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Finalmente, tiene la palabra, por el Grupo
Popular, el Sr. Sagreras.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Gràcies, president. Bon dia, diputades i diputats. I, per
començar, Sr. Apesteguia, els meus respectes, malgrat de la
discrepància política i amb no totes les idees, consider que
vostè va ser intel·ligent ja a principi de legislatura en fer
autocrítica, cosa que ha demostrat que avui ha pogut venir aquí
amb llibertat i fer el que no han fet altres grups parlamentaris,
que és venir aquí a fer crítica, que és legítima, només faltaria!,
són a l'oposició, però sobretot propostes. Per tant, i per
endavant, els meus respectes, Sr. Apesteguia.

(Alguns aplaudiments)

Per altra banda, i em sap greu perquè en aquests moments
no és a la sala, no puc dir el mateix del Sr. Negueruela, es troba
com perdut i em comença a fer passar pena. Es va quedar
aclaparat ahir durant el discurs de la presidenta del Govern, allà
on, durant una hora i mitja, amb les innumerables mesures, va
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demostrar que el Govern de les Illes Balears va com un tren; va
acabar de quedar en xoc quan, al final de la seva intervenció,
li va passar el tren de Llucmajor per damunt; i avui al Sr.
Negueruela se li ha passat la darrera oportunitat que tenia, com
a líder de l'oposició que semblava que era, de venir al
Parlament a fer autocrítica i també a fer propostes, cosa que no
ha fet fins ara.

Tan lluny de la realitat es troba el Sr. Negueruela, que ha dit
que no havia anat mai tant de manifestació, el Sr. Negueruela
ha anat a la manifestació del tren de Llevant, després d’estar
vuit anys sense fer ni un pam de tren...

(Alguns aplaudiments)

...; ha anat a la manifestació per aconseguir que tenguéssim
accés a l’habitatge quan, després de vuit anys del govern
anterior, el preu del lloguer i de la compravenda d'habitatge a
les Illes Balears havia pujat com a cap altra comunitat
autònoma d'Espanya; i ha anat a la manifestació contra la
massificació turística, després d'haver estat els darrers anys el
conseller de Turisme que havia fet que pujassin en 110.000 les
places turístiques, i que no havia...

(Alguns aplaudiments)

... perseguit el lloguer o les places de turisme il·legal. Aquesta
és l’oposició que tenim, aquest és el líder de l'oposició que
teníem fins a dia d'avui!

I ha tornat parlar el Sr. Negueruela d’inestabilitat, encara no
s'ha adonat, Sra. Prohens, el Sr. Negueruela, que vostè i el seu
govern ha aprovat totes les coses que crèiem que eren bones i
de canvi per als ciutadans de les Illes Balears, totes i cadascuna
de les que vostès s'ha proposat...

(Alguns aplaudiments)

...: la gratuïtat 0-3, el decret de simplificació administrativa, el
decret d'emergència d’habitatge; el pla de captació de
professionals sanitaris, l'eliminació de l'impost de successions,
el sostre de despesa que encara no han aprovat a Madrid i els
primers pressuposts del canvi amb més despesa social, amb
més despesa sanitària i amb més despesa per a l’educació; cosa
que hem aconseguit sense el seu suport, sempre amb el no del
Sr. Negueruela, sempre posant pals a les rodes.

Jo crec que el primer que faria, si jo fos ell, perquè si no
estaria empegueït, seria posar-me davant el mirall, i davant quin
mirall es poden posar els del Partit Socialista? Davant el mirall
de Pedro Sánchez, el Sr. Sánchez, amb un any de govern només
ha aprovat la Llei d'amnistia, el Sr. Sánchez, amb un any de
govern...

(Remor de veus)

... no ha aprovat cap iniciativa parlamentària, va de derrota
parlamentària en derrota parlamentària, ni la llei d'estrangeria,
ni la llei de lloguer temporal, ni tan sols va aprovar els
pressuposts de l'any 2024; ara ja ha dit que renuncia a intentar
aprovar els pressuposts de l'any 2025, i setmana rere setmana

-crec que es ficaven amb el seu sostre de despesa, Sr. Antoni
Costa- ajornen el debat del sostre de dèficit.

I jo em deman, si el Sr. Negueruela va demanar la dimissió
del Sr. Costa per aprovar una setmana més tard el sostre de
despesa, què no demanarà al Sr. Sánchez, a la Sra. Montero, al
Govern de Madrid quan fins i tot ha dit el Sr. Sánchez, davant
el Consell Polític i dels representants de les Illes Balears i el
Partit Socialista que, com que no aprova res en el Parlament, a
partir d'ara es posarà a governar com fan les dictadures,
d'esquena al Parlament.

(Alguns aplaudiments)

I per aprovar tot el que hem aprovat fins ara, i abans
mostrava els meus respectes al Sr. Negueruela, també vull
agrair a VOX i als diputats de VOX que des del principi heu fet
possible el canvi, que des del principi heu votat a favor de les
propostes de canvi i que des del principi també heu exigit que
s'aprovassin propostes vostres de canvi. Per tant, els meus
respectes i la meva gratitud al Grup Parlamentari de VOX i a
tots els diputats que fins ara han fet possible aquest canvi.

(Alguns aplaudiments)

I parlen, i parlen dels diputats de VOX i també dels diputats
no adscrits amb absolut menyspreu, i jo crec que això no s'ha
de consentir aquí, en aquest parlament; per a mi el
menyspreable, i no s’han adonat encara que es troben en
minoria absoluta i que, fins i tot, si els vuit diputats us posàssiu
a abstenir-vos, el Partit Popular segueix tenint la majoria
suficient, crec que no han après ni a comptar, una de dues, o
voldrien que aquests diputats votassin amb l'esquerra o no
s’han adonat de la seva situació d'extrema debilitat; l’oposició,
el Partit Socialista es troba en extrema debilitat parlamentària.

I, per altra banda, també els han de recordar quins són els
seus suports a Madrid: els amics dels terroristes, els pròfugs,
els independentistes; i ells, que parlen tant de trànsfugues, en
tenen un que és il·lustre, que és el Sr. Ábalos, que va passar a
ser un trànsfuga, precisament perquè es va veure afectat, per
liderar, amb el Sr. Koldo García, una trama de presumpta
corrupció socialista, que té la pitjor ramificació de 4 milions
d'euros aquí, a les Illes Balears.

(Alguns aplaudiments)

I no ha parlat tant, no han parlat tant avui de finançament,
però jo els ho diré: la Sra. Prohens defensa el mateix aquí que
a Madrid, defensa el mateix davant el Sr. Sánchez que davant
el Sr. Feijóo i defensa el mateix davant Génova que davant La
Moncloa, i ja s’hi ha reunit la Sra. Prohens de manera bilateral,
després d'exigir al Sr. Sánchez que, després d'un any, es
volgués reunir amb ella. I li va dir el que defensam des del
Grup Parlamentari Popular, que el sistema de finançament està
caducat, que el sistema de finançament actual és injust per a les
Illes Balears i que presenti una proposta concreta d'una vegada
per totes, perquè es pugui discutir a la Conferència de
Presidents, perquè si ho continua defensant de manera bilateral,
Catalunya ens seguirà prenent el finançament que hauríem de
tenir a les Illes Balears.
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I s’ha de tenir en compte per a aquest sistema de
finançament que Balears som de l'Espanya que s’omple, que a
Balears tenim una població flotant important, que tenim els
problemes d'insularitat. Hem de seguir defensant el principi
d'ordinalitat i hem de seguir defensant la nostra autonomia
fiscal. I jo he sentit també, al Sr. Negueruela, que de vegades
li deia: Sra. Prohens, pronunciï’s, què pensa vostè sobre la
quitació del deute? Sra. Prohens, el Sr. Sánchez li va oferir a
vostè una quitació del deute, li va oferir a cap moment? Sr.
Negueruela, és vostè un emissari oficial del Sr. Sánchez?...

(Algunes rialles)

... Vostè es troba en condicions d'oferir a la Sra. Prohens una
quitació del deute? Vostè pot pujar els pròxims deu minuts a
explicar a la Sra. Prohens en què consisteix aqueixa quitació
del deute? Perquè tots sabem que el Sr. Sánchez té una fama
grossa de triler, a veure el que ens ofereix per una banda, per
quina altra banda ens ho lleva.

I dit això, també ho vull dir en relació amb el finançament,
que em sembla lamentable, perquè si, per una banda, el Partit
Socialista de les Illes Balears, davant els mitjans de
comunicació, defensa l'autonomia fiscal, hem sentit, ja no
només a la ministra Montero o al president Sánchez, hem sentit
als màxims líders del Partit Socialista de les Illes Balears
defensar que, com que a les Illes Balears baixam els imposts a
tots els ciutadans, sobretot a les classes baixes i a les classes
mitjanes, no tenim dret que se’ns millori el finançament aquí,
a les Illes Balears. I això em sembla que no és de rebut!

Ben igual que m'agradaria sentir què opina el Partit
Socialista, i també m'agradaria saber què opina MÉS sobre
això, quan ens han exigit als diputats que té el Partit Popular a
Madrid que donem suport a la senda del dèficit, perquè, si no,
sota amenaça que no arribin els recursos necessaris. Aquesta és
l’autonomia fiscal que defensa el Partit Socialista...

(Alguns aplaudiments)

..., el Partit Socialista de les Illes Balears, aquest Grup
Parlamentari Socialista de les Illes Balears, sabeu què és? És el
Partit Socialista de Balears més centralista, més ranci i més
obedient a Madrid i a Pedro Sánchez que té el Partit Socialista
des que va començar la democràcia a les Illes Balears. 

(Alguns aplaudiments)

I no han parlat gaire de la reforma fiscal. I, Sr. Costa, jo,
mentre un li demanava que dimitís perquè es va torbar una
setmana a aprovar el sostre de despesa, jo m'he de treure el
capell. Me'n record quan fèiem campanya amb la Sra. Prohens,
anàvem pel carrer, anàvem pels barris, anàvem pels pobles, què
és el que dèiem?, en una situació de molta inflació dèiem que
ara que tot puja, és necessari baixar els imposts. 

I també sempre hem dit, i ens ho defensaven els veïnats, que
el millor lloc per als doblers dels ciutadans són les butxaques
dels ciutadans. I vostè ha complit. Ha complit amb la reforma
fiscal de 200 milions d'euros, que afecta sobretot les classes
baixes i les classes mitjanes durant el primer any. Gent de
paraula, gent de paraula.

I avui ho vull dir també, presidenta, parlant de reforma
fiscal, enhorabona, enhorabona per la seva valentia. El primer
dia de la primera setmana vostè va eliminar per a sempre
l’impost a la mort que mantenia el govern anterior. Vostè va
eliminar per a sempre l'impost de successions i donacions...

(Alguns aplaudiments)

... l’impost més injust de tots. Suposava pagar dues vegades pel
mateix, quan es comprava aquell bé i quan per desgracia es
moria un familiar. Aquell raconet que amb suor, amb renúncies,
amb esforç havien fet els avantpassats per deixar un raconet,
una caseta o un tros de terra als seus hereus. Aquell impost que
suposava a les Illes Balears que dues mil famílies cada any hi
haguessin de renunciar. 

Per tant, enhorabona, presidenta, per aquesta primera
mesura que els que estaven dins el búnquer no s’havien adonat
que reclamava la ciutadania de les Illes Balears. I repetien el
mantra, us en recordau que repetien el mantra?, baixen els
imposts als rics. L'eliminació de l'impost de transmissions
patrimonials afecta menors de 30 anys, menors de 35,  famílies
més vulnerables, famílies monoparentals i famílies nombroses.
Quins rics?, els poderosos de la Sra. Prohens. 

Les baixades de renda de la reforma fiscal del Sr. Costa
afectaven sobretot els trams més baixos de la renda. I l’impost
de successions i donacions, el 95% dels beneficiaris han estat
hereus amb patrimonis de menys d’1 milió d’euros. Aquests
són els mantres que repetia l’esquerra. 

(Remor de veus i alguns aplaudiments) 

I l’altre mantra, perquè el Sr. Pou i el Sr. Negueruela, que
són tan llegits i tan estudiats, ens volien donar sempre classes,
i aquest dia no varen acudir a la teoria, però el Sr.  Costa els va
donar una classe de pràctica. És possible, senyors de l'esquerra,
baixant els imposts, augmentar la despesa del pressupost de
l'any 2024 en educació, en sanitat i en serveis socials. 

I podríem començar per educació. Ho va fiar tot, l'esquerra,
a la confrontació lingüística. Creien incendiarien els carrers,
que incendiarien la comunitat educativa. Quins estrategues! No
sabien que la Sra. Prohens, el conseller Vera o jo mateix som
illencs de soca-rel, que estimam la nostra llengua pròpia, que
la defensam, que la parlam sempre i que els nostres límits eren
l'autonomia de centres, la llibertat d'elecció, la llibertat de les
famílies i que el nostre límit era la Llei de normalització o
l'Estatut d'Autonomia? 

(Alguns aplaudiments)

I com ha començat el curs?, amb total normalitat. Perquè,
davant els intents de confrontació, davant els intents d'incendiar
la comunitat educativa, el que ha guanyat ha estat la gestió amb
què es va arromangat el primer dia el conseller d'Educació, el
Sr. Vera. 

I les comparacions són odioses. És que quasi, quasi estic
empegueït de repetir-les. Gratuïtat 0-3 el primer any; ells, en
vuit anys, només la varen aconseguir per als cursos de 2 a 3
anys, quan nosaltres l’havíem proposada durant la campanya
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electoral. 769 professors més. Més suport per als alumnes amb
necessitats especials. 200 professionals més entre ATE i
orientadors. 39 psicòlegs a instituts. Pla per cobrir les places de
difícil cobertura sobretot a Eivissa i sobretot a Formentera,
davant les dificultats dels professors per anar a donar classes a
les illes davant el problema d'habitatge després de vuit anys de
la Sra. Armengol. Una altra mesura, prohibició dels mòbils a
les aules davant la preocupació que tenim els pares amb la
dependència dels nostres fills als mòbils. I mesures per a
tothom: preu màxim del menú escolar a 6,5 euros, transport
escolar per primera vegada gratuït a batxillerat, matrícules
gratuïtes universitàries per als joves amb dificultats
econòmiques o deduccions a les famílies per a llibres, per
estudiar fora, per conciliar o un pla d'infraestructures a 10 anys. 

Les comparacions són odioses, com he dit, i, Sr. Vera,
enhorabona perquè la seva gestió ha guanyat, sense cap tipus de
dubtes, l'intent d’incendiar la comunitat educativa per la
confrontació lingüística que va intentar fer l'esquerra. 

(Alguns aplaudiments)

I si això, consellera, i si això són els resultats en educació,
el mateix en sanitat. La gestió de Marga Prohens i de vostè,
consellera, destaca per haver fet un decret per captar i fidelitzar
professionals sanitaris durant el primer mes, basat en primer
lloc en la creació de places de difícil cobertura i amb
l'eliminació del requisit lingüístic. 

Resultats per l'eliminació de requisits lingüístics, abans els
professionals no només no venien, sinó que se n'anaven. I ara
els professionals vénen a fer de metges, a servir els ciutadans
de les Illes Balears, vénen de fora i a més aprenen català.
Aquests són els resultats d'haver eliminat el requisit lingüístic
a la sanitat. I les conseqüències, quines són? 25 dies menys
d’espera per a les operacions, 8 dies menys d’espera per a les
consultes, que s’ha aconseguit també cobrir el servei oncològic
a Eivissa per atendre els pacients oncològics.

Vostè serà recordada també, consellera, per l’acord històric
per reactivar la carrera professional: 200 milions d'euros que
afectaran 11.000 professionals sanitaris. Cuidar dels qui ens
cuiden, no només mamballetes i paraules buides. 

Per què serà recordada la gestió socialista en sanitat?, per
augmentar les llistes d'espera; perquè no és que no venguessin
els metges, sinó que se n'anaven; per tenir la carrera
professional bloquejada des de l'any 2018; per atendre els
malalts oncològics per telèfon, sense el personal necessari; I
sobretot, per què serà recordada la gestió sanitària de l'esquerra
durant els darrers vuit anys?, perquè en temps de pandèmia
posaven les restriccions més severes quan se n'anaven de copes
i perquè en temps de pandèmia, quan no hi havia mascaretes,
ells compraven mascaretes al seu amic el Sr. Koldo García, que
formava part d'una trama de presumpta corrupció socialista i
que aquí, a les Illes Balears, va tenir, per desgràcia, la
ramificació més important. Varen comprar mascaretes
defectuoses, les varen deixar caducar als magatzems de
l'ib-salut, mai no varen reclamar els imports. I tot això, senyors
de l'esquerra, ho varen fer quan els ciutadans més els
necessitaven. 

No sé què em diu, jo no la sent, Sra. Patricia Gómez, el que
sí que he sabut és que avui he llegit una notícia que la Fiscalia
demana intervenir els correus, avui, al Sr. Juli Fuster, el seu, el
seu director general de l'ib-salut. 

(Alguns aplaudiments)

L’habitatge és el gran fracàs de l'esquerra, i lluny de fer
autocrítica el que demana l'esquerra és que nosaltres apliquen
les seves mesures que varen fracassar. Deu voler l'esquerra que
nosaltres també fracassem i critiquen les nostres mesures que
hem proposat fins ara. 

Nosaltres volem parlar del problema de l’habitatge, volem
parlar de l’increment del preu del lloguer i de la compra i
també vull parlar -si tenc temps-, del decret de simplificació,
que ells parlen de destrucció de territori.

Mirin, en un any és impossible, impossible materialment,
arreglar l’herència rebuda per vostès en matèria d’habitatge. Ni
en un any, ni en dos, ni en tres. I en som conscients. I la
presidenta ho va dir ahir, el que passa és que si no ens posàvem
a prendre mesures des del primer dia, ni en un any, ni en dos,
ni com vostès, en vuit anys de legislatura. I ens hem posat des
del primer dia. 

Eliminació de l'impost de transmissions patrimonials que ja
ha afectat 2.000 joves que s'han estalviat entre 10.000 i 21.000
euros. Això els permet, per exemple, fer l’entrada o poder
comprar els mobles de la casa.

El Decret d'emergència d’habitatge; ahir varen anunciar,
entre una de les mesures, que molts dels ajuntaments, tots,
quina curiositat, jo no voldria pensar que des del Partit
Socialista diuen als seus batles que no aportin sòl per fer
habitatge, però la curiositat és que tots els ajuntaments que
varen posar sòl a disposició per fer habitatge barat varen ser
ajuntaments del Partit Popular...

(Remor de veus)

... I el programa, i el programa “Lloguer Segur”...

(Remor de veus)

..., posar els propietaris com a part de la solució i no veure els
propietaris com a part de l’habitatge. Perquè això són
polítiques, i no les ocurrències que ells tenien, que ens varen
dur com a conseqüència que a Balears, durant els darrers vuit
anys, vàrem ser la comunitat autònoma allà on més varen pujar
els preus, o la xacra que persones només es poden permetre el
luxe de llogar una habitació, la xacra que hi ha famílies que es
veuen obligades a compartir pis o habitatge amb altres famílies,
la xacra que no havíem vist, fins i tot en els pobles més petits
de les Illes Balears tenim la xacra dels ocupes, veiem que hi ha
barris amb tendes de campanya o barris que creixen en
autocaravanes, o també vàrem veure que, per desgràcia, per
l’augment de l’habitatge en temps de l'esquerra, pujaven els
preus i, per tant, no venien a cobrir les places des de la
península els metges, la Policia Nacional o la Guàrdia Civil,
per poder venir aquí a donar més salut o a donar més seguretat
als ciutadans de les Illes Balears. 
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Això, al cap i a la fi, és l’herència del Partit Socialista.

(Alguns aplaudiments)

Perquè les seves polítiques en habitatge varen ser molt
poques, ho varen fiar tot als habitatges de protecció oficial, en
vuit anys em sembla que només varen ser capaços d'entregar
300 claus; quan es veien perduts a l’últim, que no havia abastat
aquesta mesura, evidentment, varen tenir l'ocurrència -us en
recordau que enviaven els ciutadans, els palmesans, a viure
dins contenidors marítims? Sr. Negueruela, hi vol viure vostè
dins un contenidor marítim?...

(Algunes rialles i remor de veus)

... Si vostè no hi vol viure, no enviï els ciutadans a viure dins
contenidors marítims.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

I després, finalment, quan veien que res no tenia la solució,
envers de responsabilitzar-se ells de les mesures que no havien
pres, varen començar a culpar els propietaris i els estrangers.
Limitar el preu de llog..., no les varen prendre aquestes
mesures, ens les demanen ara que hi som, demanaven que
prohibíssim vendre cases a estrangers i demanaven que
posàssim un límit al lloguer. El límit al lloguer no ha funcionat
a cap banda d'Europa, enlloc d’Europa, baixaria l'oferta perquè
hi hauria menys gent disposada a oferir el seu; però el que és de
traca, i a mi em sap greu, perquè abans era per aquí, és
proposar prohibir la venda a estrangers, el Partit Socialista, que
va vendre a un alemany la seva seu d’Alaró!

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

I, Sr. Apesteguia, em sap greu, perquè abans he vist el Sr.
Alzamora, i no és un tema personal, perquè jo, personalment,
crec que va fer bé vendre ca seva a qui li pagava més...

(Remor de veus)

..., no vull dir quin qualificatiu hagués dit jo si venia ca seva
per 300.000 quan la podia vendre per 650.000! Ara bé, han de
fer una cosa vostès, o el canvien de líder polític o no pregonin
vostès, des de l'esquerra, que hem de prohibir vendre als
estrangers, crec que és el que s'hauria de demanar: predicar
amb l'exemple.

I, per altra banda, i també ho vull dir, el que crec que no és
de rebut és el que ha fet la ministra d’Habitatge, i una altra
vegada té a veure amb l'autonomia fiscal, han dit que si
nosaltres no aplicàvem les seves polítiques fracassades, no ens
enviarien a nosaltres els recursos necessaris per fer polítiques
d’habitatge. Sr. Negueruela, parli amb els de Madrid, que no és
de rebut!

I, Sr. Apesteguia, m'agradaria que valori vostè a veure
aquestes intromissions que fan els ministres de Madrid del
Partit Socialista, a veure quina opinió en tenen vostès.

(Alguns aplaudiments)

I llavors, el Decret de simplificació, el Decret de
simplificació administrativa, que té molts articles i té molts
punts, i de tots els que consideren bons no han estat capaços de
dir que hi estan d'acord, i només fiquen el focus en els que
troben que estan en contra. Jo crec que no és de rebut que un
jove, quan vol fer el seu projecte de vida i demani una llicència,
estigui 3 o 4 anys a obtenir la llicència, per tant, em semblen
encertades les mesures per intentar obtenir les llicències
ràpides. Legalitzar els habitatges ja prescrits -és que jo vull
entrar dins els temes polèmics- o també per poder fer
aparcaments.

I després ha tornat posar, com sempre, pals a les rodes, i dir
que no, que si fomenta l'especulació, que si fomenta la
destrucció del territori, que si fomenta la massificació. Estau
aïllats dins el Parlament o dins el búnquer i no veieu el que
passa al carrer, saben qui són els primers que ens han demanat
per aplicar la Llei de simplificació administrativa? Qui vol fer
un aparcament, per exemple?, el batle de Campanet, de quin
partit és el batle de Campanet? MÉS per Mallorca; qui vol fer
un aparcament a Ciutadella?, de quin partit és el batle de
Ciutadella? Del Partit Socialista. I el que és de traca -i el que és
de traca- i hem hagut de fer l’esmena March, qui és que ens ha
exigit que també es legalitzassin les places turístiques a
aquelles cases legalitzades? El batle més important que té el
Partit Socialista de Mallorca, el batle de Pollença, i, per tant,
hem batejat l’esmena com a “esmena March”.

(Alguns aplaudiments)

Però, en defensa d’aquests batles, en defensa d’aquests
batles, perquè els batles són els que estan en contacte amb el
ciutadà i toquen la realitat, ho he de dir: aquest decret no duu
més destrucció del territori, les cases legalitzades ja estaven
fetes i prescrites, i tampoc no implica més places turístiques,
perquè aqueixes places turístiques ja existien.

I ho vull dir, perquè ho he dit altres vegades, qui és que fins
ara i mentre han governat i han predicat tot el contrari, han estat
els responsables que sí que es fessin més de 3.000 xalets en
rústic els darrers vuit anys? L’esquerra, i en això són
responsables no només el Partit Socialista, sinó MÉS per
Mallorca també, perquè feien un decret urbanístic cada any i
perquè anunciaven moratòries i pujades de les dues
quarterades, que el que provocava era que els ciutadans, que els
veïnats, que els mallorquins, els que podien, i perquè no perdés
valor el seu patrimoni, correguessin a demanar llicència; i els
que no podien, els pobres mallorquins que no podien demanar
una llicència, davant la por que allò seu passàs a valer menys,
corrien a vendre-les a un estranger.

Conseqüència: durant els vuit anys del Partit Socialista
s'han demanat i s'han fet més llicències de xalets amb piscina
que mai a fora vila!

I jo els ho he de tornar dir, senyors de l'esquerra -i aquí hi
havia una consellera de Territori-: el Partit Socialista només és
ecologista quan governa el Partit Popular.

(Alguns aplaudiments)

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / fascicle 2 /  Núm. 47 / 2 d'octubre de 2024 2541

I crec que val la pena entrar també avui en el tema de la
immigració il·legal, fins i tot el CIS ja ha dit que és un dels
problemes que més preocupen els ciutadans espanyols...

(Remor de veus)

..., i jo crec que més, i jo crec que més encara els ciutadans de
les Illes Balears, per culpa de la nefasta política internacional
del Sr. Sánchez i per culpa de les seves males relacions
diplomàtiques amb Algèria -jo no sé què deu el Sr. Sánchez a
Marroc-, des de fa dos anys, a les Illes Balears, cada pic que
surt el sol, cada pic que la mar va plana, cada pic que fa un poc
de bon temps, es produeix un autèntic allau de pasteres que
arriben a les costes de Formentera, del sud de Mallorca o de
Cabrera. Els únics beneficiats d'aquest fet són les màfies que es
dediquen a la immigració il·legal, i el responsable és el Sr.
Sánchez.

Per tant, jo demanaria un interlocutor del Partit Socialista,
perquè el delegat del Govern està desaparegut, que demani una
conferència de presidents, que demani més mitjans i més
recursos, que demani més Policia Nacional i més Guàrdia Civil,
i que es defensi d'una vegada per totes i bé la frontera perquè
no es produeixi aquest fet a les costes del sud de les Illes
Balears.

I transport, tren, tren a Llucmajor. Les polítiques de
l'esquerra durant vuit anys es poden resumir a perdre el conveni
de carreteres,  perdre el conveni ferroviari, no fer ni un pam, ni
un metre de tren...

(Remor de veus)

..., no fer ni un pam ni un metre de tren, cada vegada que
venien eleccions anunciar que venia el tren, i ahir, que vostè va
dir que començava la tramitació real del tren de Llucmajor, el
Sr. Negueruela se'n va anar corrent a la roda de premsa i va dir:
és que jo vaig entendre que el tren de Campos ja estava fet!, va
venir amb un full d'adjudicació...

(Algunes rialles i remor de veus)

I jo, avui, per venir a fer feina, Sra. Prohens, presidenta, me
n'he anat cap a l'antiga estació de tren i estava tancada, i estava
tancada, no he pogut venir, no he pogut venir! Sap per on he
vengut, Sra. Prohens, a fer feina? Per l’autopista que ens va fer
la Sra. Garrido, ells que parlen de destrucció del territori.

(Alguns aplaudiments, algunes rialles i remor de veus)

Per altra banda -i em queda poc temps-, massificació
turística. Cadascú amb les seves contradiccions. Li ha demanat
mesures el que s’ha anat a manifestar després d'haver estat el
conseller els darrers quatre anys, més de 100.000 places
turístiques i no varen encalçar el lloguer il·legal. 

I som conscients nosaltres i ens en feim càrrec, i ho hem fet
des del primer dia, que és ver que després de vuit anys de
governs socialistes a segons quins redols, a segons quines
estones, hi ha una sensació, hi ha una certa sensació de
saturació turística i, per tant, també, presidenta, li vull...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... Damià, li vull reconèixer, presidenta, la seva valentia, la seva
determinació en haver assegut la societat civil de les Illes
Balears, les patronals, els sindicats, els representants de la
societat perquè entre tots cerquem aquest equilibri necessari
entre el principal motor econòmic de les Illes Balears que és, i
volem que continuï sent, el turisme i el benestar dels residents
de les Illes Balears. 

I convidaria que en el que queda de debat l'escoltin, a veure
si es poden apuntar qualque mesura més, no sigui com ahir que
el tren de Llucmajor els va passar per damunt, que estiguin un
poc més atents. 

Gràcies, president.

(Alguns aplaudiments i petit aldarull)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Tiene la palabra a continuación la
presidenta del Govern por cuarenta y cinco minutos.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Bon dia, diputats i diputades. A la
meva intervenció d'ahir, amb què vaig obrir aquest debat, vaig
exposar durant gairebé una hora i mitja el balanç d'aquest
primer any de govern, perquè crec que és important retre
comptes davant els ciutadans i, tot i que ho vaig dir i ho torn
repetir, aquest govern no és infal·lible, a diferència de
l'esquerra, que ho és; aquest govern no ho fa tot bé, aquest
govern fa autocrítica i, sobretot, des de la màxima
autoexigència crec que sí, que tots i cadascun dels meus
consellers, tot i que avui us han acusat de ganduls, tots i
cadascun dels meus consellers podeu mirar als ulls als
ciutadans de les Illes Balears. Tots i cadascun dels meus
consellers duen un any de feina ingent per complir amb el canvi
i complir amb la paraula donada i, sobretot, per no amagar
problemes que abans estaven dins un calaix. 

I vaig venir aquí també a xerrar, com he promès des del
primer moment, als ciutadans com a adults, perquè jo crec que
els ciutadans de les Illes Balears són adults i crec que ja està bé
d'intentar-los enganar amb problemes de gran complexitat que
ara, curiosament, després d'un any de ser a l'oposició, n'hi ha
que tenen la recepta màgica. No, les receptes màgiques dels
problemes transcendentals d'aquestes illes no les varen tenir
governant i tampoc no les tenen ara.

I passaré a contestar... més o manco el que han exposat aquí
tots els portaveus que mereixen el meu respecte, però sobretot
em detindré al que s’ha erigit avui com a cap de l'oposició, al
portaveu de MÉS per Mallorca que ha vengut aquí amb un
programa de propostes, amb un programa de definició de quins
són els problemes d'aquesta comunitat, que puc compartir, que
podem divergir i divergirem en les solucions, però que ha fet
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una anàlisi, crec jo, molt realista dels problemes d'aquesta
comunitat.

(Alguns aplaudiments)

Al Sr. Negueruela, la veritat és que hi puc dedicar poc
temps perquè no m'ha fet ni una sola proposta, ni una sola
autocrítica...

(Remor de veus)

Per tant, jo començaré fent-n’hi una. Ara que encara em
queden quaranta-dos minuts d'intervenció, li faig una proposta,
i entengui-ho des del meu màxim respecte cap al seu paper.
Vostè ha dit que en el meu govern li fugia gent, aquí la primera
que va fugir és la seva cap de files que se’n va anar a Madrid,
Sr. Negueruela.

(Alguns aplaudiments)

Però que el té aquí... que el té aquí, i probablement ahir li
enviàs el discurs...

(Remor de veus)

...li enviàs el discurs per watsap i vostè ja pujat aquí i l’ha
llegit. Ara que ens queden encara quaranta-i-un minuts, jo li
deman que li enviï un watsap i li demani permís per poder pujar
aquí a fer propostes...

(Continua la remor de veus)

...i debatem vostè i jo, Sr. Negueruela, debatem vostè i jo,
sobre les propostes del Partit Socialista perquè per això, tot i
que no sigui ja cap de l'oposició, encara és el portaveu del
Partit Socialista.

I vostè ha vengut aquí -i crec que he de començar per aquí
perquè em pareix una demostració que vostè no camina, vostè
levita-, vostè ha vengut aquí i l’única proposta que recordam
del seu discurs és que els hem de donar les gràcies, que els hem
de donar les gràcies, no sé quantes vegades ens ho ha repetit. 

Miri, Sr. Negueruela, jo faig la meva feina el millor que puc
i no esper que ningú em doni les gràcies per això. Sap per què?
Perquè jo venc a servir els ciutadans, no a ser servida ni...

(Alguns aplaudiments)

... que em donin les gràcies, ni que em facin estàtues per tan bé
com ho hem fet. No, Sr. Negueruela, és una concepció de la
política totalment equivocada que tenien quan governaven i que
avui, amb aquest discurs, que li donem les gràcies per haver fet
la seva feina!, que els ciutadans del carrer els aturin i els donin
les gràcies...

(Remor de veus)

... és una situació, és una percepció totalment equivocada.

Però, de ver, encara em falten quaranta minuts, enviï-li el
missatge, demani-li permís per fer propostes i debatem vostè i

jo tot sols damunt les propostes, sense necessitat que sigui
tutelat. 

I una altra cosa que crec que és molt greu, que ha dit. Ha
parlat de Sant Llorenç, i ho he de dir perquè em dol, ha parlat
de Sant Llorenç. Sap què ha fet el meu govern després de cinc
anys d’inacció? Treure a licitació les obres del torrent de Sant
Llorenç, Sr. Negueruela! No torni a pujar aquí a parlar de Sant
Llorenç, mai més!

(Alguns aplaudiments) 

Ha dit també el Sr. Negueruela, que hi ha famílies, conseller
Vera, que estan cercant el bus, que estan cercant el bus per anar
a escola. Sap qui no el cerca ja? Els pobles de la part forana
que tenen busos concertats, busos gratuïts per als cursos de
batxillerat, una reivindicació de tots els pobles, d'aquells pobles
que no varen trepitjar durant vuit anys.

Que venem aquesta terra. Li ho ha explicat molt bé el Sr.
Sagreras i no m’hi detindré. Les propostes que nosaltres hem
fet són precisament perquè la gent d'aquesta terra no hagi de
vendre casa seva, perquè la gent d'aquesta terra pugui mantenir
les seves cases. Això és el que vostè encara no ha entès, Sr.
Negueruela.

I..., què va passar amb les cases que es varen fer els darrers
vuit anys? Jo ahir vaig fer una proposta molt clara i molt
contundent: les polítiques d'habitatge que farà aquest govern
seran per als residents i només per als residents. I sí, exigirem
anys mínim de residència per poder accedir a habitatge públic.
Sí, senyor!

(Alguns aplaudiments) 

Quin era el seu model?... Quin era el seu model? Deia el
sector... deia el sector de la construcció que mai no s'havien fet
tants d'habitatges de luxe com en els darrers vuit anys a les Illes
Balears i tan pocs pisos per a les famílies d'aquesta terra...

(Alguns aplaudiments) 

Qui creu vostè que compraven aquests habitatges de luxe?
La gent de fora. Aquest era el seu model. El seu model, basta
girar-se al Nou Llevant, aquest és el model d'habitatge que hem
heretat.

I em deien: “Han perdut... perdran una legislatura”, a
l'Ajuntament de Palma abans de les eleccions vostès es varen
encarregar de bloquejar el Pla General perquè no es fes ni un
habitatge durant aquesta legislatura.

(Alguns aplaudiments)

Això varen fer a través del Pla general. Ni un habitatge es
pot fer a Palma gràcies al Pla general aprovat amb nocturnitat
i traïdoria just abans de perdre les eleccions. Per això jo vaig
anunciar ahir que donaré eines, a través de modificació de la
Llei de capitalitat, a l'Ajuntament de Palma perquè tenguin
autonomia per fer habitatge a Palma; que és aquí on hi ha més
problemes i aquí on hi ha més dificultats.
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Hem retallat drets. Aquesta he de reconèixer que ja me
l'esperava. A qui?, a qui hem retallat drets?, als infants amb
discapacitat que ara tenen un oci gratuït?, als malalts d’ELA?,
als infants amb necessitats educatives especials que tenen més
suport que mai?, hem retallat drets a les famílies que tenen més
deduccions fiscals que mai per naixement, per conciliació, per
cura de la gent gran? A tots aquests hem retallat drets?

Llavors, clar, llavors han vengut aquí i s’han erigit com els
gestors, els grans gestors; i jo n’hi vull parlar, de gestors. Varen
deixar 13.000 expedients de transició energètica sense tramitar,
n’hem resolt 3.164, multiplicant per tres el ritme de resolució.
Varen deixar 4.000 expedients de recursos hídrics sense
tramitar i, a més, 22 mesos d’espera a recursos hídrics, que ja
hem reduït a 12. Varen deixar més de 4.000 expedients per
infraccions mediambientals prescrits, sí, el govern més
ecologista de la història perdonava el 75% de les infraccions
mediambientals. Varen deixar expedients sancionadors en
residus que també havien prescrit per la seva falta de diligència,
amb un retard de més de 3 anys. O la darrera, abans de les
eleccions, MÉS, en aquest cas, demanava que es prohibissin els
pous, sap quants en varen autoritzar de febrer a març de 2023?,
més de 100, senyors de l’esquerra. 

No, Sr. Sagreras, no és que l’esquerra sigui ecologista quan
governa el Partit Popular, és que l’esquerra és ecologista quan
és a l’oposició i negacionista quan és a la gestió. Això és
l’esquerra d’aquesta terra...

(Alguns aplaudiments)

... una esquerra negacionista amb els problemes
mediambientals i de gestió. 

O també, continuem amb els grans gestors. Varen deixar
pendents més de 4.300 sol·licituds de les ajudes de lloguer de
2021 i 2022. De les de 2021 varen deixar per revisar 1.412
expedients; de les de 2022, 2.935. El govern de la gent! 

O cultura, no n’ha parlat de cultura. Cultura, a l’ICIB, més
de 300 expedients també aturats que generaren una inestabilitat
i molt de malestar dins el sector. Els grans gestors! 

I ho ha fet, em pensava que seria més prudent. Amb el
repartiment dels 855 milions d’euros, em pensava que seria més
prudent. Vostè, estant en funcions, va enviar requeriment
perquè sabia com havia repartit aquests 855 milions per cobrir-
se l’esquena i generar un problema a les empreses, doblers que
en casos s’havien repartit fins i tot amb l’informe en contra de
l’Agència Tributària, perquè l’important era repartir, no la
seguretat jurídica, Sr. Negueruela.

I parlen, ha tornat a parlar de fons europeus, i ja li vaig dir
ahir quin és el grau d’execució que tenim de fons europeus. Ja
li vaig dir que aquests fons europeus que s’han retornat vénen
de convocatòries seves que varen quedar desertes o vénen
d’expedients que ja fins i tot havien iniciat vostès, perquè
vostès -i jo aquí els don la raó- ja varen alçar la veu davant
Madrid i varen dir que era no només impossible complir
aquests terminis sinó que aquestes convocatòries que surten des
dels ministeris no s’adeqüen a les necessitats del nostre
territori. Fins i tot ho varen fer per escrit: “por imposibilidad

material”, deia el seu director de l’Oficina d’inversions
estratègiques. 

Si tenen res a dir de fons europeus, faci’ns un favor a tots i
diguin-ho al president del Govern d’Espanya, Sr. Negueruela...

(Alguns aplaudiments)

... perquè jo ho vaig dir des del primer moment, els fons
europeus s’havien dissenyat malament. Els fons europeus -i li
vaig proposar jo mateixa a la Sra. Armengol-, s'havien de
dissenyar comptant amb els sectors productius, s'havien de
dissenyar comptant amb les cambres de comerç, amb la
Fundació Impulsa, amb patronals i sindicats. Aquesta era la
manera de dissenyar els fons europeus. Perquè el que comença
malament, acaba malament, Sr. Negueruela.

M’ha parlat també d’habitatge i de tren. Començaré pel
tren. Parlem del tren. Diu, és que era el tren fins a Campos.
Clar, com que presentaven power points vostè ens hagués pogut
dir avui que el tren arribava a Cabrera...

(Rialles) 

... la veritat que li era ben igual el traçat del tren. Miri, siguem
seriosos. El 2019 aproven el Pla director. Havien de fer un
estudi informatiu que de 2019 a 2023, que els envien a
l’oposició, no tenen coratge de fer. El mateix pla director
marcava uns terminis molt clars, de 2019 a 2022 s’havia de fer
la fase de Palma-aeroport-Llucmajor. De 2022 a 2026 la fase
de Llucmajor a Campos. Tenc un gran equip a transport públic.
Tenc un gran equip a la conselleria. Però no són tan bons com
per en un any fer el tren de Llucmajor a Campos partint de
zero, que és el que ens hem trobat. 

Què feim nosaltres ara? S’ha fet l’estudi i es treu aquest
mateix mes a exposició pública perquè s’hi puguin presentar
al·legacions i, com vaig dir ahir, per poder consensuar també
dins la Mesa del pacte social i polític.

I, per què aquest tren? I ho vaig dir també ahir, feim aquest
tren també per un tema de demanda. Jo no renuncii, eh?, jo no
renuncii ni al tren de Llevant, ni al tren d’Alcúdia ni a cap altre
projecte, però sí, com que no vull enganyar els ciutadans, ... sí,
al tramvia sí. Ara els ho explicaré. Sí, al tramvia sí. Al tramvia
sí. Perquè jo faig un tren, nosaltres feim un tren, projectam un
tren per a residents. Més del 90% dels usuaris habituals dels
trens a les Illes Balears són residents. I aquest és un tren que
partirà de Palma, que passarà per una de les barriades amb
major densitat de població i amb manco infraestructures
públiques, com és la barriada de Pere Garau, que anirà a Son
Llàtzer, que anirà a l’aeroport, al pàrking dissuasiu de Son Oms
i finalment a Llucmajor. Un tren pensat per a residents. Vostès
ens varen projectar -ells- un tramvia per a turistes. Un tramvia
per a turistes...

(Alguns aplaudiments)

... que s’agafava del centre de Palma -Plaça Espanya-, els feia
una passejada de quaranta minuts per primera línia, sense el
consens ni de comerciants ni de residents, sense tenir aquest
traçat en superfície clar per com afectava la resta de la
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mobilitat, una passejada per als turistes -que està molt bé-, per
primera línia; però jo, davant d’aquesta prioritat, he prioritzat
el tren per a residents. També faré un spoiler...

(Alguns aplaudiments)

... ni el projecte del tren de Llucmajor a Campos o a Cabrera -
com li vulguin dir-, ni el projecte del tren de Llevant, ni el
projecte de tramvia me’ls he trobat enlloc. Els doblers pintats
en el pressupost i un power point moníssim. Res pus. No, així
no es gestiona, així no es governa una comunitat. 
 

Habitatge. Treball, treball, treball; que ha dit que vàrem
parlar poc de treballadors. I jo que em pensava que vostè
parlaria de treballadors públics, Sr. Negueruela. O aquests no
són treballadors? Els treballadors públics als quals hem hagut
de retornar la carrera professional que vostès els varen retallar.

(Alguns aplaudiments)

O més encara, els autònoms. Vaig parlar d’autònoms ahir.
Es veu que els autònoms no són treballadors per a l’esquerra,
i així els va. Idò, jo puc dir amb orgull que som una filla
d’aquests autònoms que no vàreu aconseguir arruïnar mai amb
les vostres polítiques, Sr. Negueruela!

(Alguns aplaudiments)

Però és que n'hi ha més, hem trobat una sentència,
consellera Estarellas, de 100 milions d'euros per les retallades
que varen fer als treballadors públics d'aquesta comunitat, 100
milions d'euros més interessos, perquè va ser l'única comunitat
autònoma en què es varen negar a aplicar la pujada de
retribucions aprovada pel Govern d'Espanya, amb una
sentència duríssima que deia que en aquell moment no hi havia
cap condicionament pressupostari, ni en els comptes públics del
Partit Socialista, que impedís el compliment de la sentència.

Ara el meu govern -gràcies!, ha dit que li hem de donar les
gràcies, gràcies, Sr. Negueruela!-, ara el meu govern ha heretat
aquesta sentència de 100 milions d'euros més interessos, que
negocia, i vull agrair als sindicats la bona predisposició a la
negociació, que negociam per poder pagar aquesta sentència.
I per això encara no s’ha pogut firmar un pacte de legislatura
amb els funcionaris.

Com que he dit que tampoc no hi perdria molt de temps,
passarem a la Sra. Cañadas. Sra. Cañadas, amb el meu màxim
respecte, vostè m'ha parlat més de Feijóo i de política nacional
o de política europea, de coses en les quals jo no tenc o que no
tenim competència que no d’aquest govern.

Vostè m'ha parlat d'immigració, ja sap quina és la nostra
postura en immigració, i li puc assegurar -i també aprofit per
contestar al Sr. Córdoba- que som plenament conscient del
drama que pateixen, sobretot els consells insulars, tenim aquí
també dos presidents més de consells insulars; i que explorarem
totes les vies per poder ajudar els consells insulars. Els números
que ens ha dit el Sr. Córdoba, Sra. Cañadas, són d'una crisi
migratòria que fa escac a les nostres administracions públiques,
i ho denunciaré aquí on faci falta, no és de rebut això que
passa! No és de rebut com les màfies han trobat estora vermella

per arribar a aquesta comunitat! No és de rebut el nombre
d'arribades d'immigrants irregulars a les nostres costes que, si
els extrapolam al llarg del temps, ens podem trobar en una
situació semblant a Canàries d'aquí uns anys, i jo això no ho
puc permetre! Però tenc les competències que tenc, Sra.
Cañadas.

I vostè em parlava del seu pacte, i jo li he dit, de manera
molt respectuosa: vostè va formar part, vostès varen formar part
d'aquest canvi. Jo els deman que no baixin del canvi, que els
seus votants continuen demanant canvi, els deman que no
impedeixin que aquest canvi continuï avançant; és clar que
queden moltes coses per fer, moltíssimes, ara crec que també
hem de ser seriosos! Vostè ve aquí i em demana coses, no que
ja fossin al nostre acord d'investidura, que varen rompre
unilateralment per una competència que jo no tenc, sinó coses
que van més enllà del que havíem firmat a l’acord d'investidura
inicial, aquí hi trobarà l'oposició del Partit Popular, però també
hi trobarà la lleialtat en defensar que vostès tenen tot el dret,
com qualsevol diputat, de defensar el que considerin que han de
defensar en aquesta cambra, només faltaria, només faltaria!

(Alguns aplaudiments)

I sempre em trobarà criticant aquells que volen fer un cordó
amb vostès. Han dit, em sembla que era el Sr. Castells, que jo
don carta de normalitat a VOX. No, la carta de normalitat a
VOX, com a qualsevol dels que seiem aquí, ens la donen els
ciutadans, la donen els vots...

(Alguns aplaudiments)

..., i VOX és la tercera força d'aquesta cambra, amb més de
62.000 votants, lliures i democràtics, que mereixen tot el meu
respecte, com també el mereixen els votants de MÉS per
Menorca.

I m'ha parlat també de la llengua a la funció pública, Sra.
Cañadas, actualment ja es poden dirigir a la funció pública en
qualsevol de les dues llengües oficials que tenim en aquesta
comunitat, i tota la documentació està a disposició en les dues
llengües oficials que tenim en aquesta comunitat.

I això de globalista de Brussel·les, és clar, és delicat, perquè
qui ha estat el comissari al front de la PAC, que ha posat
criteris mediambientals, era del Grup Parlamentari a
Brussel·les del qual en forma part VOX. I jo crec que quan
parlam, per exemple, de coses com el canvi climàtic, no hem
d’enganar ningú, i sobretot als pagesos. Nosaltres hem
constituït la Mesa per fer front al canvi climàtic, la verema s'ha
avançat pràcticament un mes, els pagesos toquen amb les seves
mans cada dia els efectes del canvi climàtic. El que crec és que
els hem d'acompanyar per continuar tenint aquesta rendibilitat
que han de tenir, poder fer front a les conseqüències...,
insistesc, vostès no hi creuen, però és que els pagesos toquen
cada dia com les seves collites, com les seves sembres es veuen
afectades per aquestes temperatures cada vegada més extremes.
I això és el que fa aquest govern: acompanyar-los. Crec que dir
el contrari és fer un flac favor als pagesos.

S'han atrevit, Sr. Simonet, a parlar de pagesia des del Partit
Socialista, amb una diferència, per al Partit Socialista els
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pagesos són números, per a vostè, per al Sr. Sagreras, per a mi
mateixa, és gent, gent amb nom i llinatges que coneixem, gent
amb nom i llinatges que ha fet la història d'aquestes Illes i la
història del meu poble, al qual aprecio, que defens amb orgull
i que seguirem acompanyant...

(Alguns aplaudiments)

..., per a nosaltres no són números.

I ja pas a contestar al cap de l’oposició i insistesc que estic
totalment d'acord amb els cinc temes que ens ha posat, i no sé
si tendré temps de contestar-los tots, però ho intent...

(Remor de veus)

Començaré, començaré parlant..., vostè m'ha dit, m'ha parlat
d’inestabilitat. Miri, hi ha un fet que és incontestable, hi ha 34
diputats en aquest parlament que fa un any varen votar canvi,
a dia d'avui hi ha 34 diputats en aquest parlament que continuen
confiant en el canvi i que continuen representant el canvi, Sr.
Apesteguia.

(Alguns aplaudiments)

Per tant, això és l’estabilitat de la cambra parlamentària que
hauríem de començar a respectar.

Em parlava de dret a l'accés a un habitatge. Miri, jo hi estic
d'acord, el que hem de donar és seguretat jurídica, i aquí va el
decret de “Lloguer Segur”. I la senyora de Podemos s'atreveix
a criticar que ajudem els petits propietaris a cobrar la renda del
lloguer, però ja li semblava bé pagar 30 milions d'euros a una
empresa de l’IBEX 35, que era Metrovacesa! Per tant, l’hauran
d'explicar, aquesta coherència!

(Alguns aplaudiments)

Podem parlar d'habitatge, ens separaran moltes coses, Sr.
Apesteguia, sobretot crec que no hem d'enganar, però jo,
sempre que els ajuntaments puguin decidir, i així ha estat amb
el Decret d'emergència d’habitatge, i per això hi ha hagut
ajuntaments de tots els partits que s'hi han sumat, aquí m'hi
trobarà, aquí m’hi trobarà! I li ho dic també al senyor de MÉS
per Menorca: jo he dit que a cada illa, quan parlam de turisme,
que a cada illa qui millor representa els sentiments d'aquesta
illa són els seus consells, per tant, cada consell sap el que convé
més a cada una de les Illes.

Però, quan parlam de dret a habitatge, també vull parlar,
perquè aquí s'ha dit, mirau, dels 1.000 habitatges que en
aquesta mateixa tribuna va prometre la Sra. Armengol agafar
als grans poderosos, que eren els bancs, en varen resultar 14.
Dels 5.000 habitatges de protecció oficial que va prometre la
Sra. Armengol en aquesta mateixa tribuna, els resultats varen
ser 300. En aquesta legislatura duim ja més de 600 habitatges
en tramitació, 500 dels quals corresponen a aquesta legislatura.

I em deia el Sr. Castells -i em sap greu que l'hagin enganat-
que ens ho vàrem trobar tot fet. Ho vaig dir la setmana passada,
ens vàrem trobar convenis en què fins i tot el solar no era ni de
propietat municipal, no hi havia cap promoció en condicions de

ser engegada de forma immediata, del total de 21 promocions
en marxa, només n'hi havia 11 amb les obres iniciades, les
dades de percentatge d'obra certificada, és que més de la meitat
de les promocions es trobaven per sota del 15%.

A l’IBAVI va regnar una norma a la passada legislatura,
varen prioritzar els Premis d'Arquitectura i posar-se medalles
a no fer habitatges per a la gent, habitatges per a qui més ho
necessitava.

(Alguns aplaudiments)

I aquestes conseqüències les pagam ara, amb moltíssimes
dificultats per aconseguir finals d'obra d'ajuntaments, fins i tot
socialistes, que no veuen clar com donar el final d'obra a
aquestes edificacions.

I des de MÉS per Mallorca i MÉS per Menorca també
m'han demanat concreció. M'han demanat concreció a turisme,
mesures concretes, i jo avui els vull fer una proposta, una
proposta que, ho vaig dir ahir, ho vaig avançar ahir, aniria dins
aquest decret de mesures urgents contra la congestió turística,
un decret, Sr. Castells, que faig comptes dur a la Mesa del
pacte social, que en aquests moments s'està acabant la fase
d'anàlisi, hi ha meses que van més avançades, que ja han acabat
la fase d'anàlisi, i de cara a finals d'any començarà la fase de
propostes. Per això vaig dir que jo a la fase de propostes el
duré per ser aprovat a principi d'any. 

Vaig dir que aquestes meses eren una mirada a llarg termini
per definir aquest full de ruta a mig i llarg termini per a la
transformació de les Illes, amb una metodologia innovadora,
però sòlida, sabent molt bé quin és la propera passa i cap on
anam. Però també som conscients, i per això ho vaig dir ahir,
que no podem esperar, que són dues coses que van de forma
paral·lela, que no podem esperar a prendre les primeres
mesures a tenir aquest gran pacte social i polític sobre la terra
i les illes que volem ser en els propers anys. 

Per això, jo els vull fer una proposta de mesures que durem
dins aquest decret de mesures urgents. 

La primera de totes: l'increment de l'impost turístic,
l'incrementi de l’ITS, Sr. Apesteguia,...

(Alguns aplaudiments)

... els mesos de juny, juliol i agost. Sí, ara és l’hora, ara és el
moment. Incrementarem l'impost de turisme sostenible els
mesos de juny, juliol i agost. El rebaixarem els mesos de
desembre, gener i febrer per contribuir a aquesta
desestacionalització que, juntament amb l'oferta cultural i
esportiva, de cada vegada és un fet.

I sí, ciutadans i ciutadanes de les Illes Balears, aprovarem
una deducció fiscal per retornar el cost de l’ITS als seus
residents. 

(Alguns aplaudiments)

Sí, els residents de les Illes Balears podran deduir en el tram
autonòmic de l’IRPF l’impost de turisme sostenible, perquè...,
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ja que vostè m'ha fet un envit -i ho sabia, Sr. Apesteguia- amb
Antònia Font, jo també som conscient que ja no estam tan així
com estàvem, “allargats damunt la barca i amb un tassó de vi”
quan és l’estiu, no li faré tota la cançó, crec que no és el
moment, però en som plenament conscient i aquí van aquestes
mesures.

I jo no planteig la pujada de l'impost de turisme sostenible
com una mesura receptadora, tot i que estic d'acord en els
percentatges que ens ha proposat, però crec que n'hi hem
d'afegir algun més. Crec que hi hem d'afegir totes les inversions
en aigua, que ha prioritzat el meu govern. Crec que hi hem
d’afegir totes les inversions en el sector agrari que ha prioritzat
el meu govern o, per exemple, en la protecció dels espais
naturals o la lluita contra el foc i la neteja de tots els boscos,
que també ha prioritzat el meu govern enfront al concert de Los
40 Principales. 

Per tant, jo li agaf la paraula de parlar-ne, de parlar-ne amb
tots els grups, però sí que plantejam aquesta mesura com
l'aprofitament d'una eina al nostre abast per a la regulació dels
fluxos turístics durant l'estiu i també en temporada baixa. I tenc
clar que aquest impost ha de ser finalista. Podem discutir el
com. 

També els vull proposar altres mesures. Aquesta pujada de
l’ITS, crec que, a més, ha de venir acompanyada de mesures
quant al lloguer de vacances. Jo vaig dir que aixecaríem la
moratòria turística quan els consells haguessin determinat els
seus sostre de places. Que aixecar la moratòria que... -ho he dit
i ho mantenc- no és una bona mesura, però no pot significar en
cap cas creixement de places. De fet, el Consell de Mallorca,
el Consell d'Eivissa ja han parlat també de decreixement de
places turístiques. Quan s'aixequi aquesta moratòria, i donam
tota la seguretat als consells damunt les seves borses de places,
crec que hem de determinar que ja no es concediran noves
places amb allotjament turístic en plurifamiliars a les Illes
Balears.

(Alguns aplaudiments)

Crec que aquí també hem de posar un límit.

I enfront d’aquells que atacaven el lloguer de vacances,
perquè ara parlen del govern dels poderosos, però els que més
varen atacar el lloguer de vacances va ser el govern
d’esquerres. El lloguer de vacances reglat, l’il·legal va créixer
com mai, sense cap mesura per perseguir l'oferta il·legal,
aquesta sí que ha de decréixer. 

El lloguer de vacances reglat en aquesta comunitat permet
repartir riquesa, genera nous ingressos a municipis i zones
sense places hoteleres, contribueix a l'economia de moltes
famílies, que moltes d'elles tenen en aquesta segona residència
aquest ingrés per completar la seva pensió o per poder pagar
uns estudis universitaris als seus fills. Negar això és no
conèixer la realitat de les famílies de les Illes Balears i l’ús que
fan majoritàriament del lloguer turístic. 

Per això, de la mateixa manera que dic que no podem seguir
donant llicències en plurifamiliars, també dic que hem de

garantir i que garantirem la continuïtat de les places reglades
existents que per aquí es varen atrevir a amenaçar.

Davant la necessitat de contenció de l'oferta en general
pensam -insistesc- que no hi ha marge en noves places i pensam
que sobretot en plurifamiliars aquí també s'ha d’haver acabat.

Però també hi ha altres mesures que vull dur en aquest
decret. Ahir vàrem parlar, i avui crec que se n'ha xerrat poc,
sincerament, de l’aigua, d'un recurs escàs com és l’aigua. I crec
que se n'ha parlat poc perquè ja m'hagués agradat a mi
trobar-me les inversions fetes. Jo ho sé que són inversions que
no fan planta, que aquells que varen presentar set vegades Son
Dureta no es podien fer cap foto en inversions en xarxa d'aigua.
Però crec que és un bé escàs i vostè que és batle d'un poble, sap
el que pateixen pobles també del seu voltant. 

Per això també els anunciï un augment del cànon de l'aigua
per a grans consumidors i la rebaixa del cànon per als
consumidors domèstics. L’objectiu és que qui més consumeix,
més pagui, i incentivar l'estalvi de l'aigua entre els
consumidors. No em pens seguir posant de perfil davant la
manca d'aigua que hi ha i massa anys de inacció en un dels
principals problemes que tenim en aquestes illes. 

(Alguns aplaudiments)

Mirin, aquest govern ha pres nota, jo els ho vaig dir ahir, els
he assegut a tots i els vull escoltar i jo ja veig... i hem pogut
analitzar en aquestes primeres meses el diagnòstic que han fet
tots i els vull agrair a tots seva tasca, als que són aquí i també
a entitats que no són aquí, per on van. He pogut llegir i
analitzar amb el meu equip aquestes més de 300 propostes que
ens han fet arribar els ciutadans i són molt clares i per això
venc aquí amb aquestes propostes. 

Hem de contenir l'arribada de fluxos turístics durant l'estiu
i per això -insistesc-, i no com a mesura recaptadora, pujam
l’ITS. Hem de salvaguardar els recursos hídrics i per això
pujam el cànon de l'aigua a grans consumidors. I també hem
d'arreglar la mobilitat, el caos de mobilitat que tenim en
aquestes illes i per això aquesta mateixa setmana presentaré el
tren fins a Llucmajor.

I n' hi haurà d'haver més, de mesures, i jo els estenc la mà,
sobretot als grups que han fet mesures, als que no n’han fet...
que segueixin amb la seva línia política. Als grups que han fet
mesures, jo us estenc la mà, analitzem-les, parlem-ne, facem
d'aquest decret... de ver, un decret que tots ens el creiem i un
decret que contribueixi a pal·liar aquest malestar transversal
que hi ha entre els residents.

Però parlem també com a adults als ciutadans -perquè aquí
ja he dit que a les files, com que no les faig gaire cas, estan un
poc esverades-, parlem com a adults als ciutadans, vostès volen
més habitatge, però no volen que es construeixi més, i això és
impossible. Vostès volen els doblers dels turistes i la plena
ocupació en el mercat laboral, però volen decreixement en
turisme, i això és impossible. Vostès volen salvaguardar els
aqüífers... -no, ui! no, ui! no, Sr. Pons-, jo sempre he dit que no
al decreixement, i ho torn dir, i crec, abans em deien, el SOS
Turisme...
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(Remor de veus) 

... el SOS Turisme, la millor manera de defensar el turisme a
dia d'avui és parlar de límits, i per això jo venc aquí avui amb
límits, perquè defens la indústria turística; perquè vostès volen
transició energètica, però no volen plaques solars. Volen
salvaguardar els aqüífers, però no volen dessaladores. Sap què
els passa, sap què els passa? Que qui no sap on va qualsevol
vent li és desfavorable, i això és el que els passa a vostès...

(Alguns aplaudiments)

..., que no saben on van.

Però crec que falta encara autocrítica, crec que la situació
de l'habitatge que ens hem trobat avui, la situació de les
infraestructures educatives o sanitàries, les fuites d'aigua, l'estat
dels nostres boscos, m'és igual, a cada conseller que miri, això,
senyors de l'esquerra, no s'ha produït en un any. 

I vostès..., MÉS per Mallorca ha fet autocrítica, però la
resta sols no saben què significa la paraula autocrítica. I jo els
deman, ja que aquest cap de setmana feien un exercici i deien
que els batles eren els seu nexe d'unió amb els pobles, amb
aquest carrer que han perdut, que escoltin més els seus batles.
Els batles que ens presenten esmenes al Decret de
simplificació, els batles que apliquen el Decret d'emergència
d’habitatge o els batles que apliquen i aplicaran el Decret de
simplificació administrativa, perquè, enfront de les seves
soflamas ideològiques d’aquí, ells toquen la realitat del carrer,
aquest carrer que s’ha perdut, aquest carrer que el Sr.
Negueruela pretén que li doni les gràcies!, només per haver fet
la seva feina com a servidors públics. Li ho torn repetir, Sr.
Negueruela, aquí venim a servir, no a ser servits, i ho hauria de
tenir clar!

Però jo venc, he parlat de futur, crec que els ho he contestat
més o manco a tot, no, hi havia un d’imposts que també vull
contestar, de llengua catalana, el Sr. Apesteguia m’ha parlat
també de llengua catalana, de l’ús social que es troba en
retrocés. Aquí també han de fer autocrítica, perquè vostès han
governat dotze dels darrers setze anys, i tenen un problema, i
tenen un problema gros en aquest tema. Des d’aquest govern
creiem que s'han de fer les coses d'una altra manera, que la
llengua és una eina de comunicació i no de confrontació, ni
d'uns i d'altres; que la llengua s'ha de fer amable, s'ha de fer
atractiva, s'ha de convidar a parlar la llengua i, sobretot, a
fer-ho des de la llibertat més absoluta de tots i cadascun dels
nostres ciutadans, parlin la llengua que parlin. Però és que des
de l'Institut d'Estudis Baleàrics hem fet passes, ara sí, li ho vaig
explicar una vegada: ara sí hi ha tots els certificats de català a
cada convocatòria, ara sí es paguen en temps i forma les
subvencions, es fa feina en justícia perquè hi hagi també
justícia en català i documents legals en els jutjats en català.

Però, a més, li vull posar un exemple pràctic. Miri, vàrem
fer el concurs fa un parell de mesos per treure la nova plaça del
director del Museu Es Baluard, i vàrem eliminar el requisit de
català, un requisit de català que no el tenia ni el MACBA de
Barcelona, perquè aquí, quan es parla d'imposicions, vostès han
estat sempre més papistes que el Papa i més catalanistes que els
catalans!...

(Algunes rialles i remor de veus)

... I vàrem eliminar el requisit del català, venia la fi del món,
perquè volíem que vengués el millor director possible per al
Baluard, parlàs com parlàs. En va venir un de gallec, un jove
gallec que no parlava català, ni li hem imposat, ni l’hem
obligat. La setmana passada presentava la nova programació a
una roda de premsa feta en català.

(Alguns aplaudiments)

I això passa amb els més de 400 professionals sanitaris que,
també, de manera lliure i voluntària, aprenen català.

I vull acabar desmuntant el seu mantra que aquest és un
govern..., no, aquest és ver, que governam per als poderosos,
això és ver, és ver, els poderosos són totes i cada una de les
persones que hi ha al carrer...

(Alguns aplaudiments)

..., que veuen, que veuen alleujada la seva càrrega fiscal, que
veuen que tenim un govern que no amagam els problemes dels
ciutadans, aquests són els poderosos. La resta són els que els
feien aprovar més habitatges de vacances i més cases en rústic
que mai de la història de les Illes Balears, mentre negaven les
agroestades posades per ells, que ara critiquen. Per què? Perquè
els de les agroestades són pagesos, no són poderosos, i per a
aquests no varen governar mai els darrers vuit anys, conseller
Simonet, mai.

Miri, baixades d'imposts, de més de 10.000 ciutadans que
s'han estalviat l'impost de successions i donacions, 15 han
declarat patrimonis superiors a un milió d'euros, 15, 15, per
tant, no, no són els rics, són les famílies d'aquestes illes a les
quals donam eines perquè no hagin de vendre el seu patrimoni.
Però això és molt bo d'arreglar, vostès surtin aquí i, sobretot,
vagin a una campanya electoral, i diguin clarament que
tornaran posar l'impost de successions, i diguin clarament que
tornaran pujar l’IRPF a les rendes inferiors de 30.000 euros, i
diguin clarament que tornaran revertir totes les deduccions
d’aquest govern per als imposts a primer habitatge per als
joves, o totes les deduccions per naixement, per conciliació o
per discapacitat; diguin-ho clarament i els ciutadans, com
sempre, que tenguin la darrera paraula. Amb una diferència,
nosaltres sempre la respectam, la paraula dels ciutadans,
aquesta és la gran diferència.

Miri només, els deia, de 10.000 contribuents, només 15 amb
patrimonis superiors al milió d'euros, aquests són els rics de
l'esquerra; 808 persones menors de 30 anys s’han estalviat una
mitjana de 21.000 euros, els rics de l'esquerra; 1.340
contribuents s'han estalviat una mitjana de 9.742 euros en
l'estalvi també de l’impost al primer habitatge al 50%, els rics;
2.286 en les modificacions del tipus del 4%, els rics; hem
rebaixat mig punt l’IRPF per a rendes inferiors -inferiors- a
30.000 euros, els rics també? Hem augmentat al 20% el límit de
renda per a famílies nombroses o monoparentals per accedir a
les deduccions. Hem creat una nova deducció per naixement o
adopció i que, de manera pionera, es pot demanar el pagament
per anticipat, els rics? Hem millorat la deducció per adquirir
llibres de text, per acolliment de menors de 6 anys per motius
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de conciliació o per ajudar les famílies, els rics? Hem
incrementat l'ajuda directa de la Conselleria d'Educació a tots
aquells joves que fan estudis universitaris fora de la seva illa de
residència o fora de les Illes Balears, si aquests estudis no es
fan aquí, els rics?

I, és clar, hem aprovat, i esper comptar amb el suport de tots
els grups parlamentaris, una deducció a l’IRPF perquè l'ajuda
de 1.000 euros per als malalts d’ELA arribi íntegra, aquests
1.000 euros als malalts d’ELA, per als rics?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor, Sra. Prohens.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sí, acab. I baixant els imposts, a més, hem augmentat la
despesa no financera en 618 milions d'euros; hem reduït i
seguim reduint, podem arribar a bones xifres de reducció de
deute, també enguany; l’agència de qualificació Standard &
Poor’s ens ha pujat el nivell, ens el va pujar el mes de
novembre la qualificació de crèdit a les Illes Balears, i podem
comptar amb equilibri pressupostari.

Miri, jo venc aquí amb les meves mesures, jo avui els he
tornat fer propostes, noves propostes, puc entendre que hi
estiguin d'acord o que no hi estiguin d'acord, però són les
propostes que crec que legítimament -legítimament- el meu
govern, el meu grup parlamentari, saben que poden alleujar els
problemes, que són molts, dels ciutadans de les Illes Balears,
i que jo no me n’amag.

I jo respect, i ho faig des del primer al darrer grup
parlamentari, respect els seus programes de govern, respect els
seus votants i els respect a tots vostès, però també demanaria el
màxim respecte pel grup que va guanyar les eleccions.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, vamos a pasar al turno de réplica, empieza
el Grupo Socialista. Sr. Negueruela, tiene la palabra. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, Sr. Presidente. Sra. Prohens, presidenta, no deja de
sorprenderme, dice una cosa y la contraria permanentemente,
dice que no nos va a contestar y ha empleado casi más o menos
lo que me han pasado, 38 minutos en hacer de oposición de la
oposición, y entiendo que en eso disfruta, porque es lo que más
le gusta hacer. Usted cree más en hacer oposición de la
oposición que en presidir, a otros nos gusta más transformar la
sociedad estando en el Gobierno de lo que ha dicho usted.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Dijo que no me iba a dedicar un minuto y no sé cuántos me
ha dedicado, pero si no han sido, de esos 37, 36, todo para
luego intentar hacer lo que hace, decir y hacer, yo creo, de una
forma tramposa, y se lo ha dicho bien el Sr. Castells hoy, en un
buen tono, porque recuerdo que fue usted la que dijo que había
que venir aquí a hablar y dirigirnos de una forma, y usted ha
venido aquí hoy simplemente hacer de oposición a la oposición
y a intentar decir a quién decide usted que es jefe, no es jefe,
como si nos fuese a molestar, simplemente para lanzar un
anzuelo sobre una medida que cree que le vamos a aplaudir. Y
no, Sra. Prohens, no son las medidas que usted plantea...

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

... -perfecto, siga en esa estrategia que usted misma pide que
hay que rebajar y que hace el Sr. Sagreras también, es como ese
personaje de la corte que siempre es necesario en una casa...

(Remor de veus)

Entiendo que... entiendo que tiene un problema hoy a la
hora de intentar decir cómo va a aprobar sus normas, y en esto
hay que ser serio y riguroso, Sra. Prohens, usted cree que viene
aquí y lanza una medida, ayer lanzó una medida, y de eso va a
gestionar una comunidad autónoma, de lanzar dos medidas para
este debate, y va de mucho más, va de un proyecto de
comunidad autónoma que usted no define porque no tiene; va
de no lanzar todas las mentiras que puede lanzar sobre el
gobierno anterior para recuperar todo lo que ha hecho el
gobierno anterior; va de tener una visión de país, hacia dónde
quiere ir y decir por qué toma unas medidas y no otras, no decir
que subo el impuesto de turismo sostenible en tres meses de
verano y lo bajo en el resto de meses, porque usted ahora lo ha
calificado de, ¿cómo ha dicho?, congestión, y, por tanto, el
resfriado de verano quiere que lo paguemos en el resto de
meses del año a base de bajar y masificar el resto del año.

(Alguns aplaudiments)

Y su congestión no es una aspirina en los meses de verano,
y no apoyaremos aspirinas en los meses de verano para el
problema que tenemos en estas islas. Aprobaremos medidas
valientes para el conjunto de medidas y no será un voto que sí
para luego hacer enmiendas en lo otro, porque me gustará ver
qué dicen sus socios de VOX a aprobar un decreto ley en un
sentido u otro. Ya le digo que, para nosotros, o está lo que
consideramos valiente o tendrá un voto que no. ¡Y claro que lo
explicaremos, y claro que lo explicaremos!, porque, como el Sr.
Apesteguia, de una forma clara, y le puedo decir que de una
forma honesta, el que habla, humildemente, pactó el modelo de
crecimiento para nuestras islas, que fue un modelo de 2 por 1
en la reducción de plazas turísticas, que usted me dijo que no
estará, que irá a un modelo de una plaza por una, y, además, es
lo que han dicho a prensa en las últimas semanas. ¿Cómo
quiere que en la definición del modelo estemos para aprobar
una medida que usted quiere en un momento puntual? Es que
no ha entendido nada, no ha entendido que el problema es
mucho más grave que ese, y que medidas para decrecer
turísticamente eran importantes, y por eso pactamos el 2 por 1
que usted quiere quitar.
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Y ahora intenta tapar, con una cortina, las medidas de
fondo. Dice que no va a haber más “pluri”, ¡hombre, ya! Es que
con las medidas nuestras no iba a haber más “pluri”, claro que
no, pero tampoco iba a haber más “uni”, y usted, con lo que
está diciendo ¿qué va a haber, más unifamiliar, va a haber más
intercambio? Está dando pie a mayor crecimiento. Usted viene
aquí a decir: pongo el ITS para, por la puerta de atrás, más
crecimiento turístico, dice una cosa y hace la contraria...

(Alguns aplaudiments)

..., y eso es valentía, según usted. Y a nosotros no nos
encontrará en trampas como esta, no nos encontrará en trampas.

Y sí, Sra. Prohens, es una medida que además era fácil, era
previsible, la teníamos ya..., sabíamos que la iba a anunciar
hoy, lo habíamos comentado porque está jugando a eso. Por eso
nuestra posición es clara, por eso nuestro tono es el que tiene
que ser, de ejercer de oposición, y asumimos nuestro papel y
ejercemos la oposición, pero no vamos a jugar a atenderle
pactos que usted ha despreciado para que después venga aquí,
lance algo que cree que tenemos que coger, y después diga que
tiene un pacto. No, no tiene un pacto, ni lo va a tener con
nosotros en estos términos, no creo que con el resto juegue en
los mismos términos, ni creo que le den un pacto en estos
términos. Ya le digo que con nosotros, si no están todas las
medidas para evitar las medidas de masificación, no tendrá
acuerdo. No creo que haga... ¿qué lo hará con VOX? Es que lo
hará con VOX, porque será muy difícil un voto favorable en
estos términos. Y, por tanto, si votamos que no ya me dirá
cómo saca el decreto ley, ¿lo sacará con ellos o dirá que era lo
que usted quería hacer y no es capaz? ¿Lo meterá en una
enmienda a la ley de presupuestos? ¿Cómo lo hará? ¿Qué juego
pretende hacer usted, Sra. Prohens?

Y el decir y hacer, ¡hombre, está bien!, pero lo ha llevado
hasta el punto de decir y hacer la persona que votaba que no al
impuesto de turismo sostenible y ahora viene aquí y plantea
estrategias diferentes, porque ve que esa estrategia es buena. La
estrategia es buena es la siguiente: esa ya estaba..., era buena
hace ocho años, cuando la pusimos, era buena la de empezar a
decrecer turísticamente, que usted quiere quitar por la puerta de
atrás con las medidas que ha anunciado, y que ahí sí que no
entraremos, porque eso era la estrategia que hay que
desarrollar.

Y sí, Sra. Prohens, usted puede ningunear, jugar a este
papel que ha hecho, de menospreciarnos, todo esto, si llama por
teléfono; mire, yo no tengo ningún problema en hablar con mi
secretaria general, porque mi secretaria general, la Sra.
Armengol, hizo un muy buen trabajo por estas islas, yo no hago
como usted que, cuando no está la secretaria general, le intento
dar la patada al que tengo por encima, que era lo que pasó con
el Sr. Company, una persona que usted conoce bien, Sr.
Simonet,...

(Alguns aplaudiments)

... porque se trata de trabajar en equipo para algo, para tener un
proyecto de futuro para este país. Usted ha venido aquí a
menospreciar todo lo que se hizo y a mentir, porque los
anuncios de adjudicación, Sra. Prohens, ya sé que está contenta

con las cosas que ha dicho y con lo que dice el Sr. Sagreras,
pero estos son los contratos de adjudicación del tren de
Campos, son estos, los que luego, los contratos que se hacen
para tener el proyecto en obras tan difíciles de hacer. El Sr.
Costa no lo sabe, porque cuando estaba en el 2011 a 2015, no
hizo más que recortar...

(Alguns aplaudiments)

Pero gracias a estos contratos, usted presenta el proyecto,
gracias a estos contratos, como lo son, y le aseguro que han
hecho un buen trabajo sus equipos de comunicación de todas
las consellerias, y hay que darles la enhorabuena, las 128
realizaciones de obras o anuncios del pacto de progrés que el
Govern del PP ha hecho suyas, son lo que nosotros decíamos,
lo de Armengol, que usted no quiere ni dar las gracias, pero que
ya están todas las obras en marcha y que se ha perdido todo
este tiempo en intentar hacerlas propias a base de ponerse
cascos de obra -ustedes- para poder vender algo que desde
luego ni hicieron ni diseñaron, porque el tren simplemente no
estaba ni en su programa electoral.

(Alguns aplaudiments)

Son el PP de siempre, dicen unas cosas y hacen las
contrarias, podría coger su programa electoral y tirarlo a la
basura, porque no está nada de lo que va a hacer, salvo una
cosa, y en eso estoy de acuerdo: sí, los poderosos, sí, los
poderosos, los ricos, a esos a los que usted, por ejemplo, a 15
personas de estas islas les ha perdonado 15 millones de euros.
¿Lo necesitan? ¿No son poderosos? ¿No se necesitan en el
impuesto de sucesiones? Por supuesto que volveremos a poner
el impuesto de sucesiones para los que más tienen, más ...

(Alguns aplaudiments)

..., por supuesto, por supuesto, sin ningún problema en decirlo,
Sra. Prohens.

Igual que en los fondos europeos, es que miente tanto que
hasta dice que los 855 millones que se gestionaron en un año,
claro que hay requerimientos, usted me imagino que sabe que
hay que hacer requerimientos si se hacen declaraciones
responsables que hay que justificar, yo creo que lo sabe, por
eso se dejaron realizados. Ustedes es que no han sido capaces
de ejecutar ni 400 millones en dos años, es que ha dicho:
había..., hemos resuelto 3.000 expedientes de todos los que
había, ¡pero si le quedan 10.000!, pero ¡qué hace, qué hace! Y
vuelve a hablar de proyectos antiguos y hablan en términos
super clasistas, yo creo que para una parte de la población que
no entiende esa forma de hablar de los problemas reales de la
gente normal.

Usted dice: vamos a renunciar al tranvía, el tranvía no es
para la población de Palma, solo es para turistas. Claro, porque
en los barrios de Es Molinar, de Can Pastilla, de S’Arenal, los
trabajadores que viven allí no van a sus trabajos, no van a sus
trabajos...

(Alguns aplaudiments)

..., no van a sus trabajos.
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Usted, es que dice: usted no habla de trabajadores públicos.
Si los trabajadores públicos, y yo me considero un trabajador
público también, tenemos una serie de derechos, muy
superiores a otros, a los que usted no ha mencionado ni una
vez, ni una vez en su discurso, a los trabajadores de los sectores
económicos y productivos de estas islas, ni una vez, me lo ha
echado en cara para decir que no he hablado de trabajadores
públicos, ni una vez de trabajadores por cuenta ajena, ni una
vez de qué opina sobre sus salarios, ni una vez de las
condiciones de trabajo de las camareras de piso, ni una vez de
cómo están en nuestro mercado laboral, ni una vez ¿sabe por
qué? Porque usted votó que no a que se suban sus pensiones,
votó que no a que tengan calidad en el empleo, votó que no a
cada mejora que se ha planteado para ellos...

(Alguns aplaudiments)

... que es la mayoría social de estas islas. Es que su discurso
obvia la mayoría social de estas islas.

Dice que en nou Llevant ahora hay lujo, ¡hombre!, y si quita
todas las viviendas que estaban diseñadas para jóvenes a un
precio asequible, claro que sí, claro que sí, porque ahí no debe
haber trabajadores. Como también ha dicho que las viviendas
de VPO no deben ser bonitas, claro, porque son para
trabajadores, para usted, ¿qué es mejor? Caravanas, campings
y todo lo que tenga que ver con un modelo basado en su
concepción clasista de la vida, clasista.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Y habla de la inmigración en términos casi homófobos, y no
haré bromas al respecto, podría decirle que tenga claro que no
vienen a comer nuestros gatos, pero no vamos a hacer bromas
al respecto, porque aquí la gente que viene, y mucha viene, es
a trabajar, a dejar lo mejor que tiene en sus países para venir
aquí a trabajar, y lo hace. Y los trabajadores, a los que usted
tampoco menciona, a los trabajadores por cuenta ajena, a los
que usted tampoco menciona, también tienen derechos en
nuestras islas.

Y usted habla también hasta de los inquilinos, y muchos de
estos trabajadores son inquilinos, trabajadores que tienen su
salario y que alquilan su casa y que parece que usted lo
criminaliza porque da a entender que la mayoría de la
población devuelve mal las casas, o hace desperfectos o no
cumple, cuando la mayoría cumple. Usted siempre pone el
acento en criminalizar al trabajador y a la trabajadora, sea de
donde sea, para intentar hacer un discurso ¿para quién?, para
los que usted considera suyos, que es efectivamente esa parte
de su programa, que es la única que ha cumplido.

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando, Sr. Negueruela, por favor.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Y está bien planteamiento este de que usted considera
poderosos a todos, sí, ojalá lo llevase a la práctica, porque no
he visto, no la he visto este verano hablar con ninguna camarera
de piso de las condiciones de trabajo, si no, sí sabría que se

puede llegar a pleno empleo bajando el número de turistas,
bajando 16 millones de turistas se puede tener el pleno empleo
en estas islas, perfectamente, se lo puede decir cualquiera. No
hace falta ser un gran estudioso, basta hablar con camareras de
piso, que le dirán que repartiendo las cargas que tienen se
puede llegar a pleno empleo con muchísimos menos turistas,
porque sabe que hay una diferencia entre lo que ganan las
empresas y el trabajo que se genera, que lo permitiría
plenamente tener menos turistas, repartir mejor la riqueza y
tener pleno empleo.

Pero usted no quiere eso, porque para ustedes, para usted,
esa gente es mercancía, por eso no habla de ellos, ni dirige
ninguna de sus medidas para ellos.

EL SR. PRESIDENT:

Acabe, Sr. Negueruela, por favor.

(Remor de veus)

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Sí, por eso quita recursos, quita recursos para no distribuir
mejor la riqueza, y por eso no ha dicho ni una palabra de
salarios, ni de cómo se tiene que repartir la riqueza en estas
islas.

El Sr. Antoni Riera, además,...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Negueruela...

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

... -y termino- ya le dijo cómo es el modelo económico de
nuestras islas hace poco, y usted solo ha metido gas en ello.

Sra. Prohens, no nos tendrá en sus juegos artificiales aquí,
si no cumple todas las promesas, si no cumplen los acuerdos
claros y no mantiene las medidas reales de decrecimiento
iniciadas la pasada legislatura, no tendrá un decreto ley con
nuestro voto, tampoco lo tendrá para poner aspirinas (...)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Negueruela.

(Alguns aplaudiments)

Muchas gracias, por el Grupo VOX, Sra. Cañadas, tiene la
palabra. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Sr. Negueruela, he vuelto corriendo del
baño porque, con los gritos que daba, pensaba que pasaba algo
grave y me lo estaba perdiendo...

(Remor de veus)
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..., sinceramente, creo que ya lleva 14 meses para asumir el
sitio en que está.

Bueno, Sra. Prohens, he ido tomando nota de lo que nos ha
dicho, y lo que le quiero decir es que por supuesto que desde
VOX tenemos que hacer crítica, porque somos otro partido, y
le tenemos que hacer propuestas, porque queremos ayudar.
Darles las gracias al Sr. Sagreras y a usted por recordarles a
estos intolerantes que somos la tercera fuerza política a nivel
nacional y también aquí, en las islas.

Y, por supuesto, que ustedes han hecho muchas cosas bien
y para los ciudadanos de Baleares, nosotros hemos estado ahí
para apoyarles y para que así fuera, pero queda mucho por
hacer. Y por eso soy crítica, porque no podemos parar, y no
hemos venido aquí a aplaudir sus intervenciones como focas,
porque tenemos un programa que defender y nuestro apoyo no
es gratis. Si le dijéramos que sí a todo y le aplaudiéramos en
todo, nuestros votantes pensarían que hemos venido a vivir del
cuento y a pasar la legislatura, y nosotros venimos a cambiar
las cosas, no a vivir de la política, como algunos que llevan
viviendo de esto desde los 19 años. 

Referente al tema de la inmigración ilegal, me ha gustado
mucho escuchar el discurso que tanto usted como el Sr.
Sagreras han defendido, porque es el mismo discurso que
defendemos desde VOX. Ahora solo falta que desde su partido,
a nivel nacional, digan lo mismo. Y por eso le hablo del Sr.
Feijóo, porque aquí, con ustedes, como bien sabe, no tenemos
ningún problema, el problema lo tenemos a nivel nacional con
el Sr. Feijóo, porque sus decisiones, tanto a nivel nacional
como a nivel europeo, afectan directa y gravemente a los
ciudadanos de Baleares.

Sabe que muchos votantes, incluso cargos de VOX, son
agricultores. Sabemos muy bien de lo que hablamos en este
sentido, hace meses se concentraron los agricultores, la gran
tractorada que hubo, pidiendo menos trabas, menos burocracia
y menos competencia desleal.

Ayer hizo usted un balance del primer año de Gobierno y
por supuesto que todas las medidas en vivienda son
bienvenidas y serán apoyadas por VOX, porque, como le he
dicho en mi discurso, es uno de los problemas más graves que
tienen los ciudadanos de las Islas Baleares. 

Le hemos presentado muchas propuestas, que esperamos
que quieran aplicarlas. Y le he reconocido que, tras otros ocho
años de nefasta gestión de la ultraizquierda, es muy difícil
poner en marcha muchas medidas, pero escúchennos y déjense
ayudar.

Referente a las comunicaciones que me ha dicho, creo que
es el tema menos importante, pero sí es verdad que hemos
tenido muchas quejas, cuando las tengamos se las haremos
llegar directamente.

Ha hablado de agua y yo, en mi discurso, no he podido
añadir, por falta de tiempo, nada de este tema. Espero que todas
las medidas que hemos presentado las podamos ver
implementadas antes de finalizar la legislatura, entre ellas, en
la Mesa de recursos naturales hemos presentado que hay que

invertir en infraestructuras de riego eficientes, garantizando el
acceso al agua, elaborar un plan de renovación de
canalizaciones de agua para mejorar la actual red de
distribución, realizar el mantenimiento y limpieza de torrentes,
como bien ha nombrado usted, el de Sant Llorenç y otros más;
o la instalación de cortafuegos en las islas, entre otros, y
nosotros apoyaremos todas las medidas de mejora de
infraestructuras hídricas y canalización del agua.

De todo lo que usted ha replicado, me quedo con lo que
realmente más me ha gustado, y es que está bien que usted haga
autocrítica, porque con humildad es como se debe gobernar, no
con la soberbia y la prepotencia de los que se creen que todo lo
saben y todo lo hacen bien. Así a nosotros nos encontrará
siempre.

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Per MÉS per Mallorca, Sr. Apesteguia, té
la paraula.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sr. Le Senne. Miri, Sra. Presidenta, jo,
i Sr. Sagreras, permeti’m fer-los una reflexió, jo i el meu grup,
a aquest debat vàrem venir amb l’ànim, un ànim crític i
constructiu sobre allò que ens ha d'ocupar, que és el debat
sobre l'estat del Govern de les Illes Balears i, per tant, jo crec
que no encerten quan es dediquen a fer oposició a l'anterior
govern, crec que és un error per part seva, perquè, a més, fan
un flac favor també a la ciutadania. I en això, també ens
podríem centrar en aquelles coses que ens separen, i jo no les
vull defugir, vostès parlaven de matèria impositiva, la proposta
fiscal del Partit Popular i de MÉS per Mallorca són
diametralment oposades, jo no els proposaré un acord sobre
fiscalitat perquè és impossible que ens posem d'acord, perquè
vostès, en aquells imposts que han davallat, des de MÉS per
Mallorca estam convençuts que han beneficiat les persones que
menys necessiten d'aquesta ajuda, a aquelles persones amb més
capacitat econòmica. I amaguen les dades quan les publiquen.

Però, mirin, vostès em demanaven claredat, nosaltres
creiem que l'impost de successions és un impost clarament
redistributiu, que paguen aquelles persones que més tenen i que
beneficia, per tant, les persones que més necessiten a través de
la redistribució de la riquesa i dels serveis públics. I, per tant,
els ho dic clarament, quan tornem a governar, el recuperarem
perquè...

(Alguns aplaudiments)

... paguin aquelles persones que hereten quantitats indecents de
doblers, sense haver fet res per merèixer-los. I aquesta és la
proposta de MÉS per Mallorca, podem ser més clars, però,
sincerament, és difícil!

Pel que fa a territori, vostès saben que nosaltres consideram
que el Decret de mesures... o el Decret de simplificació
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administrativa ha servit bàsicament per fer una cosa que per a
nosaltres és vergonyosa, que no és legalitzar unes construccions
en rústic, és enriure’s a la cara de les persones que han complit
amb la legalitat urbanística durant tots aquests anys, és per a
això pel que ha servit aquest decret llei...

(Alguns aplaudiments)

..., un decret llei injustificadíssim, perquè aquestes
construccions, com vostès no es cansen de repetir, ja hi eren i
no corren risc de ser tomades perquè els ha prescrit el període
de restabliment de la legalitat urbanística, i vostès no han
volgut acudir al tràmit ordinari de legislació per part del
Govern, que és el del projecte de llei, perquè no trobaven un
jurista que els firmàs aquest projecte de llei, perquè no hi ha
Crist que el defensi.

I vostè em parlava de límits, i és una altra qüestió en la qual
tampoc no hem estat mai d'acord, i jo crec que en podem parlar
i segurament podrem trobar punts d'acord, però vostès han
avançat cap a la defensa dels límits al turisme, que no és el
discurs que han tengut sempre. I jo també vull recordar que
durant dècades ens han acusat de turismofòbics als qui en
aquell moment defensàvem de límits al turisme. Però
benvinguts siguin, en qualsevol dels casos, MÉS per Mallorca
ja no es troba en aquesta pantalla, no som a la pantalla de posar
límits, és que creiem que la situació del turisme ara és
d'autèntic col·lapse, i que, per tant, nosaltres defensam mesures
de decreixement, algunes de les quals ja vàrem pactar, com ha
dit el Sr. Negueruela, la passada legislatura, i moltes de les
quals encara ens queden per implementar i les seguirem
defensant amb la mateixa vehemència i amb la mateixa claredat
que com els he dit la resta de punts.

Però jo vull seguir sent propositiu, perquè crec que és
important i en el meu primer torn he deixat algunes de les
qüestions que consideram especialment importants sense
esmentar, i no ho vull deixar de banda. I, per exemple, a l'àmbit
de salut, vostès fan molta incidència en la captació de
professionals i posen l’accent en l’eliminació del requisit de
català, com si això hagués atret algun professional a l'àmbit de
la salut, quan vostès saben que això no ha tengut res a veure.
Les mesures vertaderament correctes, i que si no les haguessin
ajuntades a aquesta, haguéssim tengut el nostre suport, ha estat
la declaració de places de difícil cobertura i de reconèixer que
allò que dificulta que venguin professionals, precisament són
les condicions socioeconòmiques que es troben els
professionals quan vénen a les nostres illes, i el sobrecost que
suposa la insularitat i el cost d'accedir a l'habitatge. I això és el
que dificultava que venguessin professionals.

Perquè mai no hi ha hagut, i jo crec que cal incidir, mai no
hi ha hagut una plaça que no s'hagi cobert per mor del català,
mai en aquesta terra, mai, perquè la legislació preveia
precisament que quan hi hagués una plaça que no es pogués
cobrir quedàs absenta. I vostès ho saben perfectament, per tant,
això vostès ho varen treure per pura ideologia.

Però hi ha un problema major, i crec que la consellera n'és
conscient, i és que el ritme de captació de professionals que
mantenim no compensa el règim de jubilacions que tenim a
l'àmbit de la salut. I aquest és un problema estructural i que

requereix una mirada a molt llarg termini, perquè el problema
s'incrementarà amb el temps i s’ho trobarà el següent govern,
i després d’aquest s’ho trobarà l’altre govern. I si no posam
això com una màxima prioritat i només actuam en el curt
termini, ens equivocarem, i farem un flac favor. I, per tant, aquí
hi ha d'haver un gran pacte de com captam aquests
professionals a l'àmbit de la salut.

De la mateixa manera que vostès varen oferir aquest pacte
sobre la salut mental i que nosaltres vàrem agafar el guant, i
també els diem: creiem que no fan les coses en el sentit que les
haurien de fer, que la creació de la direcció general no és
suficient, que calen polítiques molt més actives i molt més
concretes i, en aquest sentit, cal crear una estructura d'atenció
psicològica per sota de la psiquiatria. I això passa
inajornablement per l'Atenció Primària, i necessitam -i ja els ho
hem dit diverses vegades, perquè hem estat els qui hem
quantificat el nombre de professionals, 370 psicòlegs d’Atenció
Primària. I el dèficit de professionals és una amenaça majúscula
i respecte d’això l’ib-salut fa un esforç que cal reconèixer, però
el canvi de model a l'Atenció Primària ha d'anar molt més enllà
i no ho veiem a l'actual projecte de les diferents gerències
insulars.

I amb els canvis de professionals i les demores en atenció
els pacients crònics veuen seriosament compromesa la seva
qualitat assistencial, la manca de recursos directes i la lentitud
dels circuits en l'atenció hospitalària afecten greument la
capacitat de resolució dels professionals d'Atenció Primària, la
càrrega burocràtica que sostenen, amb insuficient suport
administratiu i d'altres professionals sanitaris, entorpeix
greument la seva feina. I en aquest context, l'atenció
domiciliària es veu seriosament compromesa, i no parlem de
l'atenció comunitària a les activitats preventives. I aquestes són
les coses de les quals creiem que hem de parlar i no del renou
que alguns volen fer al voltant de la política. I no parl de ningú
de l'oposició.

També vull parlar de la Funció Pública, precisament, i no
exclusivament a l'àmbit de la salut. Va sortir publicat la
setmana passada: la meitat dels funcionaris de les Illes es
jubilaran en 10 anys. És que aquest és un problema de primer
ordre, i hauríem de planejar com aconseguirem cobrir totes
aquestes places. I quan vostès parlen del plus d'insularitat
respecte de la Policia Nacional o de la Guàrdia Civil, jo li dic:
i a la resta de funcionaris. I aquesta sí que és una qüestió que a
vostè li ateny, perquè Canàries no iguala el plus d'insularitat al
plus d'insularitat estatal, i nosaltres hauríem de ser els primers
a donar exemple i als nostres funcionaris pagar-los un plus
d'insularitat digne, i després reclamar a l'Estat que faci el propi
amb els seus funcionaris. I no córrer a arreglar el problema que
tenen els funcionaris estatals sense haver solucionat els
problemes que tenen els nostres propis funcionaris.

Respecte de l’educació, i essent molt breu, en el 0 a 3 anys
nosaltres hem aplaudit la gratuïtat, com ja vàrem aplaudir que
es començàs a la passada legislatura i ara que s'hagi estès, però
seguim criticant el mateix que vàrem criticar llavors, i en això
no ens poden negar la coherència, que és que els ajuntaments
segueixen sostenint la major part d'aquesta gratuïtat. I és més,
hem creat un problema des del moment en què donam la
gratuïtat i no la universalitat i, per tant, aquí fa falta un pla
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d'inversions que no podem posar damunt les esquenes dels
ajuntaments. I des del moment en què la Llei d'educació diu
que els 0-3 és una etapa educativa, aquest repte l’ha d'assumir
la Conselleria d'Educació i apostar per la pública, apostar per
la pública als 0-3 i a la resta de les etapes educatives. L’aposta
d’aquesta conselleria pel model concertat, és descaradíssima,
jo és que els demanaria que almanco dissimulassin un poc més
-em sap greu perquè el conseller no hi és-, però en qualsevol
cas per exemple, els hem de dir: som capaços de pactar amb el
conseller d'Educació el Pla d’nfraestructures, perquè, com dic
una cosa, i que no ens posarem d'acord, segurament, amb la
seva aposta per escola concertada, amb les infraestructures
estam trobant la porta oberta, i ell està trobant la porta de MÉS
per Mallorca per fer totes les propostes que a aquestes illes es
necessiten. 

De la mateixa manera en serveis socials vull dir-los que
nosaltres estam molt orgullosos d'haver creat la renda social
garantida, i no només estam orgullosos d'haver-la creat, sinó
que estam molt orgullosos de com la Sra. Santiago la va
executar, la va dur a terme i la va implementar; al cap i a la fi,
de com la va gestionar. Però creim que també hem de parlar de
millorar-la. I en aquest sentit, i agafant l'estela de la Sra.
Santiago i el seu equip, anuncii també que presentarem una
proposició de llei per incorporar un nou complement de renda
social, dirigida a pal·liar les dificultats d'accés i manteniment
a l'habitatge. 

Senyors i senyores diputats, des de MÉS per Mallorca,
encaram aquest curs polític assumint el difícil paper que ens ha
donat la ciutadania, que és un parlament en crisi. I si no
acceptam aquesta realitat, ens estarem equivocant, però dins
aquesta realitat, des de MÉS per Mallorca, assumim el repte i
vendrem a fer totes les propostes que creguem necessàries per
millorar la vida de les persones i reclamam del Govern i de la
resta de grups exactament el mateix. 

Per tant, no puc acabar sense fer-li una reflexió, Sra.
Prohens. Jo li vull demanar més respecte pel Parlament. L’abús
en aquest primer any, en aquests primers 15 mesos de la figura
del decret llei no ha estat de rebut ...

(Remor de veus)

... -sabia que es produiria aquesta remor de veus-, no em
venguin amb el que es va fer la passada legislatura, perquè
vostès, ...

(Continua la remor de veus)

... vostès, vostès aquí, exactament aquí mateix varen criticar
aquesta mesura i obvien en quin context es va fer el nombre de
decrets llei que es varen fer ...

(El Sr. Vicepresident primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Hauria d’anar acabant.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

I si en qualque moment es va abusar, vostès em deien, jo ho
critic i faig autocrítica que faci falta, però vostès no han estat
capaços de fer un projecte de llei en 15 mesos. Per tant, no em
venguin a dir que si la passada legislatura, per tant, jo, en
aquest sentit, sí que li demanaria més respecte i que es tramitin
de forma ordinària les iniciatives legislatives del Govern, com
toca tramitar-les, que és a través de la figura del projecte de
llei. 

Nosaltres farem el propi. Ja els hem anunciat totes les
proposicions de llei que MÉS per Mallorca, durem a aquest
hemicicle i per a les quals, en defensa de la ciutadania i fugint
del dogmatisme i dels deutes que cadascú tengui amb el seu
partit estatal, puguem arribar a acords, perquè hem de pensar en
les Illes Balears i, Sra. Presidenta, tots els pobles són millors si
cadascú pot fer els comptes a ca seva.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Ara començam el torn del Grup
Parlamentari Mixt, en primer lloc el Sr. Castells, per un temps
de cinc minuts. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta, gràcies per
les seves respostes, molt escarides pel que fa a MÉS per
Menorca, bé, ja ho entenc, tenim el pes que tenim, representem
el 18% dels electors de Menorca, també seria un tema ... bé,
que s'ha de tenir en compte també, no?

I no m'ha contestat, de fet, a la gran impugnació que he fet
d’aquest primer any de govern, que és això que he dit, aquest
gran defecte que les paraules vagin per una banda i els fets per
una altra. És que no només no ha contestat, sinó que ho ha
tornat a fer. Ha insistit en el mateix i el Sr. Sagreras igual, i en
l’exemple en què això és més emblemàtic és en l'eliminació
dels tipus de l'impost de successions. Vostè diu: perquè la gent
pugui conservar les seves cases. Això és fals. Vostès no han
baixat l'impost de successions perquè la gent pugui conservar
les seves cases. Això és fals, Sra. Presidenta, i vostè insisteix a
mentir. Perquè si vostès el que haguessin volgut és que la gent
conservés les seves cases, haguessin eliminat el primer tram i
haguessin mantingut els altres, el primer tram que era de l’1%
i haguessin mantingut els altres, que eren del 8% i cap amunt.

I vostès enganyen, fan trampes, perquè parlen dels milers de
persones que s'han estalviat ... Clar, clar que hi ha molts més
milers de persones que paguen poc que les que paguen molt,
clar!, és que el que hem de mirar no són els milers de persones
que s’han estalviat un duro, el que hem de mirar són els duros
que s'han estalviat poquíssimes persones. I vostè ve i em diu:
no, només 15 persones, 15 persones, declaraven herències per
sobre 1 milió d'euros a part que poso molt en dubte aquesta
dada -tal vegada és que ara la gent viu més, els va donar una
alegria tan gran que tal vegada viuen més i encara no s'han
mort, eh?-perquè l'any 2023, jo li vaig donar les dades, entre 2
i 3 milions d'euros, herències entre 2 i 3 milions d'euros les van
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declarar 36 persones. Clar, vostè em dirà el mateix argument:
només 36 persones, però és que aquestes36 persones pagaven
de mitjana 160.000 euros. Per tant, vostè no em digui que
aquesta reforma ha afavorit la gent que no podia conservar les
seves cases. No, aquesta reforma ha afavorit gent que, és a dir,
no que hagi rebut la seva riquesa dels seus pares, és que
segurament ja són dels besavis aquestes riqueses, perquè
aquests grans patrimonis es van perpetuant gràcies a aquestes
polítiques que no són redistributives, que són regressives.
Vostès han fet una reforma fiscal regressiva i, en aquest sentit,
és anticonstitucional, perquè la tributació ha de ser progressiva,
no regressiva. Vostès, no, vostès, no, els més rics s'han estalviat
molts més doblers i han deixat d’aportar a les arques públiques. 

Qui ho ha compensat? perquè, clar, vostès fan una política
expansiu en despesa, perquè hi ha molta més recaptació en
altres imposts que paga tothom, com l’IRPF on fan unes
deduccions absolutament minses i l’IVA. Per tant, el que
deixen de pagar aquests multimilionaris, ho pagam entre tots,
entre d'altres, aquests 10 o 20.000 que pagaven tan poc
d'impost de successions i que nosaltres estaríem d'acord que
paguessin zero. És a dir, quan vostè diu, vostès diguin aquí, sí,
ja ho han dit el Sr. Negueruela i el Sr. Apesteguia, nosaltres, sí
tornaríem a fer pagar als milionaris l'impost de successions,
potser estam d'acord que l’eliminaríem per al primer tram, però
evidentment, que el reintroduiríem perquè és un element
absolutament regressiu en la fiscalitat d’aquestes illes.

Per tant, doble llenguatge, queda totalment despullat, ja
entenc perquè no m'ha replicat. 

Aquest doble llenguatge també es veu amb el tema de la
limitació d'entrada de cotxes. Sra. Presidenta, a veure, vostè ve
aquí presentar-se com la gran paladina contra la massificació
esgrimint la limitació d'entrada de cotxes a Eivissa, i després,
quan jo li dic: i a Menorca, diu, ah, no, a Menorca, escolti, és
que cadascú que faci el que vulgui. Doncs llavors vostè no
digui que és la gran paladina contra la massificació, digui: no,
jo sóc la gran paladina que faci cadascú el que vulgui. I quan a
Menorca estiguem tan malament com a Eivissa, llavors es
penjarà la medalla que són ecologistes i que limiten l'entrada de
cotxes, si és que del que es tracta és que a Menorca no arribem
al punt de col·lapse que hi ha a Eivissa, Sra. Presidenta. Per
tant, jo li demanaria amb això molta més coherència i molta
més correspondència del que diu amb el que realment fa. 

I això em porta a parlar de Menorca, perquè aquest
problema del doble llenguatge es dóna al Govern de les Illes
Balears, però evidentment també es dóna al govern del consell
insular, on, per exemple, a la Menorca Talaiòtica, des que es
varen penjar la medalla de la feina que havia fet l'anterior
govern, no s'ha fet res. Tenim la Menorca Talaiòtica
absolutament aturada, només una cosa, l'única cosa que està
intentant fer és que la UNESCO permeti que es faci una
rotonda de doble nivell a menys de 100 metres d’unes navetes
que tenen més de 2.500 anys d’antiguitat. Aquesta és la seva
única preocupació per la carretera. 

I parlant de la carretera i parlant de la Menorca Talaiòtica,
Sra. Presidenta, vostè ahir va dir que bestrauria diners als
consells insulars per pagar les obres de la carretera. No,
bestreure, no, pagar-los, pagar-los, per tant, parlem clar, perquè

els diners que venien amb aquells convenis que jo vaig criticar
tant com vostès, que l'Estat hagués deixat de pagar,
evidentment s'han de pagar amb el factor d'insularitat i aquests
diners els tenen vostès i, per tant, ho hauran de pagar vostès.

Increment de l'impost de turisme sostenible, Sra. Presidenta,
el 10 de setembre, és a dir fa vint dies, a una moció en aquest
parlament que va presentar MÉS per Menorca, els proposava
rebaixar l'impost del turisme sostenible i vostè hi va votar en
contra; és a dir, veiem en miniatura el que ha estat el seu gran
canvi de discurs en 40 anys, ara en miniatura, en 20 dies, han
passat de dir, està votant en contra d'una moció per reduir
l'impost del turisme sostenible i ara el volen pujar.

Jo li faré només una última proposta, Sra. Presidenta, si vol
pujar l'impost del turisme sostenible -Sra. Presidenta, escolti’m,
ara que és important-, si vol incrementar l'impost de turisme
sostenible, per què ha de fer un decret llei el mes de febrer?
Faci-ho a la Llei de pressuposts, si vostè ja sap que el vol fer,
faci-ho a la Llei de pressuposts i deixi de fer decrets lleis, com
li deia el Sr. Apesteguia, que és una vulneració de les normes
de la separació de poders.

En definitiva, Sra. Presidenta, jo li deman menys doble
llenguatge, més anar a cara descoberta, no practicar la
hipocresia, diguem realment quines són les finalitats de les
nostres polítiques, que crec que serà la millor manera que vostè
tindrà per dignificar la política en aquestes illes.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Gómez, té la paraula. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sra. Prohens, li ho he dit abans i ho hem tornat a veure avui,
vostè no governa per al bé comú, no la mou l'interès general.
Intervenen el mercat, sí, és clar que intervenen, però a favor
dels tramposos, a favor dels qui tenen segrestades un terç de les
cases de Balears. Perquè sí, a les nostres illes una de cada tres
cases està buida i la tenen segrestada els rendistes, els
multipropietaris i els turistes. Ahir vam escoltar les seves
propostes i confirmen que vostè governa per a aquest 6% de
rendistes, d’arrendadors, i no per a la gran majoria de la
societat, que són persones llogateres o hipotecades, la força del
treball de les nostres illes. 

També vam confirmar amb preocupació que la seva
proposta estrella per solucionar la crisi de l'habitatge és
malbaratar cabals públics en acceptar pagar rendes
especulatives a propietaris privats i a empreses acaparadores
d'habitatge.

I, miri, Sra. Prohens, la diferència amb els pisos de
Metrovacesa, que m'ha tirat en cara, és que s’anaven a comprar,
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que anaven a passar a formar part del parc públic d'habitatge,
no pagar rendes a fons perdut a la part privada.

En el cas del seu Pla de Lloguer Segur, la propietat segueix
en mans privades i els omplen les butxaques, resulta que volen
pagar 87.000 euros a cada propietari, que per a 2.000 pisos són
174 milions. Quants pisos podria comprar amb 174 milions?

I, miri, i una cosa, no és ver que el lloguer turístic sigui de
las famílies, no, a Mallorca hi ha 16.698 anuncis d’Airbnb,
només un propietari, amb una llegida ràpida, ja té 821 anuncis,
i es disfressa com un particular que es diu James, James, que
els britànics i alemanys que vénen entenen que és un boy ben
proper; també un altre amb 307 habitatges, només una persona.
I a Menorca, per exemple, tenim 3.312 anuncis d’Airbnb i
només Villaplus en controla la 199; un tal Richard en té 37 i un
Joaquín, més espanyol, en té 34. Vull dir, no tothom, Sra.
Prohens, té una casa de l’àvia de la qual treu rendes per lloguer.

Per tant, quin problema té el seu programa de “Lloguer
Segur”? Que transfereixen rendes sense posar topall. Perquè,
és clar, vostè ha posat als API la condició de sanedrí i oblida el
conflicte d'interès, que qui fa feina per comissió no pot ser
l’àrbitre que fixi els preus, Sra. Prohens. I, a més, sens dubte,
provocaran l'augment de preus i més acaparament d'habitatge
en mans de grans tenidors. No es pot no posar topall al preu del
lloguer si el pensen pagar des del Govern, més valdria pagar
l'entrada i comprar pisos, que eixamplin la borsa d'habitatge
públic o, si més no, avalar el pagament i que, només en cas
d'impagament, s'activi la garantia. Optar per la fórmula que
vostè ha triat és seguir donant menjar al monstre que manlleva
les nostres vides.

I, Sra. Prohens, construir no solucionarà el problema,
construir ens tornarà dur al pelotazo urbanístic del Sr. Matas,
o a la bombolla i la crisi provocada per la Llei del sòl del Sr.
Aznar.

Duen més de 400 dies governant i no han fet res, i la seva
inacció, sumada a la del Partit Socialista a Madrid ens
condemna a la misèria.

I, bé, jo li faria algunes propostes avui mateix: aplicar la
Llei d'habitatge balear per expropiar l'ús dels 500 habitatges
buits de grans tenidors que hi ha el registre; aplicar la Llei
d'habitatge estatal per declarar Balears zona tensionada i topar
els preus dels lloguers; aplicar els preus referenciats de la Llei
estatal d'habitatge quan implementin el seu programa de
“Lloguer Segur”, programa que Podem, miri, Podem duia un
programa de lloguer segur al seu programa electoral, i li
donaríem suport, Sra. Prohens, si no jugués a pagar rendes
especulatives, d’acord?

Estarem vigilants amb el buidatge de cabals públics. La
seva proposta podria ser bona, Sra. Prohens, si topés el preu del
lloguer i, òbviament, no fes un transvasament de fons públics
en regalar doblers que no són seus.

I el mateix amb la immobiliària pública, també ens l'ha
copiada, però, és clar, la copia malament, ha tornat tergiversar
que beneficiï els de sempre.

També li demanam la limitació de la compra d'habitatge a
no residents; que es prohibeixi la compra d'habitatge per part
de fons voltors; que es posi un impost del 30% a la
compravenda quan tengui finalitats especulatives; que es limiti
la compra de segones residències; la prohibició del lloguer
turístic a pisos i a habitatges plurifamiliars i unifamiliars en
nuclis urbans quan encara, si hi ha llocs, que no està prohibida,
i fer acomplir aquesta prohibició; revisar les llicències vigents
del lloguer turístic, que no s'entén que siguin a perpetuïtat a un
moment com el que vivim; també la possibilitat de reconvertir
places turístiques obsoletes en nuclis urbans en habitatges de
protecció oficial, amb ajuda pública; invertir en diversificació
econòmica per acabar amb el monocultiu turístic i màxim
suport al sector primari i al producte local, si defensam les
cases per a qui hi viu també la terra per a qui la treballa, ja el
banc de terres, Sra. Prohens!; apostar fermament per la gratuïtat
del transport públic per alleujar les butxaques de la ciutadania;
millorar les condicions laborals dels treballadors i treballadores
del turisme.

I en matèria turística i de protecció del territori, estam en el
màxim històric de pressió humana a Balears, no podem seguir
així, ni un euro més, Sra. Prohens, del pressupost autonòmic
destinat a promoció turística. Volem limitar l'arribada de
creuers; volem limitar o prohibir l'arribada de jets privats;
limitar l'entrada de cotxes de lloguer; revocar l'amnistia en
rústic és un atemptat contra la nostra terra; i fer una vertadera
aposta pel cicle de l'aigua, que a Menorca no podem ser
Reserva de la Biosfera i tenir les platges tancades per
abocaments continus d'aigües fecals.

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

I ja per acabar, ahir, el dia de l'estat genocida, ahir, el dia
que l'estat genocida d’Israel envaïa el Liban, una invasió que ha
provocat la resposta delirant i l'escalada de la guerra, escoltem
de la seva boca la veu dels agressors. I jo, avui vull aquí dur la
del poble solidari amb les víctimes, que es manifesten als
carrers i clamen contra el genocidi que es comet, perquè no es
pot parlar d'entesa entre diferents sobre els cossos de 40.000
palestines i palestins.

I vull fer nostres els versos escrits per Lluís Llach al seu
àlbum Geografia a l'any 1988, que denunciava l’Apartheid, la
violència que avui ha esdevingut repugnant genocidi: 

“Dels teus camps del pell bruna t’arrabassen els arbres
com si així et desarrelessin el demà.
Els teus fills els soterren quan encara somriuen
esperant que així el teu ventre es torni un erm.

Quan et nafren els braços, l’odi esdevé feixisme
colpejats pels qui escarneixen llur passat.

Naixeran oliveres de destí mil·lenari...”

Visca la lluita del poble palestí! Gràcies. 
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(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sr. Sagreras, té la paraula. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Gràcies, president. Acaba aquest debat, jo crec que aquesta
vegada intentaré -el Sr. Negueruela se n’ha tornat anar-,
aquesta vegada intentaré ser breu. És que volia començar per
ell perquè ha tornat apel·lar a la inestabilitat, i jo entenc que li
costi sumar o comptar fins a 34, i volia començar per 3, 3
vegades que li roben la cartera: la primera vegada, quan la
presidenta va dur la iniciativa de convocar la Mesa per la
sostenibilitat turística; la segona vegada, ahir, amb l’anunci que
ells no havien fet cap vegada del tren de Llucmajor; i la tercera
vegada comptarem fins a 3, a veure si així comencen a aprendre
a comptar, avui, quan la presidenta ha anunciat que apujarà
l’ecotaxa els mesos de màxima ocupació turística.

(Alguns aplaudiments)

I, mirin, per intentar-ho dir de manera seriosa, jo fa cinc
anys que som diputat d'aquesta cambra i, francament, aquesta
vegada ha estat l'any que hem viscut el debat de política general
de la comunitat on ha estat tant i més evident la victòria de la
presidenta del Govern sobre el que avui es presentava com a
alternativa, com a portaveu del principal partit de l'oposició.

(Alguns aplaudiments i remor de veus) 

Tan malament ho han de tenir que, entre altres coses, se’n
van per no escoltar-nos, hem hagut d'escoltar malabarismes
dialèctics per dir-nos als portaveus o als  diputats que seiem
aquí, per una banda, xenòfobs, només perquè posam un dels
principals problemes que tenim els ciutadans de les Illes
Balears damunt la taula, que és la màxima preocupació que
tenim per la immigració il·legal, i l'altre malabarisme, que jo
crec que no treu cap enlloc, que hem hagut d'escoltar, és que
han mirat de moure paraules per no haver-ho de dir, però han
dit als diputats de la bancada de la dreta “bufons”. I jo crec que
he de contestar, crec que el “bufó” li falta a aquella dona que
se’n va anar corrent quan va perdre les eleccions cap a Madrid,
que és a la corte de Madrid, a aquesta dona li fa molta falta el
“bufó” que encara té per aquí, per les Illes Balears.

(Alguns aplaudiments) 

S'ha perdut -s'ha perdut-, Sr. Pons, li parlaré a vostè perquè
el Sr. Negueruela no ho és i les seves cares, les cares de la
bancada ho diuen tot, la darrera oportunitat. Ja els havia passat
el tren a la primera intervenció i a la segona els ha tornat a
passar el tren, ni autocrítica ni propostes. Avui s'ha demostrat
que el Partit Socialista necessita un altre líder de l'oposició i, de
qualque manera, avui entenem una miqueta més aquelles
colzades, perquè ells es fiquen amb la crisi interna que té VOX,
però la veritat és que tots sabem d’aquelles colzades entre
Virgilio, Catalina i Alfonso, i jo crec que el Partit Socialista

mira les teulades dels altres, però són ells els que no hi poden
estar de goteres.

(Remor de veus) 

Per altra banda, ahir, davant la primera intervenció de la
Sra. Prohens va sortir de las catacumbas una piulada d'una
persona que no és aquí dins, que intentava dir a veure per què
la Sra. Prohens no havia parlat d’habitatge ni de massificació
turística. Jo crec que... esper que a l’altra piulada d'avui es
demani al seu portaveu a veure per què, davant les propostes
que ha fet avui una altra vegada la Sra. Prohens, per cercar
aquest equilibri entre la saturació turística i els residents de les
Illes Balears, als cinc minuts ja han vengut ells al faristol per
oposar-se a les mesures que hem proposat i que ells ahir, a la
roda de premsa, varen exigir que avui nosaltres anunciàssim.
Ahir us ho demanen, vostè avui ho anuncia i ells diuen que hi
votaran en contra.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

I reivindicant la Sra. Armengol, el Sr. Negueruela s'ha
referit com “lo de Armengol” al tren, a l’habitatge i la gestió
turística. “Lo de Armengol”, en tot cas, serà el no-tren, perquè
no n'han fet ni un pam ni un metre en vuit anys, el no vivienda,
perquè en vuit anys s'ha encarit a les Illes Balears més que a
cap altra comunitat autònoma d'Espanya el preu del lloguer i el
preu de la venda, i la no gestión turística, quan varen
augmentar amb ells 110.000 places o no han perseguit les
places de lloguer o s’oposen a la Mesa per la sostenibilitat i
estan totalment gelosos, que va proposar la Sra. Prohens, o avui
també s'han oposat a l'ecotaxa. 

Jo crec, senyors diputats, que el que és de Armengol, lo de
Armengol són més les copes al Bar Hat, el caso “Puertos” o el
cas “Mascaretes”.

(Alguns aplaudiments i remor de veus) 

I jo crec que hauria d'haver aprofitat l’esquerra no només
per dir que s'oposaven a les mesures que ha anunciat la Sra.
Prohens, i jo demanaria un canvi d'actitud perquè, com es
poden oposar en aquests moments a la pujada de l'impost
turístic el juny, el juliol o l’agost? Com es poden oposar els del
Partit Socialista que els ciutadans de les Illes Balears no
haguem de pagar l'ecotaxa quan fem turisme o quan anam a un
hotel dins la nostra mateixa comunitat...

(Remor de veus)

..., com s’hi oposa el Partit Socialista a aquestes mesures, que
quan un mallorquí se’n va a Eivissa...

(Remor de veus)

... es vegi sense necessitat? Com es pot oposar el Partit
Socialista, després d’haver dit qualque vegada, quan eren a
l'oposició, que no hi hagi més places turístiques dins edificis
plurifamiliars? O, com es pot oposar el Partit Socialista que
s'augmenti el cànon de l'aigua als grans consumidors? Jo crec
que han fet molta via a anunciar-ho, o que baixi el cànon de
l'aigua als consumidors més petits.
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Jo crec que reconèixer aquestes mesures proposades en el
darrer debat hagués estat una mínima -una mínima- sortida
digna del portaveu socialista a aquest desastre de debat de la
comunitat, en el qual ha perdut el lideratge de l’oposició i l’ha
guanyat avui el Sr. Apesteguia.

(Algunes rialles)

No m'estranya tampoc que s'oposi a aquestes mesures en
relació amb l'ecotaxa qui, en aplicar l’ecotaxa, la destinava a
concerts d’Els 40 Principales o a la compra de patinets
elèctrics.

(Alguns aplaudiments) 

Tampoc no ens ha contestat el Partit Socialista si està
d'acord amb el que diuen els seus de Madrid, que si nosaltres
abaixam els imposts als ciutadans de les Illes Balears no ens
mereixem tenir un finançament millor. Tampoc no ha contestat
el portaveu del Partit Socialista si està d'acord amb el que diu
la ministra d’Hisenda, que si nosaltres no donam suport a la
seva senda del dèficit, quan ells en la vida no han donat suport
al nostre sostre de despesa, ens mereixem a les Illes Balears
tenir menys recursos. Tampoc no ha contestat el portaveu del
Partit Socialista si està d'acord amb el que diu la ministra
d'Habitatge, que si no aplicam les polítiques fracassades
d'habitatge de l'esquerra, no arribin recursos per dur a terme des
de les Illes Balears polítiques d'habitatge. 

En definitiva, jo crec que vostè ha tornat perdre la darrera
oportunitat, el darrer tren de tots que passava, Sr. Negueruela,
per fer una mica d'oposició digna.

I, Sr. Apesteguia, la seva darrera intervenció m'ha semblat
una miqueta més crítica contra nosaltres del que nosaltres
havíem fet a la primera, Sr. Apesteguia.

(Remor de veus i algunes rialles)

Vostè ha acusat el Partit Popular de fer oposició a l'oposició
durant aquest debat, jo crec que ens hem centrat durant aquest
debat, sobretot -sobretot-, parl més pel Govern que per aquest
portaveu, eh?,...

(Remor de veus)

... parl més pel Govern, en repetir durant una hora i mitja les
mesures que ha dut a terme de manera frenètica el Govern de
les Illes Balears, i anuncis, els anuncis que ha fet són de calat,
Sr. Apesteguia,...

(Remor de veus)

... anunciar el tren de Llucmajor o anunciar una pujada de
l'ecotaxa crec que no és fer oposició a l’oposició. De fet, diria
que qualcuna d'aquestes mesures és més aproximar-se, de
qualque manera, a propostes que vostè a qualque moment havia
posat damunt la taula. 

I el darrer, Sr. Apesteguia, que no entenc, maldament cregui
que vostè ja és el líder de l’oposició, que ens pugui retreure,
vostè que ha format part d'un govern d'esquerres..., bé, vostè no

en formava part, i és ver que ha fet autocrítica, que nosaltres
anem a cop de decret, vostè sap qui va ser el campió o la
campiona del món del decret legislatiu?...

(Remor de veus)

... La campiona dels decrets va ser la Sra. Armengol.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Para concluir el debate, tiene la palabra la
Sra. Presidenta del Govern, por cincuenta minutos.

(Alguns aplaudiments) 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, senyores i senyors diputats. En primer lloc, ara que
ja acaba aquest debat, aquest primer debat de política
autonòmica d'aquesta legislatura, vull agrair a tots els portaveus
les seves aportacions, especialment als portaveus que han fet
aportacions, per tant, els vull agrair a tots que, des de la seva
ideologia, que representant els seus votants hagin vengut aquí
amb unes aportacions clares i concretes.

I crec que tots podem coincidir, més o manco, jo és amb la
fotografia que me’n vaig d’aquest debat, en quin és l'estat de
l'autonomia, per això és el sentit d’aquest debat, quins són els
principals problemes i els reptes que tenim, podem divergir i
divergirem en la manera de com a assolir-los, però jo també
estic convençuda que hi haurà punts on ens podrem posar
d'acord. I crec que això és un bon punt de partida per encetar el
segon any de legislatura.

Em deia el Sr. Castells que jo sóc la gran paladina, no, jo
no intent ser paladina absolutament de res, crec que he estat
molt sincera amb tots vostès durant tots aquests dos dies de
debat i sobretot amb els ciutadans que ens escolten i als quals
representam, nosaltres no ho hem solucionat tot en un any, ni
ho solucionarem tot el segon any de legislatura, crec que les
mesures que hem posat en marxa són encertades, que n’hi ha
que tenen un efecte més directe en els ciutadans, hem pogut
parlar de la rebaixa d'imposts, hem pogut parlar de la gratuïtat,
de la reducció de llistes d'espera, hem pogut parlar de nous
drets assolits des d’Afers Socials, hem pogut parlar de moltes
coses que ja tenen un efecte real en els ciutadans, que hi estaran
d'acord o no, però els grans reptes, la complexitat dels grans
reptes no té solucions senzilles, dir que els grans reptes tenen
solucions senzilles és el que fan els moviments o les polítiques
populistes, i jo en defuig com d’aigua calenta. 

Per tant, crec que sí hi ha una diferència entre els debats
anteriors i la manera de governar anterior i em diuen que no
m'hi he de referir, però tots assumim una herència i tots tenim
un punt de partida, que no és el que ens hagués agradat, que no
és l’ideal dels nostres ideals, sinó que és així com assumim els
problemes. I això que jo, quan vaig iniciar, i vostès hi eren, la
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Mesa del pacte social i polític per a la sostenibilitat ho vaig dir,
i avui ho torn dir, que això no va de cercar culpables, però sí
que he de poder contestar sobre quina és la situació de partida
quan jo i el meu govern assumim el mandat de les urnes de
governar aquestes illes.

Però els ho deia, amb una diferència: abans, a la legislatura
passada, a les dues legislatures passades, sobretot a la darrera,
els grans problemes i els grans reptes d'aquesta comunitat
s'amagaven dins un calaix o es negaven. Per exemple, la
saturació, que avui se n’ha parlat tant, segons el conseller de
Turisme d'aquell govern anterior, era una “sensació”; els
problemes d’aigua, de fuites d’aigua, he sentit dir aquí, a aquest
parlament, que eren culpa dels ajuntaments i, per tant, el
Govern se’n rentava les mans. Hem vist com el tema..., com
anava una consellera de Salut a Eivissa, a Can Misses, mentre
hi havia manifestacions setmanals de pacients, i deia que això
no era real, que el sistema sanitari, que la salut pública a
Eivissa estava tot perfecte i que no hi havia cap problema.

No, jo no crec que això sigui la manera d'afrontar els reptes.
Jo, aquest any, he posat tots els problemes que tenim, que hi ha
en aquesta comunitat autònoma, els he tret damunt la taula, no
estan tots solucionats, ni molt manco, però estan tots damunt la
taula. Jo no neg que encara hi ha persones que esperen massa
per ser ateses per un metge, no ho neg, però hem reduït les
llistes d’espera.

Jo no neg que el problema de l’habitatge ens lleva el son a
tots, no ho neg, però en parl, no l’amag.

I jo no neg que la saturació requereix mesures valentes, no
ho neg, i estic disposada a prendre-les i a liderar-les.

Per tant, crec que el reconeixement dels problemes és el
primer punt per solucionar-los, i parlar als ciutadans com adults
i no venir aquí a enganar-los, perquè una escolta les no-
propostes del principal partit de l'oposició, que crec que ens ha
de dur a reflexionar a tots, no és que no hi hagi alternativa, és
que no hi ha propostes, és que en dues intervencions no hi ha
hagut cap proposta del Partit Socialista avui, jo crec que és
inaudit. Jo duc molts debats de política general, jo he estat
portaveu, com saben, a l’oposició, i jo no havia vist mai un
debat sense propostes del principal partit de l’oposició.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

La Sra. Gómez, que és una diputada tota sola, que li vull
agrair, perquè sé que ha fet un esforç ingent per presentar el
diagnòstic a totes les meses de les quals forma part, i li vull
agrair, ha vengut aquí, tenia tres minuts, i ha fet una bateria de
propostes, les quals evidentment no compartim -per ventura
qualcuna sí, per ventura qualcuna..., podem parlar de totes sens
dubte, podem parlar de totes-, però vostè ha vengut aquí i ha fet
propostes.

La Sra. Cañadas, a la qual han menyspreat, han..., de tot, ha
pujat aquí damunt en les seves dues intervencions amb
propostes. I el mateix que li deia a la Sra. Gómez...

(Alguns aplaudiments)

... aquí, probablement, en compartirem moltes més que amb la
Sra. Gómez, però n'hi haurà que no compartirem, i no passa
absolutament res. Però ha vengut la Sra. Cañadas aquí, com ha
vengut la Sra. Gómez, el Sr. Castells, el Sr. Apesteguia i han
dit: així és com veiem nosaltres la situació de les Illes Balears,
aquest és el nostre diagnòstic i, en consonància amb el partit
polític al qual representam, aquestes són les nostres receptes,
dins un ambient de normalitat democràtica total i absolut. 

I jo crec que el partit, que el principal partit de l'oposició,
hagi renunciat a fer propostes, hagi desconnectat de la situació
del carrer, crec que no és bo tampoc per a la normalitat
democràtica de les institucions. És que a mi m'hagués agradat
poder confrontar propostes, i no hi han estat, ni una en dues
intervencions. De ver que crec que és una cosa inèdita.

I, a més, ha pujat aquí i ha dit: no, no. No sap encara -
perquè, evidentment, no hi ha temps ni per explicar-ho i
perquè, a més, he dit que ho vull parlar amb tots-, com serà
aquesta pujada de l'impost de turisme sostenible, però ja ha dit
no, ja ha dit no, i me la demanava ahir.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

No sap com serà la deducció fiscal per a residents, però ja
ha dit no que el residents es puguin deduir, al tram autonòmic
de l’IRPF, l’impost de turisme sostenible. Crec, sincerament,
que ha empobrit molt aquest debat, crec que ha empobrit
moltíssim aquest debat. Llavors s’ha d’anar al que s’ha d’anar
i crec que és trist.

I jo li vull dir, Sr. Negueruela, amb tot el respecte, un dicho,
una frase, un refrany, que és molt nostre, molt d’aquestes illes:
vostè -vostè-, només se’n recorda de Santa Bàrbara quan trona.
Vostè ha vengut aquí a criticar la saturació amb les seves lleis,
les lleis que hi ha en vigor són les seves lleis, vostè ha vengut
aquí a criticar la macrogranja de Sineu, amb la seva llei, amb
la seva llei, Sr. Negueruela.

(Alguns aplaudiments)

Vostè ve aquí i critica que es facin habitatges per a rics i
que els no residents comprin habitatges i que hi hagi només
habitatges de luxe, amb les seves lleis, Sr. Negueruela. És que
tot això és el resultat encara de les seves lleis. Jo confii,
evidentment, que després de la legislatura hi hagi els resultats
de les nostres polítiques, però en aquests moments són els de
les seves lleis, Sr. Negueruela. 

I vostè, i ho ha fet, a més, cada pic que ha parlat amb mi, i
em diu que podem pactar, avui directament m’ha dit que no hi
ha pacte. Molt bé, me’n faig càrrec. Però cada pic, cada pic que
m'ha ofert un pacte em posa unes condicions molt clares,...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... el seu programa de govern. Vol dir, per pactar jo he de fer el
que duen ells en el seu programa de govern. I això no només
seria trair el meu partit polític o la meva ideologia, seria trair
els votants d'aquestes illes, vol dir, els ciutadans d'aquestes
illes, dia 28 de maig, varen dir que no en volien més de les
seves receptes, que no en volien més de la seva manera de fer
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política, que no en volien més de les seves formes, Sr.
Negueruela, no me’n faci parlar, no en volien més de la seva
forma de fer política. I vostè, en lloc de fer autocrítica i dir:
com que a nosaltres això no ens va funcionar, proposam unes
altres coses o donam suport a qui intenta fer unes altres coses,
pugen i diuen no, sense haver-ho estudiat, no, no.

Es veu que, permeti’m la broma, el WhatsApp ha estat
ràpid, no, no, ja està..., per tant... 

(Alguns aplaudiments)

I de veres crec que no és bo, perquè quan vostès, o la Sra.
Cristina Gómez, de Podemos, o quan els representants de MÉS
em parlen d'habitatge i em posen mesures que sabem que o no
han anat bé a altres llocs o fins i tot han fracassat aquí; la
senyora de Podemos, Sra. Gómez, perdó, em deia: les mesures
dels grans tenidors; és que en varen aconseguir 10 de pisos. Vol
dir que aquestes mesures ja ho varen provar, ja ho varen provar
i no va anar bé, 14, d’acord, 14, m'he equivocat, perdó. No
varen anar bé, les mesures de limitació de preus d'habitatge, jo
llegia una notícia fa un parell de dies de Bilbao, del País Basc,
de com s’ha contingut l’oferta disponible en el mercat de
lloguer, hi ha manco oferta disponible en el mercat de lloguer.
Per tant, no és la solució.

I el que jo els deman és que no ens facin o no ens proposin
mesures que només defensen per ideologia, perquè no les
defensen pels resultats, i que no ens facin travelar aquí on ja
vostès han travelat una i una altra vegada i, per això, tenim
aquests resultats.

Al Sr. Negueruela sí que hi ha una cosa que li vull contestar
perquè m'ha semblat molt greu, vostè ha dit que per a nosaltres
els immigrants són mercaderies...

(Remor de veus)

..., però ha dit que venien els immigrants a fer feina i que per a
nosaltres aquesta gent eren... sí...

(Remor de veus)

..., sí; sabeu què són mercaderies, Sr. Negueruela? El
repartiment d'immigrants que es fa des de Madrid sense tenir en
compte la capacitat dels consells per poder-los rebre amb
condicions de dignitat, Sr. Negueruela...

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

..., això és tractar les persones com a mercaderies. I vostè m'ha
dit: n'hi ha molts...

(Remor de veus9

... i vostè m'ha dit, vostè m'ha dit: n'hi ha molts que vénen a fer
feina, n'hi ha molts que vénen a fer feina. Què passa amb els
immigrants que vénen a fer feina? Que es troben un Servei
d'Estrangeria totalment desmantellat, amb una màfia per vendre
les hores per anar al Servei d'Estrangeria, i el delegat del
Govern no en diu ni mu, això és el que passa amb els que volen
regular els seus permisos d'estrangeria.

(Alguns aplaudiments)

Hi ha una altra cosa en la qual apel a la responsabilitat de
MÉS per Mallorca, de MÉS per Menorca, en el seu sentit
autonomista, n’hi ha que volen ser federalistes i a ca nostra
sempre m'han ensenyat que primer sumar i després multiplicar,
i és que aquests que volen ser federalistes no són ni
autonomistes a dia d’avui. Els principals enemics de l'Estatut
d'Autonomia de les Illes Balears, que alguns dirien: VOX,
VOX, que no creen en las autonomías, és el Partit Socialista.
En aquest moment, el principal enemic del nostre Estatut
d'Autonomia és el Partit Socialista, que consent com des del
Govern d'Espanya s’amenaça l’autonomia d'aquestes illes per
no votar a favor de les seves polítiques. 

(Alguns aplaudiments)

És un atac sense precedents al nostre Estatut d'Autonomia,
sense precedents: que si no s'aplica la Llei d'habitatge, no ens
enviaran els recursos que mereixem; que si no votam a favor de
la senda de dèficit, no ens enviaran els recursos. I jo apel de
veres a la responsabilitat del Sr. Castells i del Sr. Apesteguia:
vostès, això, amb un president del Partit Popular, no ho
haguessin consentit, vostès no haguessin consentit mai que
Mariano Rajoy amenaçàs els ciutadans d'aquestes illes si no
votaven les seves polítiques, mai. 

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Hi ha una altra cosa que és molt greu també, aquí se m'ha
parlat, quan parlam de finançament, que ja vaig explicar ahir
quins eren els posicionaments i que en compartesc alguns amb
el Sr. Apesteguia, amb el Sr. Negueruela no ho sé, perquè
tampoc no ha parlat, sorprenentment, del sistema de
finançament en aquest debat, però hi ha una cosa que ha passat
les darreres setmanes que a mi em sembla gravíssima: hi va
haver un pacte social i polític, i jo era a l'oposició en aquells
moments, el meu partit érem a l’oposició, per defensar el règim
especial, per defensar el REB, i vàrem anar tots a una -i no era
jo la presidenta, era a l'anterior legislatura- i crec que va ser un
èxit col·lectiu, de veres, de tots. I que tots hi vàrem fer
aportacions, el Sr. Costa, que, com saben, és expert en
finançament, hi va fer les seves aportacions, el Cercle
d'Economia, que va liderar també aquest debat, i es va fer un
front comú i un èxit col·lectiu. I crec que és la manera de
procedir, però quan jo sent que es compara, des del Govern
d'Espanya, el concert econòmic de Catalunya amb el règim
fiscal i que se’ns diu que nosaltres no podem criticar el concert
econòmic perquè tenim un règim fiscal, i no aixeca la veu ningú
del Partit Socialista, s'està insultant tot aquest front comú que
es va formar en aquestes illes, s'està insultant tota la societat
civil i tots els partits que, per una vegada, vàrem deixar les
nostres diferències ideològiques per remar junts per defensar
una cosa que era bona per a aquestes illes.

Quan no surt ningú del Partit Socialista i diu no, el règim
especial i el concert econòmic no tenen res a veure. El règim
especial és, pel fet insular, reconegut a la Constitució com a fet
diferencial. Quan no surt aquesta veu del Partit Socialista, el
Partit Socialista insulta aquell front comú, i jo crec que s'ha de
dir clar. I quan surt aquí i diu: donau gràcies, que teniu un
factor d'insularitat, s'insulta aquell front comú, perquè va ser un
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èxit col·lectiu de tots. I ens trobàvem a aquelles taules i fèiem
aportacions i fèiem feina i donàvem suport a la presidenta del
Govern quan se n'anava a Madrid. 

I jo ara faré el mateix, jo em veig, encara no sé quant, no
m'han citada, amb el president del Govern, Pedro Sánchez, i
evidentment citaré la societat civil i, evidentment, l’escoltaré
per anar a parlar amb el president del Govern. També els ho
dic: jo, a diferència de la resta de presidents, ja m'hi vaig veure
aquest estiu, i vàrem parlar de coses concretes, del mes de
juliol a ara no s'ha produït cap de les coses concretes de què
vàrem parlar. Jo amb el president del Govern vaig defensar
coses concretes per a aquestes illes, i no he vist cap avanç ni
un. Però jo, evidentment, aniré a parlar amb el president del
Govern i, evidentment, escoltaré tota la societat civil, tots els
agents socials abans d'anar a parlar amb el president del
Govern.

I a MÉS per Menorca li volia contestar una coseta també,
perquè ha dit que el Govern de les Illes Balears no ha de
bestreure els doblers per a la carretera general, sinó que l'ha de
pagar. No, Sr. Castells, l’ha de pagar Sánchez, l'ha de pagar el
Govern d'Espanya la carretera general!

(Alguns aplaudiments)

I nosaltres bestraiem els doblers al Consell de Menorca,
d'Eivissa o de Mallorca, però seguim reclamant a Madrid...

(Remor de veus)

... Jo no vull renunciar als doblers del conveni de carreteres,
com la resta de comunitats autònomes no renuncien a les seves
infraestructures. Per tant, no, aquests doblers els bestraiem
perquè els ciutadans de Menorca no poden estar 10 anys més
esperant que s'acabi la carretera general, o els d'Eivissa. Per
tant, nosaltres bestraiem els doblers, però els doblers d'on han
de sortir és del Govern d'Espanya. 

A la portaveu de VOX li vull agrair, ho he fet abans, les
seves propostes, ho deia abans, n’ha fetes, no sé quantes n'ha
fetes, però només que n’hagués feta una, hagués estat una més
que el Partit Socialista, per tant, enhorabona també per venir
aquí amb totes les seves propostes. M’han agradat especialment
totes les que fan referència a aigua, crec que podem parlar
d'aigua, crec que ens hem de posar d'acord perquè aquesta
sigui, m'ho ha sentit dir altres vegades, la legislatura de l'aigua.
Tenim per primera vegada un fons finalista destinat a aigua,
una conselleria destinada a la gestió del cicle de l'aigua. Els
tràmits són molt més lents del que ens agradaria a nosaltres,
però segur que també per aquí podem millorar. 

I gràcies també pel tarannà, per seguir aportant al canvi, jo
ho he dit sempre, i em demanen... m'han demanat: la presidenta
no ha dit com governarà; com he governat aquest any, pactant
cada mesura i tenint en compte, des del respecte mutu amb la
seva formació, que som dues formacions polítiques diferents,
amb posicionaments ideològics diferents, legítims els seus,
legítims els nostres, i que jo sempre..., i vostès ho saben,
sempre he respectat els seus votants i he demanat respecte
també per als votants del Partit Popular i per ser la primera
força en aquest parlament. Per tant, m'alegr que segueixin

sumant a aquest canvi, aportant a aquest canvi perquè,
evidentment, encara queden moltes coses per fer.

Al portaveu de MÉS que ha fet..., Sr. Apesteguia,
l'aportació del tema... de la gran jubilació, és un tema que tenim
en aquests moments, parlam ja amb els sindicats, tenim
diferents propostes damunt la taula i sabem que és un tema que
és preocupant també per a la Funció Pública que, al final, els
treballadors públics són els garants de poder executar totes
aquestes polítiques que s'aproven dins aquesta cambra. 

I abans se m'ha oblidat, he de dir-li..., vostè em proposava
més propostes d’autogovern, sap que en el tema del Síndic de
Greuges també ens hi trobarà, que hi podem fer feina, que crec
que és un desenvolupament que, a diferència d'altres òrgans que
es varen inventar i que no eren dins l'Estatut d'Autonomia, el
Síndic de Greuges sí era dins l'Estatut d'Autonomia. Crec que
tenim camí per poder arribar a un acord i poder-lo
desenvolupar. 

I després deia abans, també a la seva primera intervenció,
em parlava de l'impost de turisme sostenible perquè els
ajuntaments també puguin decidir -em sembla que ho deia així-
esbucar edificis o poder..., bé, donar un altre ús a aquests
edificis. Jo li dic que ja ho hem fet, tant amb fons europeus,
com també ho farem amb ITS, tenim diferents hotels obsolets
que directament el que ens han demanat els ajuntaments,
perquè haguessin pogut dir que els necessitaven per fer
equipament, ha estat esbucar-los. Per tant, aquest govern, sí,
esbucarem hotels obsolets per fer zones verdes, zones
d'esponjament i zones per recuperar per als residents.

(Alguns aplaudiments)

Em parlava de la salut mental, la salut mental és prioritària
per a aquest govern, crec que és prioritària per a tots, perquè
crec que és un tema també que ens interpel·la a tots. Jo crec
que quan veiem l’índex de suïcidi o de temptatives de suïcidi,
és una cosa que ens esgarrifa i que ens toca a tots, i,
evidentment, la solució és la que vostè ha dit. Nosaltres n’hem
posades dues damunt la taula: primer, a través de la Direcció
General de Salut Mental s'han incrementat un 70% els recursos
disponibles a la passada legislatura en salut mental. Hi haurà el
nou pla de salut mental, que es presentarà també aviat, la nova
estratègia, perdó, de salut mental. I hem començat amb una
mesura pionera a tota Espanya de la qual n’estic molt contenta,
que són els psicòlegs als centres educatius, podran discutir si
són més, si són manco, però tenim el primer curs amb psicòlegs
als centres educatius. La salut mental i el benestar emocional de
la població infantojuvenil és un tema cabdal.

També els anuncii que fem feina i tenim ja pràcticament
elaborada una llei d'addiccions, jo ahir parlava d'educació, jo
ahir parlava d'exposició a les pantalles, podem parlar de noves
addiccions, podem parlar de noves substàncies, de begudes
energètiques, de noves substàncies que estan molt a prop i molt
a l’abast dels nostres joves. I jo no som, com moltes persones
de les que asseiem aquí, no som... no estam desconnectades de
la preocupació de les famílies, per tant, també s'acaba
d'elaborar aquesta llei d'addiccions que, al final, addiccions i
salut mental també tenen uns punts en comú.
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I, com saben, dissabte passat varen sortir les primeres
places dels 10 psicòlegs per a centres d'atenció primària. Sabem
que són insuficients i vostès em parlen de 300, és que no n'hi
havia cap. Per tant, el més important és fer passes cap
endavant, tenim ara aquesta convocatòria de 10 nous psicòlegs
als centres d'atenció primària. Estam també..., i la consellera
visita, com ha fet el conseller d'Educació, tots els centres
d'atenció primària, també per un tema d'ubicació, per un tema
d'espai, de cada vegada hi ha més professionals i més
especialitats als centres d'atenció primària, tenim un problema
real també d’ubicació de tots aquests professionals, però també
ho fa la consellera.

I després, Sr. Apesteguia, he de dir-los: vostès tenen un
diputat a Madrid, que havia de ser clau per a moltes coses,
diguin-ho al Sr. Vidal, diguin al Sr. Vidal que ens posin els
doblers per al tren de Llevant si volen el tren de Llevant,...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... que ens posin els doblers per al tren de Llevant si volen el
tren de Llevant.

Ara..., no he dut les dades, no he dut les dades, però ho vaig
dir ahir: jo no renuncii a cap dels tres projectes, nosaltres hem
pres la decisió de començar pel tren de Palma a Llucmajor,
sobretot per la cohesió també d'aquests barris de Palma, per les
comunicacions amb l’aeroport i pel nombre de demandes. Jo
ahir parlava dels milions de passatgers que hi ha en aquesta
ruta, i la de Llevant, jo me la vaig mirar ahir i eren uns 800.000
demandants actuals, és ver que hi hem d'afegir les bifurcacions
que hi pugui haver, però actualment parlam de 800.000
demandants. Per tant, quan..., nosaltres no tenim els doblers de
Madrid i amb els doblers que tenim hem hagut de decidir, hem
decidit per aquest que creiem..., que creiem no, que és on hi ha
més demandants i que ajudarà més a alleujar tots aquests
embussos d'entrada a Palma, amb una via que està totalment
col·lapsada. 

Però jo no renuncii al tren de Llevant, vostè digui al Sr.
Vidal que aconsegueixi els doblers per al tren de Llevant i aquí
ens posam a fer feina també amb el projecte del tren de
Llevant.

(Alguns aplaudiments)

I em tornen dir que jo no he parlat de treball, i jo crec que
podem fer també..., és a dir, aquí hi ha hagut les meses de
diàleg social amb total normalitat i amb total tranquil·litat entre
sindicats i patronals, hi ha hagut acord, per exemple, quan
parlam de petit comerç i grans superfícies en el tema dels dies
festius, també un acord sense cap problema. És clar, alguns,
com ha dit molt bé el Sr. Sagreras, alguns intentaven encendre
-encendre- qualsevol fogueró i no ha pres, no ha pres, i us
assegur que n’hi han intentat posar de foc, perquè tot se sap,
però no ha anat bé. Dins els estudis de càrrega de les cambreres
de pis s'han tret les convocatòries ja, les fan sindicats i
patronals, hi ha hagut la primera mesa de seguiment d'aquests
estudis de càrrega que ha començat aquest estiu entre sindicats
i patronals amb total normalitat. Des del SOIB, a més, que es
fa tota la volta al SOIB, jo crec que hi ha una cosa molt
important que també...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... -no em faci parlar dels treballadors del SOIB, Sr.
Negueruela-,...

(Algunes rialles i remor de veus)

..., sí, idò en parlarem. Vostè sap com tenia els treballadors del
SOIB en una situació d’irregularitat, amb pròrrogues a causa
d’una situació de l'època de la COVID i amb unes pròrrogues
que es varen produir, nosaltres farem un projecte d'inversió per
donar tranquil·litat fins al mes de desembre, un projecte pont
d'inversió fins al mes de desembre dels treballadors del SOIB...

(Alguns aplaudiments)

... i llavors es contractaran els nous treballadors, es trauran les
noves places del SOIB, acomplint els percentatges de
temporalitat i d'interinitat que ens marca, per altra banda, el
Govern d'Espanya de Pedro Sánchez. Però sí, evidentment
donar un missatge...

(Alguns aplaudiments)

... i acabar ja amb aquesta bola que han intentat fer moure les
darreres setmanes. 

Però és que, a més, podem anunciar dues noves mesures per
als treballadors: una, que torna a fer referència als autònoms, a
aquests que per a l'esquerra no són treballadors, així estan els
autònoms quan governa l'esquerra. Nosaltres traurem una
mesura nova, que és una ajuda per als autònoms per la
contractació del primer treballador, perquè sabem que de
l’autoocupació a la primera contractació hi va un pas, hi va una
dificultat, per tant, hi haurà una ajuda nova per a la contractació
del primer treballador. 

(Alguns aplaudiments)

També des del SOIB es posarà en marxa un pla de
seguiment intensiu als aturats de llarga durada. Tenim un
percentatge significatiu d’aturats de llarga durada, és a dir que
fa més d'un any que són a l'atur, i també majors de 50 anys que
tenen problemes per accedir al mercat laboral. I sabem que
tenim una manca de treballadors en el mercat laboral, per tant,
volem saber què passa i on hi ha aquesta divergència i, per això
es farà un seguiment intensiu, un per un, d'aquestes persones
que estan aturades, per ajudar-les a reincorporar-se al mercat
laboral. Perquè aquest, i no un altre, és el sentit de les
polítiques d'ocupació, que tothom que pugui fer feina faci feina. 

(Alguns aplaudiments)

Em varen dir que no he dit res de diversificació ni
d'innovació. És clar, que allò del Parc Bit... és que en el Parc
Bit ens vàrem trobar -mai millor dit- un solar. Quan analitzes
un poquet com estan els parcs tecnològics de la resta de
comunitats autònomes -i jo ho he fet-, crec que hem perdut
molts d'anys, el Parc Bit va ser pioner en el moment que es va
posar en marxa i crec que s'ha abandonat. I, evidentment, hi ha
un pla de recuperació del Parc Bit, hi ha un Pla de ciència, hem
desbloquejat el tema de l'edifici del complex de recerca.
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I criticaven el coliving al Parc Bit, un dels sentits dels parcs
tecnològics aquí i arreu d’Espanya és generar sinergies entre
treballadors, no només que siguin naus per anar a fer feina o
oficines, sinó generar espais de diàleg, de convivència entre
treballadors de diferents sectors, però evidentment molt
vinculats a la innovació, a les noves tecnologies i a la
intel·ligència artificial. Aquests espais, a dia d'avui, no hi són
al Parc Bit, és que a segons  quines hores fa por caminar pel
Parc Bit. Per tant, crec que aquesta aposta de la
Vicepresidència per aquests espais de convivència i també per
poder atreure i retenir talent amb una solució d’habitatge crec
que també és, com s'ha fet a altres llocs, una bona mesura. 

I sí, és clar que també tenim mesures per a diversificació, de
fet, establirem, estam a punt també d'establir, un nou instrument
financer, un instrument financer nou a aquestes illes per a
inversions per a startups a través de la col·laboració
públicoprivada, un instrument que mai no s'ha posat en marxa
per a també dinamitzar les inversions relacionades amb el
sector de les nostres tecnologies. 

Per tant, sí, tenim evidentment propostes per a totes les
àrees, per a la diversificació, tenim molt clar cap allà on volem
caminar i hi caminarem, més acompanyats o manco, però ho
farem, sobretot perquè notam també el suport de la gent del
carrer, de la gent que volia canvi i de la gent que segueix
confiant en aquestes polítiques. 

I, insistesc, quan es puja aquí i em diu el portaveu del Partit
Socialista: vengui a les nostres mesures; és clar, entre que avui
no n'ha explicada cap, i que si jo quan pens: vengui a les
nostres mesures, per solucionar la saturació, les 115.000 places
més en vuit anys; per solucionar la sostenibilitat territorial,
13.137 xalets en sòl rústic a Mallorca, el 70% de les
autoritzacions en rústic els darrers 20 anys s'han donat
governant el Partit Socialista. 

(Alguns aplaudiments)

Per, tant, no perdem el temps amb receptes que han
fracassat, amb opcions polítiques que han perdut no només la
connexió del carrer, sinó, com hem vist avui, la capacitat de dur
propostes a aquesta cambra -és que encara no me’n puc avenir-,
i continuem mirant el futur amb ganes, amb determinació i amb
valentia i, sobretot, amb humilitat. Ens hem equivocat, ens
continuarem equivocant, però el més important és rectificar i
continuar el nostre full de ruta.

I tot això no hagués estat possible sense els homes i dones
que m'han acompanyat, que han aguantat molts de pics el renou
que no ha sortit d’aquest parlament, per molt que diguin, però
que han aguantat el renou d’aquest parlament, els que fan
possible cada dia amb la seva feina que aquestes polítiques de
canvi siguin una realitat. Jo estic molt orgullosa de tots i
cadascun de vosaltres. Em deia l'altre dia un company, faré una
altra cita..., per cert, em vull aturar un poquet en la cita d'ahir,
no entenc aquest discurs de cancel·lar la primera dona
presidenta d’Israel, en els anys seixanta, d'un partit de
treballadors, d'un partit progressista, i no sé si l'han intentada
cancel·lar per ser d'Israel o per ser jueva, però les dues coses
em semblen un discurs molt perillós.

(Alguns aplaudiments)

Vull aprofitar, perquè avui comença l’any nou hebreu, que
és la festivitat dels jueus, també per desitjar a la comunitat
jueva d’aquestes illes, que no passa per bons moments tampoc,
per desitjar-los una bona festivitat.

(Alguns aplaudiments)

Vull acabar i agrair també al grup parlamentari, a Sebastià,
al seu portaveu, a tots els diputats, per la vostra tasca, per la
vostra tasca de negociació continua, per la vostra cintura, pel
vostre tarannà, per la vostra paciència, moltes vegades també
amb el Govern, moltíssimes gràcies a tots. Moltíssimes gràcies,
Sebastià, ho he dit avui matí, fa quaranta anys que ens
coneixem..., ens diuen el clan de Campos, i jo estic molt
orgullosa que siguis el nostre portaveu, Sebastià, moltes gràcies
sempre per la teva defensa i pel teu compromís. 

(Alguns aplaudiments)

I parlant de compromís, faré una altra cita de Lincoln: El
compromiso es lo que transforma una promesa en realidad. I
jo puc el que puc oferir als ciutadans de les Illes Balears, en
nom meu i d’Antoni, Antònia, Álex, Manuela, Antoni, José
Luis, Jaume, Catalina, Juanma i Joan, és molt de compromís,
compromís i feina per a aquestes illes, compromís i feina, sense
perdre mai la il·lusió, sense perdre mai el sentit del que passa
al carrer, perquè mai no ho permetríem, sense levitar, com hem
vist, caminant sempre de peus a terra, amb propostes, amb
idees, més encertades, manco, però sense deixar de lluitar per
una terra que bé s'ho mereix, per Mallorca, per Menorca, per
Eivissa i per Formentera, amb humilitat, però amb il·lusió i
amb optimisme perquè el canvi just acaba de començar. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias a todos. Tal como se anunció en la última
Junta de Portavoces, los grupos podrán presentar propuestas de
resolución, ante la Mesa, hasta este viernes, 4 de octubre, a las
10:00 horas. 

Y no habiendo más asuntos, se levanta la sesión.
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